
غافلگیری سفته بازان در مواجهه با بخشنامه میرداماد
محمدحســین ســیف اللهی مقدم   تحولات 
هفته های اخیر نشــان می دهد، پتانســیل بروز 
جهش در قیمــت ارزهای خارجــی وجود ندارد 
و بازار، بــا نقش آفرینی ارزهــای صادراتی در پی 
بخشنامه بانک مرکزی، مســیر تعادلی خود را از 

سر گرفته است.
 قیمــت در بــازار ارز در ماه هــای اخیــر رونــد 
افزایشــی داشــته و مجدد وارد کانــال ۳۰ هزار 
تومانی شــده اســت. شــاید همین ابتدای امر، 
بتــوان ســرمایه گذاری در بــازار ارز را به عنوان 
یکــی از کم بازده تریــن گزینه ها طی ۲ ســال 
اخیــر معرفی کرد. بازاری که نســبت به ســقف 
تاریخی خــود )رکورد ۳۲ هــزار تومانی دلار( در 
۲۸ مهرماه ۱۳۹۹، بازدهی تقریبــاً صفر نصیب 

سرمایه گذارانش کرده است.
با این وجود، طی هفته هــای اخیر نرخ ارز در بازار 
آزاد پس از نزدیک شــدن به رکورد تاریخی اش، 
با بخشــنامه ای از ســوی بانک مرکــزی مواجه 
شــد. بخشــنامه ای که به گفته معامله گران بازار 
غیررسمی، موجب کاهش اثرپذیری قیمت ها از 

ذی نفعان افزایش نرخ و موجب تعادل بازار شد.

خرید و فروش توافقی در صرافی ها
بانک مرکزی از بیست و دوم خردادماه سال جاری 
با هدف تنظیم بازار ارز و تســهیل بازگشــت ارز 
حاصل از صادرات، امکان معامله توافقی اسکناس 
ارزهای خارجــی در صرافی های مجــاز را برقرار 
کرد. بخشــنامه ای که کمی بعد به بازار متشکل 
ارزی هم تســری پیدا کــرد و امــکان معاملات 
عمده ارزهای خارجی به صورت اســکناس نیز با 

نرخ های توافقی فراهم شد.

غافلگیری سفته بازان در مواجهه با 
بخشنامه میرداماد

بخشــنامه ای که در اولیــن روز تابســتان، علی 
صالح آبــادی رئیــس کل بانک مرکــزی درباره 
آن می گویــد: »در مــورد معامله ارز در ســطح 
بازار، فعالان و صرافان انتظار داشــتند که امکان 
انجام معاملات با نرخ توافقــی را فراهم کنیم که 
بانک مرکزی در تعاملی که بــا کانون صرافی ها و 
صرافی های معتبــر و صادر کنندگان داشــته، 
به جمع بندی رســید که بازار توافقــی عرضه و 
تقاضای ارز را راه انداری کند. بر این اساس، امکان 

معاملات توافقی ارز در صرافی ها فراهم شد.«
البته صالح آبادی به صورت ضمنی این را هم گفته 
است که با توجه به وضعیت مطلوب صادرات نفتی 
و غیرنفتی و برگشــت ارز حاصل از آن به چرخه 
تجاری کشــور، تقاضــای حواله جــات ارزی در 
ســامانه نیما با روند خوبی در حال پوشش دادن 

است.
 به تازگــی، دبیرکل کانــون صرافان کشــور در 

واکنش بــه بخشــنامه مذکور اظهار کــرد: »در 
گذشــته ممنوعیت خرید و فــروش توافقی ارز 
داشتیم و بر این اســاس خیلی از صادرکنندگان 
نمی توانستند ارز خود را بفروشــند؛ اما با مصوبه 
اخیر بانــک مرکزی، هم صرافی هــا برای تعیین 
قیمت خرید مختارند و هــم صادرکنندگان برای 
تعییــن قیمت فروش اختیــار دارند. بــا اجرای 
بخشــنامه خرید ارز توافقی، حجم بسیار زیادی 
ارز حاصل از صادرات که در چرخه صرافی ها وارد 
نمی شد، ورود کرد.«سلطانی زاده افزود: »زمانی 
که نرخ ارز توافقی شد، تعداد صادرکنندگانی که 
برای فروش ارز به صرافی هــا مراجعه می کردند، 
بیشتر شــد و با اطمینان خاطر افراد از تأمین ارز، 
خریدار کم شــد. در نتیجه عرضه بر تقاضا پیشی 
گرفت و شــاهد تعدیل قیمت بودیم. هجوم مردم 
برای خرید در هفته های گذشته کاهش داشته و 

از خرید احساسی پرهیز کردند.«
بررسی ها نشان می دهد، در مقاطعی که انتظارات 
تورمی به صــورت مقطعی روند بــازار ارز را دچار 
تلاطم می کند و موجی از نگرانی را به بازار کالاها 
و خدمات نیز ســرایت می دهــد، مدیریت روند 

مذکور اهمیت بسزایی دارد.

معاملات اسکناس، منشأ تلاطمات 
در بازار ارز

برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند، بخشنامه 
بانک مرکزی مبنی بر معامله توافقی اســکناس 
ارز، تاکنون روند افزایشــی خردادماه در بازار ارز 
را متوقف کرده و تلاطمات را به حداکثر رســانده 
است.این گروه قائلند، در صورتی که بانک مرکزی 
از توان تأمیــن ارز در بازار نیمــا اطمینان دارد، 
بنابراین معاملات اســکناس یکــی از مهم ترین 
محل های تلاطمــات در بــازار ارز اســت و این 
بخشنامه می تواند نوسانات هیجانی را به حداقل 

برساند.

کاهش نقش دلالان در شکل گیری قیمت ها
در همین زمینه یکی از فعالان بازار ارز در محدوده 
میدان فردوسی به مهر درباره اثر بخشنامه بانک 
مرکزی بر تحولات بازار گفــت: »در مقاطعی که 
اخبار منفی از مذاکرات هسته ای، میزان کسری 
بودجــه و فروش نفــت در بازار فراگیر می شــد، 

نرخ ها روند صعودی پیدا می کرد.
 اغلــب این نرخ هــا را برخــی واســطه ها اعلام 
می کردند که عمدتاً بازیگر رســمی مثل عوامل 
صرافی های مجــاز نبودند. این افراد بر اســاس 
اطلاعات پشــت پرده و کیفیت معاملات فردایی، 

جو بازار را متشنج می کردند.«
وی ادامه داد: »پس از بخشــنامه معامله توافقی 
ارز، دو اتفاق مهم در بازار رخ داد. نخســت اینکه 
متقاضیــان ارز بیشــتر بــه صرافی هــا مراجعه 
می کنند و درگیر اعداد و ارقام غیررسمی اعلامی 
در کوچه و خیابان نمی شوند که معامله اسکناس 
جعلی را هم به حداقل می رســاند. در ثانی به نظر 
می رسد، شدت گرفتن عرضه ارز صادراتی نسبت 
به تقاضای ارز، بازار را به یک ثبات نسبی رساند و 
از ابتدای تابســتان تاکنون بازار تلاطم شدید را 

تجربه نکرده است.«
بر اســاس آنچه مطرح شد، شناســایی عوامل و 
زمینه های تحولات در بازار ارز از اهمیت بسزایی 
برخوردار اســت. عواملی که در مقطــع کنونی، 
بیشتر در بازار اســکناس و معاملات غیررسمی و 
کم عمق این بخش به چشم می خورند و بر اساس 
بخشــنامه بانک مرکزی، ارزهای صادراتی در آن 

نقش آفرین و تعدیل کننده شده اند.
با این تفاســیر، عمــده تحولات بــازار ارز در 
هفته های اخیر نشان می دهد، پتانسیل جهش 
و بروز شــوک در این بازار وجود نــدارد و بازار 
ارز ضمن سپری کردن مســیر تعادلی و بنیادی 
خود، ســیگنال نگرانــی به فعــالان اقتصادی 

ارسال نمی کند.

ماجرای فـروش ارزی بلیت

ایرلاین ها: چرا باید به خارجی ها یارانه دهیم؟
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خانه  هنر   میرا

وزیر اقتصاد خبر داد
خ سود بین بانکـی یک درصد  نر

 افزایش یافت

مخبر در جلسه هماهنگی اعضای ستاد مرکزی اربعین:

مراسم اربعیـن باید در امنیت 
کامل برگزار شود

مدیرکل امور مشترکان توانیر خبر داد
کاهش ۳ درصدی سرانه مصرف برق 

مصارف خانگی

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور مطرح کرد

رمـز ارزها، طلا و ارز بیشترین 
فرار مالیاتی را دارند
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بیمه

آن دسته از کارفرمایانی که نیروی کار مورد نیاز 
خود را از بین فارغ التحصیلان دانشگاهی جذب 
کنند، به مدت دو سال از معافیت حق بیمه سهم 

کارفرما برخوردار خواهند شد.
 طرح اعمــال مشــوق های بیمــه کارفرمایی 
براساس بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه سنواتی 
برنامه ششم توسعه و در چارچوب سیاست های 
اقتصاد مقاومتی با هدف تحرک بخشــی به بازار 
کار به اجرا درآمده اســت.وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی در چند ســال اخیر این طرح را در 
حمایت از کارفرمایان به ویژه صاحبان کســب و 

کارهای آســیب دیده از کرونا و ایجاد اشتغال به 
منظور  ترغیب و تشویق کارفرمایان کارگاه های 
تولیدی و خدماتی بــه اســتفاده از نیروی کار 
جدید، تهیه کرده و در دستور کار قرار داده است.

به موجب این طــرح، کارفرمایــان کارگاه ها و 
موسسات مشمول در صورت بکارگیری نیروی 
کار جدید از مشوق های بیمه ای به مدت دو سال 

بهره مند می شوند.
مشــوق بیمه، وجهــی معادل حق بیمه ســهم 
کارفرما به علاوه ۳ درصد سهم بیمه بیکاری است 
که در چارچوب دســتورالعمل طــرح، ماهانه به 

حساب کارفرما واریز می شود؛ در واقع ۲۳ درصد 
حداقل دســتمزد تعیین شــده از سوی شورای 
عالی کار بابت مشوق بیمه ای در نظر گرفته شده 
که توسط دولت به حساب کارفرما واریز می شود 
و وزارت کار وظیفه نظــارت بر آن را برعهده دارد.
تازه ترین گــزارش عملکرد طرح مشــوق بیمه 
کارفرمایــی از مشــارکت ۶۳۵۶ کارفرما در این 
طرح حکایــت دارد. همچنین ۱۹ هــزار و ۱۸۱ 
هزار داوطلب جویای کار در ایــن طرح ثبت نام 
کرده اند که از ایــن تعداد، ۱۲ هــزار و ۱۸۹ نفر 

قرارداد کار بسته و جذب بازار کار شده اند.

غ التحصیلان دو سال معافیت حق بیمه در ازای جذب فار

))آگهی مناقصه عمومي يك مرحله اي((
شماره: 15/عمران /1401

موضوع مناقصه: راهبری، تعمیر و نگهداری تأسیسات آبرسانی، اطفاء حریق، 
های  و شهرک  رجایی  شهید  بندری  مجتمع  مطبوع  تهویه  و  فاضلاب  آبیاری، 

مسکونی شهیدرجایی و شهید باهنر 
مهلت و نحوه دریافت اسناد:

پایـان  تـا   1401/5/2 تاریـخ  از  تواننـد  مـي  مناقصـه  در  شـركت  متقاضیـان 
سـایت بـه  مراجعـه  بـا   14:00 سـاعت   1401/5/9 مـورخ  اداري   وقـت 

www.setadiran.ir نسبت به دریافـت)خرید(رایگان اسناد اقدام نمایند. 
 www.shahidrajaeeport.pmo.ir - ضمنـاً دریافـت آگهـی از سـایتهای 

iets.mporg.ir نیزامـکان پذیـر و رایـگان مي باشـد.
مهلت و محل تسليم پاكات و بارگذاري اسناد:

متقاضیــان بایــد پیشنهـــادات خــود را تــا ســاعت 14:00 مـــور 1401/5/24 
بــه آدرس ایــران(  الکترونیکــی دولــت )ســتاد  تــدارکات   در ســامانه 

www.setadiran.ir بارگذاری نمایند. 
تبصـره1: متقاضیـان مكلفند علاوه بر بارگذاري اسـناد خود در سـایت مذكور 
نسـبت بـه تحویـل فیزیكـي صرفـاً پاكت الـف محتـوي ضمانتنامه شـركت در 
مناقصـه حداكثـر تـا مـورخ 1401/5/24 سـاعت 14:00 بـه دبیرخانـه مركزي 
اداره كل بنـادر و دریانـوردي اسـتان هرمزگان – مجتمع بندري شـهیدرجایي 

– سـاختمان مركـزي – طبقـه همكف اقـدام نمایند.
تبصره2: کلیه مراحل برگزاری از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
الکترونیکی  الكترونیكي از طریق درگاه سامانه تدارکات  گران و گشایش پاكت 
دولت ) ستاد ایران( آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 
الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند  و دریافت گواهی امضای 
بدیهي است در صورت عدم انجام فرایند در سامانه مذکور پیشنهاد ارائه شده به 

صورت فیزیکی مورد قبول واقع نمي گردد.
تضمين شركت در مناقصه: مناقصه گران مي بایست ضمانتنامه بانكي بدون 
قید و شرط و قابل تمدید به دفعات یا اصل فیش واریز وجه به حساب شماره 

نزد  رجایي  شهید  بندر  پرداخت  گردان  تنخواه  بنام   4101064571214853
به مبلغ 61/769/684/071 )شانزده میلیارد و نهصد و شصت و  بانك مركزي 
هفت میلیون وچهارصد و هشتاد و شش هزار ویکصد و هفتاد ( ریال ارائه نمایند .

- شماره اقتصادي كارفرما: 4113-1957-7986
- شناسه ملي: 14000180614

IR 920100004101064571214853 :شماره شبا -
- آدرس دستگاه مناقصه گذار: بندرعباس – مجتمع بندري شهید رجایي 
– اداره كل بنادر و دریانوردي استان هرمزگان – واحد مهندسي و عمران – امور 

پیمان و رسیدگي – تلفن: 07632123606
ــل و  ــد و چه ــه: 845/473/803/764 )پانص ــه مناقص ــرآورد اولي - ب
ــت  ــیصد و هش ــون و س ــار میلی ــاد و چه ــیصد وهفت ــارد و س ــت میلی هش

ــال ــصت و هفت(ری ــد و ش ــزار و چهارص ه
- مدت اجراي كار: 12 ماه

- شرایط اختصاصي :
ــه 4  ــل پای ــا حداق ــه 4 آب ی ــل پای ــدي حداق ــه بن ــي رتب ــودن گواه 1- دارا ب

ــزات ــات و تجهی تأسیس
2- اعــلام وجــود ظرفیــت كاري آزاد براســاس تعــداد كارهــاي در دســت انجــام 
ــرم  ــل ف ــایت http://sajar.mporg.ir و تكمی ــاس س ــاز براس ــت مج و ظرفی

خــود اظهــاري شــركت
3- كسب حداقل50 امتیاز ارزیابي كیفي طبق معیارهاي ارزیابي كیفي

زمان و محل بازگشایي پيشنهادات:
 – شهیدرجایي  بندري  مجتمع  ساعت9:00   1401/5/25 مورخ  شنبه  سه  روز 

ساختمان مركزي اداره كل – طبقه سوم – دفتر مدیر كل
تبصره: دریافت اسناد، مراحل ثبت نام و بارگذاري كلیه اسناد و مدارك مي بایست 

از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( انجام پذیرد .
اسناد باید با كیفیت بالا و خوانا )400 یا dpi 300( اسكن و بارگذاري گردد . در 

صورت ناخوانا بودن، به اسناد مذكور ترتیب اثر داده نخواهد شد.

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی بنادرو دريانوردی استان هرمزگان

شناسه آگهی:1352830

وزارت راه و شهرسازي
سازمان بنادر و دریانوردی

 اداره کل بنادرودریانوردی استان هرمزگان

وزیـر ارتباطات مطرح کرد

 ایجاد کانال مالی مشترک
برای افزایش  وسیه   بین ایران و ر
همکاری های تجاری

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مورد توافق ایران و روسیه برای استفاده از ارزهای 
ملی خود برای تجارت دو کشور، گفت: این موضوع می تواند تجارت بین دو کشور را 
تقویت کند و باید امکان تجارت بین ایران و روسیه را آسان تر از قبل کنیم و ایجاد کانال 
مالی مشترک دو کشور می تواند همکاری های مالی را افزایش دهد



مخبر در جلسه هماهنگی اعضای ستاد مرکزی اربعین:

مراسم اربعیـن باید در امنیت کامل برگزار شود

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

دولت قبل مردم را فقیـر کرد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      3 مرداد 1401    شماره 1103

پیام پهپادهای ایران برای دوستان و دشمنان
 محمد صرفی  »من یک طرفدار پروپاقرص پهپادها هســتم«. حدود 
ده ســال پیش که رابرت گیتس، وزیر دفاع اســبق آمریکا این جمله را 
در مصاحبه با ســی ان ان مطرح کرد، احتمالاً پیش بینــی نمی کرد این 
پرنده های آهنی و بدون سرنشــین چند ســال دیگر به کابوس آمریکا 
در منطقه غرب آســیا و فراتر از آن تبدیل شــود. یک هفته پس از سفر 
رئیس جمهور آمریکا به منطقه، ژنرال »الکســوس گرینکویچ«، فرمانده 
جدید نیروی هوایی این کشور در ســنتکام که فرماندهی پایگاه هوایی 
العدید در قطــر را نیز برعهــده دارد در مصاحبه ای گفته اســت یکی از 
مأموریت های اصلی او مقابلــه با تهدید قدرت پهپادی ایــران و بازیابی 
برتری هوایی آمریکا در منطقه است؛ »مســئولیت محول شده به من از 
ســمت ژنرال کوریلا ]فرمانده نیروهای تروریســتی سنتکام[ این است 
که چطور ما می توانیم ســطحی از کنترلمان در هوا را به دســت بیاوریم 
تا این تهدید خنثی شــود.«مأموریت پنتاگون به ژنرال گرینکویچ برای 
مهار قدرت پهپادی ایران، دور از انتظار نبود. ســخنان این فرمانده ارشد 
ارتش آمریکا در واقع در ادامه موضعی اســت که ســال گذشته، فرمانده 
وقت ســنتکام اتخاذ کرد. ژنرال مکنزی فروردین سال گذشته در جلسه 
استماع کمیته خدمات نیروهای مسلح مجلس سنای آمریکا به از دست 
رفتن برتری هوایی ارتش آمریــکا در برابر ایران اعتــراف کرد. مکنزی 
خاطرنشان کرد که پهپادهای کوچک و متوسط مسلح که توسط ایران و 
متحدانش در منطقه تکثیر می شوند؛ »یک تهدید جدید و پیچیده برای 
نیروهای ما و شــرکا و متحدان ما هســتند. برای اولین بار از زمان جنگ 
کره ]اوایل دهــه ۱۹۵۰ میلادی[ ما بدون برتری کامــل هوایی در حال 
عملیات هستیم. تا زمانی که نتوانیم یک قابلیت شبکه ای برای شناسایی 
و شکســت دادن ]پهپادها[ را توســعه داده و ارائه کنیم، این مزیت برای 

مهاجم باقی خواهد ماند.«
ابراز نگرانی مقامــات آمریکایی به موارد فوق خلاصه نمی شــود. کمتر 
از دو هفته پیش جیک ســالیوان مشــاور امنیت ملی کاخ سفید مدعی 
شد روســیه قصد دارد صدها پهپاد رزمی از ایران خریداری کند و ایران 
نیروهای روس را برای اســتفاده از این پهپادها آموزش خواهد داد. اینکه 
روســیه به عنوان یکی از پیشــرفته ترین کشــورها در مباحث نظامی و 
تسلیحاتی خواهان خرید پهپادهای ایرانی است، گویای مسائل بسیاری 
بوده و علاوه بر اینکه شــگفتی برخی تحلیلگران را به دنبال داشــته، بر 
نگرانی آمریکایی ها نیز دامن زده اســت. جمهوری اسلامی ایران پیش 
از این نیز پهپادهای خود را به برخی از کشــورهای دیگر از جمله ونزوئلا 
و اتیوپی نیز صادر کرده و اواخر اردیبهشــت ماه با حضور سرلشکر باقری 
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح، اولین خط تولید پهپاد ابابیل -۲ در 

دوشنبه پایتخت تاجیکستان راه اندازی شد.
ســابقه و زیربنای قدرت پهپادی امــروز ایران بــه دوران جنگ تحمیلی 
بازمی گردد. همــان زمانی که ایران حتی برای خرید و انتقال ســیم خاردار 
نیز با مشــکل و مانع روبه رو بود. تجربه هشــت ســال جنگ، به جمهوری 
اسلامی ایران آموخت برای حفظ امنیت خود، نمی تواند و نباید روی دیگران 
حســاب کند. در حالی که صنایع دفاعی ایران به صورت آهســته و پیوسته 
تحقیقات خود در این زمینه را با کمک مراکز علمی و نخبگان داخلی پیش 
می برد، کشورهای منطقه دلارهای بادآورده نفتی را صرف خرید تسلیحات 
آمریکایی می کردند. تســلیحاتی که در گذر زمان و میدان واقعی، مشخص 
شد نمی توانند برای این کشــورها امنیت به ارمغان بیاورند. حمله گسترده 
پهپادی سه سال پیش انصارالله به آرامکو که نیمی از تولید نفت عربستان را 

متوقف کرد، نمونه ای بارز از این وضعیت است.
نکته جالب آنکه دشمنان جمهوری اسلامی نیز به صورت ناخواسته و در 
مواردی ناباورانه، به پیشرفت پهپادی ایران کمک کرده اند. ایران طی دو 
دهه اخیر تعداد قابل توجهی از پهپادهای آمریکایی و رژیم صهیونیستی 
را به طرق مختلف به دست آورده اســت. این پهپادها یا به دلیل مشکلات 
فنی و یا از طریق شــکار در خاک جمهوری اسلامی یا مناطق تحت نفوذ 
ایــران در منطقه، به دام افتاده و ایران توانســته بــا روش هایی همچون 
مهندسی معکوس از فناوری های به کار رفته در آنها، در راستای پیشبرد 
برنامه پهپــادی خود بهره ببرد. شــکار پهپاد پیشــرفته RQ-۱۷۰ در 
آذرماه سال ۱۳۹۰ که از پایگاه هوایی ارتش آمریکا در قندهار افغانستان 
به پرواز درآمده و وارد حریم هوایی ایران شــده بود، یک نمونه معروف از 

این موارد است.
یکی از مزیت های مهم قدرت پهپادی جمهوری اســلامی، هزینه پایین 
آن به نسبت هزینه نظامی رقبا و کشورهای متخاصم است. کارشناسان 
نظامی این کشــورها اذعان می کنند کــه تولید پهپادهــای انتحاری 
ایران هزینه اندکی دارد اما بــرای مقابله با آنها- حتی اگر مؤثر باشــد- 
باید از موشــک هایی گران قیمت و چند میلیون دلاری اســتفاده کرد. 
آسیب پذیری شدید عربستان ســعودی و امارات علی رغم برخورداری 
از سیستم های پیشــرفته پدافندی آمریکایی در برابر حملات پهپادی 
انصارالله یمن که گفته می شود از فناوری ایرانی در تولید پهپادهای رزمی 
خود استفاده می کنند، بیانگر این مزیت اقتصادی است. نکته دیگر آنکه 
ایران با صادرات محصــولات و فناوری خود در ایــن عرصه، وارد مرحله 

ارزآوری و سود تجاری نیز شده است.
اما همان طور که ژنرال های آمریکایــی اذعان دارند مهم ترین مؤلفه قدرت 
پهپادی ایران به چالش کشــیدن و پایان دادن به برتری هوایی آنهاســت. 
موتور محرکه زورگویــی و قلدری نظامی آمریــکا در جهان طی چند دهه 
اخیر، تکیه به برتری و تسلط هوایی بوده اســت. با اضافه شدن قدرت مانور 
پهپادهای رزمی به نیروی هوایی آمریکا، این برتری ابعاد دیگری نیز یافت 
و هزاران تن- به خصوص در منطقه غرب آســیا- به بهانه مبارزه با تروریسم 
با این ابزار جنگی ترور شــدند که بســیاری از آنها غیرنظامی بودند. رژیم 
صهیونیستی نیز همیشــه در تجاوزات خود علیه دیگران به توانایی هوایی 
متکی بوده اســت. اما این توانایی و یکه تازی از حدود دهه پیش به چالش 
کشیده شده و امروز با ســرعت زیادی در حال حرکت به سوی نوعی موازنه 
قواست. سال ۲۰۰۴ مقامات رژیم صهیونیستی اعتراف کردند اولین پهپاد 
حزب الله بر فراز سر آنها به پرواز درآمده است. پهپاد مرصاد -۱ بود که زنگ 

خطر را برای این رژیم به صدا درآورد.
قدرت پهپادی جمهوری اســلامی تنها یکی از برگ های برنده در مقابله 
با دشمنان خود و ایجاد پیوندهای بیشــتر با دوستان است. آمریکایی ها 
تاکنون هرچه داشته و توانسته اند برای ممانعت از پیشرفت ایران در این 
حوزه رو کرده اند. آخرین برگ آنها پیوند زدن مســئله با توافق هسته ای 
و فشار برای مهار قدرت ایران به دســت خود ایران است. اصرار آنها برای 
گنجاندن مسائل موشکی و منطقه ای در برجام، ناشی از شکست در این 
عرصه است و البته جمهوری اسلامی نیز باهوش تر از آن است که در برابر 
چنین رژیم تجاوزکاری، خود را خلع ســلاح کند. بلــه! در جهانی که از 
برخی منظرها با جنگل تفاوت چندانی نــدارد، ما نیز طرفدار پروپاقرص 

پهپادها هستیم.

گفتگوی تلفنی رییس جمهور با استاندار فارس 
در مورد حادثه سیل استهبان

 رئیــس جمهــور در گفت وگــوی تلفنی با اســتاندار فــارس، ضمن 
پیگیری حادثه ســیل، در جریان آخرین جزئیات و اطلاعات عملیات 
جست وجوی ناپدیدشــدگان قرار گرفت. آیت الله سیدابراهیم رئیسی 
در تماس تلفنی با محمدهادی ایمانیه، با تاکید بر رســیدگی ســریع 
به قصورهای احتمالی، به اســتاندار فارس دســتور داد از ظرفیت همه 
دســتگاه های ملی و محلی برای جبران خســارات آســیب دیدگان و 

تسکین آلام داغ دیدگان استفاده کند.
رئیس جمهور در ایــن تماس ضمن ابراز همدردی بــا قربانیان حادثه، 
بر بســیج همه ظرفیت های موجود برای یافتن ناپدیدشدگان سیل و 

رسیدگی به امور خانواده قربانیان تاکید کرد.

یادداشت

تریبون

وزیر اطلاعــات هدایــت نقدینگی به ســوی تولید را 
یکــی از مهمتریــن سیاســت های دولت دانســت و 
گفت: دولت خود را موظف می دانــد برای جهت دهی 
سرمایه گذاری ها به سمت تولید و اشتغال شرایط لازم 

را فراهم کند.
 حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات، 
در سفر به استان گیلان، در جلسه شورای تأمین استان 
در رشت گفت: هدایت نقدینگی به سوی تولید یکی از 

مهمترین سیاست های دولت است.
وزیر اطلاعات با گرامیداشــت اعیاد مــاه ذی الحجه 
و اشــاره به حضور فعال و جهادی ریاســت جمهوری 
و تلاش شــبانه روزی مجموعــه دولت گفــت: برای 
حل مشــکلات و مطالبات به حق مردم باید انقلابی و 

جهادی وارد عمل شد و تلاش کرد.
حجت الاســلام ســید اســماعیل خطیب، مبارزه با 

هرگونه فساد و زیاده خواهی را نیز از تأکیدات 
رهبر معظم انقلاب و رئیــس جمهور عنوان 
کرد و افزود: مبارزه با فســاد، رانت، قاچاق و 
ویژه خواری از اولویت های اصلی رسیدن به 
موفقیت در مســیر ارائه خدمات صادقانه به 

مردم محسوب می شود.
وی هدایت نقدینگی به سوی تولید، اشتغال 

و ســرمایه گذاری را از تأکیدات مقــام معظم رهبری 
دانســت و گفت: دولت خود را موظــف می داند برای 
جهت دهی سرمایه گذاری ها به سمت تولید و اشتغال 

شرایط لازم را فراهم کند.
وزیر اطلاعات در ادامــه به کارزار دشــمن در برپایی 
جنگ های تمام عیار علیه ایران اســلامی با بهره مندی 
از ناتوهای نظامی، فرهنگی، سیاســی، تروریســتی و 
خرابکاری، در کنار ناتوی فضای مجازی اشــاره کرد و 

گفت: امروز ایــران به عنوان قــدرت بزرگ 
و تعییــن کننده در منطقه بــا کمک تمامی 
ظرفیت ها در نیروهای نظامــی، انتظامی و 
امنیتی و کمک های فرهنگی و رســانه ای، 
به ویژه رســانه ملیّ می تواند با تمــام قوا در 

میدان مبارزه حاضر و پیروز باشد.
در این سفر حجت الاسلام ســید اسماعیل 
خطیب وزیر اطلاعات، با نماینده ولی فقیه در اســتان 

گیلان نیز دیدار و گفتگو کرد.
وزیر اطلاعــات در این دیــدار، تلاش بــرای برقراری 
ارتباط با مردم و افزایش رضایت مندی آنان را بســیار 
مهم و ضروری خواند و افزود: ایجاد ارتباط ســنجیده و 
متکی به مردم ضمن امیدآفرینی در جامعه، احســاس 

مسئولیت را نیز در بین مردم افزایش می دهد.
حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب، ثمربخش بودن 

سیاســت های تحولی دولت و نظام را نیازمند کمک و 
همراهی جامعه روحانیت، ائمه جمعه و جماعات و علما 
برشمرد و افزود: دولت مردمی و انقلابی با این همراهی 
و کمک می تواند با سوءاســتفاده ها و زیاده خواهی ها 
مبارزه کرده و در راه موفقیت و رفاه جامعه و مردم گام 
بردارد.وزیر اطلاعات همچنین در بدو ورود به اســتان 
گیلان با حضور در گلزار شهدای رشت و قرائت فاتحه، 
به مقام شــامخ شــهدای گلگون کفن آرمیده در این 

گلزار ادای احترام کرد.
حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب، با حضور به ستاد 
خبری اداره کل اطلاعات گیلان ضمن پاســخگویی به 
تماس های مردمی، دســتورات لازم را برای رسیدگی 
صادر کرد.شــایان ذکر اســت؛ وزیر اطلاعات در این 
سفر، با خانواده شهید حسن عشوری، نخستین شهید 

مدافع امنیت استان گیلان دیدار و گفتگو کرد.

 معاون اجرایی رییس جمهور گفت که با انجام دو سفر 
طی دو هفته آینده گزارش مطلوبی را از یک ســالگی 
دولت ارایه می کنیم.ســید صولت مرتضوی در حاشیه 
افتتاحیه نخستین نمایشگاه و رویداد هم افزایی برای 

مدیریت ایــران ۱۴۰۱ و در گفت وگو بــا خبرنگاران 
درباره یک ســالگی دولت، گفت: دو هفته آینده دوره 
نخست سفر استانی دولت ســیزدهم با سفر به همدان 
و کرمان پایــان می یابد و با اتمام یک ســالگی دولت و 

پایان ۳۱ سفر استانی عملی شدن مصوبات را پیگیری 
می کنیم.وی ادامه داد: اکنون نظارت میدانی بر اجرای 
مصوبات را پیگیر هستیم و امیدواریم در یکسالی دولت 
گزارش مطلوبی را ارائه دهیم.معــاون اجرایی رییس 

جمهور گفت: دولت خادم ملت است و امیدواریم مردم 
که همواره حامی دولت هستند بتوانیم مشکلاتی را که 
فرا روی مردم است در حوزه معیشت پشت سر بگذارد 

و به فضل الهی مشکلات معیشتی مردم بهتر می شود.

وزیر

دولت

خریدار   معاون اول رییس جمهور گفت:با 
وجود شرایط ویژه آب و هوایی امسال و با در 
نظر گرفتن شدت گرما، اهتمام ویژه دولت 
این اســت که مردم بتوانند در امنیت کامل 
و با حداقل مشــکلات در مراسم راهپیمایی 

اربعین شرکت کنند.
 محمد مخبر در جلســه هماهنگی اعضای 
ستاد مرکزی اربعین با قرارگاه های مردمی 
بســیج، خاتم الانبیــاء )ص( با یــادآوری 
همزمانی ایام اربعین امسال با گرمای شدید 
هوا از دستگاه های ذیربط و همچنین ستاد 
مرکــزی اربعین خواســت حمــل و نقل و 
اسکان زائران به نحوی برنامه ریزی شود که 
آسیب های ناشــی از گرمای هوا به حداقل 

ممکن کاهش یابد. 
مخبر تصریح کــرد: با وجود شــرایط ویژه 
آب و هوایــی امســال و با در نظــر گرفتن 
شــدت گرما، اهتمام ویژه دولت این است 

که مردم بتواننــد در امنیت کامــل ، ارایه 
بهترین خدمات دهی و با حداقل مشکلات 
در مراسم راهپیمایی اربعین شرکت کرده و 

حرم امام حسین )ع( را زیارت کنند. 
معــاون اول رییس جمهور تــلاش جهت 
افزایش تعــداد پایانــه هــا و دروازه های 
خروجی مرز را جهت تســهیل رفت و آمد 
زوار پراهمیــت ارزیابی و بر لــزوم افزایش 
تعداد ناوگان حمل و نقل جهت رفاه هر چه 

بیشتر زائران تأکید کرد. 
مخبر همچنین از وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی خواســت در پایانه های 
مرزی و در مسیر حرکت زائران، بیمارستان 
های ســیار و امکانات و تجهیزات پزشکی را 

به میزان مناسب مستقر کنند.
معــاون اول رییــس جمهــور همچنین از 
دســتگاه های اجرایی و نهادهــای ذیربط 
خواســت همکاری و هماهنگی های لازم 

را با فراجا انجام دهند تــا روند ورود و خروج 
و تردد زائران در مرزها با حداکثر ســرعت 

میسر شود. 
در این جلســه که با حضور وزرای بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و راه و شهرسازی، 
فرمانده فراجا، مســئولان دســتگاه های 
مختلف و روســای قرارگاههــای مردمی 

برگزار شد، مشکلات و کمبودهای احتمالی 
در مراســم اربعین مورد بررسی قرار گرفت 
و در خصــوص ارائه خدمــات حداکثری به 
زائران، تسهیل انجام سفر در داخل و خارج 
از مرز، تکمیل زیرســاخت هــای موردنیاز 
در پایانه های مرزی، توســعه ناوگان حمل 
و نقل، استقرار بیمارستان ســیار و توسعه 
خدمــات بهداشــتی و درمانی، توســعه 
امکانــات ارتباطــی و مخابراتــی و تدوین 
شــیوه نامه هایی برای انجام زیارت با توجه 
به شــرایط آب و هوایی و... تصمیمات لازم 

اتخاذ شد.
مجید میراحمدی معاون وزیر کشــور نیز 
گزارشی از برنامه ریزی ها و تدارکات انجام 
شده برای برگزاری مراســم اربعین امسال 
ارائه کــرد و گفت: پیش بینی ما این اســت 
که امســال تعداد زائران و مشتاقان شرکت 
در مراســم راهپیمایــی اربعیــن افزایش 

چشمگیری داشته باشــد به همین منظور 
لازم است که برنامه ریزی گسترده ای برای 

تأمین نیازهای زوار انجام دهیم.
ســردار اشــتری فرمانده نیروی انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران در این جلســه بر 
لزوم تقویت زیرساخت ها در مرزهای ایران 
و عراق جهت خدمت رسانی هر چه بیشتر به 
زوار اربعین تأکید کــرد و افزود: باید تلاش 
کنیم در همین مدت محــدود باقی مانده تا 
ایام اربعین، با کار جهادی و انقلابی، شرایط 
مناســبی را برای زائــران اربعیــن فراهم 

نماییم. 
وزرای راه و شهرسازی و بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی هم در این نشست گزارشی 
از اقدامات صــورت گرفتــه و برنامه ریزی 
های انجام شــده جهت تأمیــن امکانات و 
تجهیزات بهداشــتی و درمانی و نیز بهبود 

حمل و نقل زائران ارائه کردند.

هدایت نقدینگی به سوی تولید یکی از مهمترین سیاست های دولت است

اتمام نخستین دور سفرهای استانی تا ۲ هفته آینده

خریدار   رییــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی با اشاره به افزایش 
۴ واحد درصدی ضریب جینی و افزایش ۱۰ 
واحد درصدی نرخ فقر در دولت قبل گفت: 
وضعیت دهک های بالایــی تغییر چندانی 
نکرده با این حال بخش مهمی از دهک های 
میانی بــه زیر خط فقر ســقوط کرده اند که 

این موضوع بسیار نگران کننده است.
محمدرضا پور ابراهیمی در واکنش به برخی 
ادعاهای مســئولان دولت گذشته در مورد 
عملکرد اقتصادی دولت یازدهم و دوازدهم 
و پیامد های آن، شــاخص های اقتصادی از 

سال ۹۲ تا سال ۹۹ را تشریح کرد.

رشد درآمد سرانه طی دوره 13۹۲ تا 
13۹۹ نزدیک به صفر بوده است

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی افزود: رشد درآمد سرانه طی دوره 
۱۳۹۲ تا ۱۳۹۹ نزدیک به صفر بوده است، 
این در حالیســت که طبــق برنامه پنجم و 
ششم توســعه درآمد ملی ســرانه طی این 
دوره می بایست حدود ۴۷ درصد رشد می 
کرد.پور ابراهیمی ضریــب جینی را یکی از 
شــاخص های بررســی عدالت در جامعه 
خواند و اظهار داشــت: ضریــب جینی طی 
این دوره همــواره فزاینده بــوده و از حدود 
۰.۳۶ در ســال ۱۳۹۲ بــه ۰.۴۰ در ســال 
۱۳۹۹ رسیده است در نتیجه طی این دوره 

نابرابری در جامعه تشدید شده است.
رییــس کمیســیون اقتصــادی مجلس با 
بیان اینکه نرخ تورم در ســال ۹۹ به حدود 
۴۷ درصد رســید، اظهار داشــت: علیرغم 
کاهش مقطعــی نرخ تورم طی ســال های 
میانی دولت و حتی تک رقمی شــدن تورم 
در ســال های ۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ با این حال به 
دلیل نرخ تورم های قابل توجه در سال های 
اخیر متوسط نرخ تورم بیشــتر از نرخ تورم 

بلند مدت اقتصاد ایران بوده است.

دهک های متوسط در دولت گذشته به 
زیر خط فقر سقوط کردند

پور ابراهیمی با بیان اینکه بر اســاس اعلام 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی طی دوره 
مذکور نرخ فقر افزایــش قابل توجهی یافته 
و به حدود ۳۲ درصد رســیده است،گفت: 
عدم تغییر درآمد ســرانه، افزایش ۴ واحد 
درصدی ضریب جینــی و افزایش ۱۰ واحد 
درصدی نــرخ فقر طی ســال های ۱۳۹۲-
۱۳۹۹ بیانگر بدتر شــدن وضعیت رفاهی 
جامعه، به خصــوص دهک هــای پائین و 
متوســط، در دولت های یازدهم و دوازدهم 

می باشد.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح 
کــرد: مجموعه موارد فوق نشــان می دهد 
در دوره مذکــور وضعیت دهک های بالایی 
تغییر چندانی نکــرده با ایــن حال بخش 
مهمی از دهک های میانــی به زیر خط فقر 
سقوط کرده اند که این موضوع بسیار نگران 

کننده است. 
وی ادامــه داد: در حالیکه رشــد اقتصادی 
هــدف برنامه های پنجم و ششــم ۸ درصد 
بوده با این حال متوســط رشــد اقتصادی 
ســال های ۱۳۹۲ تــا ۱۳۹۹ حــدود ۱.۷ 
درصد بوده اســت. همچنین متوسط رشد 

اقتصادی بدون نفت نیــز طی این دوره ۲.۵ 
درصد بوده است.

پور ابراهیمی با اشــاره به کاهش موجودی 
سرمایه کشــور در دولت قبل اظهار داشت: 
متوســط نرخ رشد تشکیل ســرمایه ثابت 
ناخالص هــدف برنامه ششــم ۲۱.۴درصد 
بوده اســت در حالیکه طــی دوره ۱۳۹۲ تا 
۱۳۹۹ این نرخ حدود ۲ درصد بوده اســت. 
عملکرد ناچیز رشد تشــکیل سرمایه ثابت 
ناخالص طی ایــن دوره منجــر به کاهش 
موجودی ســرمایه کشــور شــده اســت 
بطوریکه موجودی ســرمایه ســال ۱۳۹۸ 
یازده درصد کمتــر از موجودی ســرمایه 
سال ۱۳۹۲ می باشد. این موضوع بخصوص 
از منظر اثر منفی بر رشــد اقتصادی بالقوه 
اقتصاد ایران در ســال های آتــی از اهمیت 

جدی برخوردار است.
رییــس کمیســیون اقتصــادی مجلس 
همچنین از ســقوط رتبه کســب و کار در 
ایران در دولت قبل خبــر داد و گفت: رتبه 
ایران در گــزارش انجام کســب وکار بانک 
جهانی از ۱۴۵ در ســال ۱۳۹۲ به ۱۲۷ در 

سال ۱۳۹۹ رسیده است.

رشد ۲۹ درصدی پایه پولی 
در دولت قبل 

وی در خصــوص رشــد پایه پولی و رشــد 
نقدینگی نیز گفت: نقدینگی در پایان سال 
۱۳۹۹ )یک ســال مانده به پایــان برنامه( 
به ۳۴۷۶ هــزار میلیارد تومان رســیده که 
حدود ۲۲ درصد بالاتــر از حجم نقدینگی 
تعیین شــده در برنامه ششــم برای ســال 
۱۴۰۰ هست.متوســط ســالانه رشد پایه 
پولی از ســال ۱۳۹۲-۱۳۹۹ حدود ۲۱.۲ 
درصد بوده است که در سال های اخیر شتاب 
بیشــتری گرفته و در ســال ۱۳۹۹ به ۲۹ 

درصد رسیده است.
پــور ابراهیمــی همچنین آمــاری از زیان 
انباشــته بانک ها ارائه کرد و گفت: حساب 
سرمایه شبکه بانکی در ســال های ۱۳۹۸ و 
۱۳۹۹ منفی شده است که مخاطرات جدی 
برای اقتصاد کشور دارد. بر اساس آمارهای 
تفصیلی عمده زیــان انباشــته مربوط به 
بانک هــای غیردولتی و مؤسســات اعتباری 

غیربانکی است که حســاب سرمایه آن ها در 
ســال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به ترتیب ۷۵- و ۹۶- 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
رییــس کمیســیون اقتصــادی مجلس با 
بیان اینکه انتشــار ابزارهــای تأمین مالی 
)اوراق مالــی( نیز در این مــدت ۱۵۸ برابر 
شده که نشان از رشــد تأمین مالی از طریق 
بدهی در این دوره داردریال اظهار داشــت: 
عملکرد دولــت در انتشــار اوراق بدهی در 
ســال ۱۳۹۲ صفر بوده اســت، درحالیکه 
این رقــم در ســال ۱۳۹۶ بــه ۵۶.۷ هزار 
میلیارد تومــان و در ســال ۱۳۹۹ به ۱۷۴ 
هزار میلیارد تومان رســیده اســت که این 
موضوع حاکی از افزایش قابل توجه انتشــار 
اوراق بدهی توسط دولت دوازدهم می باشد 
و بازپرداخت آن یک چالش اساسی فراروی 

دولت سیزدهم به شمار می رود.
وی ادامه داد: بر اســاس اعلام بانک مرکزی 
بدهی خارجی اقتصاد از ۶۶۵۵ میلیون دلار 
در پایان سال ۱۳۹۲  به ۸۸۷۶ میلیون دلار 

در پایان خرداد ۱۳۹۹ افزایش یافته است.  

استقراض رسمی دولت دوازدهم
 از بانک مرکزی و تحمیل اثرات تورمی 

آن بر جامعه
پورابراهیمی با بیان اینکه بر اســاس اعلام 
بانک مرکزی ســقف تنخواه گردان مصوب 
بودجه ســال ۱۴۰۰، ۵۴۹.۵ هزار میلیارد 
ریال می باشــد که تا پایان خــرداد ۱۴۰۰ 
نزدیک بــه ۹۷.۴ درصد آن توســط دولت 
استفاده شده اســت، اظهار داشت:مصرف 
بیش از ۹۷ درصدی تنخواه بودجه در سال 
۱۴۰۰ و عدم تســویه تنخواه ســال ۱۳۹۹ 
بیانگر استقراض رســمی دولت دوازدهم از 
بانک مرکزی و تحمیــل اثرات تورمی آن بر 

جامعه است.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
کاهش ۷ میلیارد دلاری صادرات غیرنفتی 
طی ســال های ۹۲ تا ۹۹ در کنــار افزایش 
تمرکز بازارهــای صادراتی، بیانگر ضعف در 
دیپلماسی تجاری و آسیب پذیری صادرات 

غیرنفتی کشور می باشد



ماجرای فروش ارزی بلیت

ایرلاین ها: چرا باید به خارجی ها یارانه دهیم؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      3 مرداد 1401    شماره 1103

وزیر اقتصاد خبر داد
خ سود بین بانکی یک درصد افزایش یافت نر

وزیر اقتصاد از افزایش یک درصدی نرخ سود بین بانکی و از تغییر آن از 
۲۰ به ۲۱ درصد خبر داد.

سیداحسان خاندوزی در حاشــیه بازدید از بانک قرض الحسنه یکی از 
نیازهای جدی دولت ســیزدهم را توجه به نیازهای خرد مردم از طریق 
پرداخت تسهیلات از جمله تســهیلات قرض الحسنه دانست و گفت: 
وزارت اقتصاد با کمک شبکه بانکی دولتی سرمایه بانک قرض الحسنه 
را دو برابر کرد و برای بار دوم تا پایان امســال سرمایه این بانک افزایش 

می یابد.
وی هدف از افزایش ســرمایه بانک قرض الحســنه را ارتقای قدرت وام 
دهی بانک های قرض الحســنه به مردم عنوان و اظهار کرد: این بانک ها 
یکــی از بهترین نســبت های کفایت ســرمایه و همچنیــن کمترین 

تسهیلات معوقه جاری را دارند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به افزایش ۸۰ درصدی ســپرده 
بانک های قرض الحســنه در دولت ســیزدهم گفت: دو میلیون و ۷۰۰ 
هزار نفر در دولت سیزدهم وام قرض الحسنه گرفته اند که در زمان فشار 
اقتصادی کمک بسیاری به خانواده ها می کند؛ کمک های قانونی خاص 
به بانک های قرض الحسنه ادامه دارد و با بانک مرکزی مذاکره کرده ایم 

تا توان و ظرفیت بانک های قرض الحسنه افزایش یابد.
خاندوزی درباره عدم همــکاری برخی بانک ها در اعطای تســهیلات 
قرض الحسنه، فرزندآوری و ودیعه مسکن گفت: اخباری به ما می رسد 
که به جهت اعمال کنترل نقدینگی بانک ها با مشکل محدودیت بیشتر 

برای پرداخت وام های خرد مواجه شده اند.
وزیر اقتصاد ادامه داد: بسیاری از نیازهای مردم را تسهیلات خرد تأمین 
می کند، با توجه به تکالیف قانونی بانک ها مبنی بر اعطای تســهیلات 
ازدواج، بانک ها دچار تنگناهایی شــده اند که نمی توانند تســهیلات 
بدهند و نارضایتی بخش زیادی از مراجعه کنندگان به بانک ها را در پی 
داشته است، همچنین مردم با مشکل تأمین ضامن های چندگانه برای 

تسهیلات مواجه اند.
خاندوزی یادآور شــد: بــا توجه به دســتور رئیس جمهــور مبنی بر 
دسترسی آســان تر مردم به تســهیلات خرد به دنبال رفع این مشکل 
هستیم که راهکار آن تأمین منابع بیشتر برای تسهیلات قرض الحسنه 

و همچنین افزایش سرمایه بانک های قرض الحسنه است.
وی خاطرنشــان کرد: راهکار دیگر این است که شــرکت های دولتی و 
دســتگاه های اجرایی گردش مالی خود را به بانک های قرض الحسنه 
منتقل کنند تا مــردم از این گردش مالی بهره مند شــوند. امســال با 
همکاری بانک مرکزی خبرهای خوبی برای بانکداری قرض الحســنه 

خواهیم داشت.
وزیر اقتصاد در خصوص نرخ ســود بین بانکی گفت: سیاســت اقتصاد 
دولت در خصوص نرخ ســود بانکی تغییر نکرده، ســقف آن ۲۰ درصد 
بوده که الان ۲۱ درصد شده اســت. برای حل این مساله در جلسه آتی 

شورای پول و اعتبار تصمیم گیری خواهیم کرد.

خانــدوزی در خصوص تســهیلات تبصــره ۱۸ قانــون بودجه گفت: 
قانونگذار ۵ سال پیش برای اینکه تمام تســهیلات بودجه ای در حوزه 
تولید و اشتغال متمرکز شــود آن را در تبصره ۱۸ قانون بودجه تجمیع 
کرد. در قانون بودجه امسال نیز در تبصره ۱۸ اعتبار خوبی برای کمک 
به تولید و اشتغال در نظر گرفته شــده ضمن اینکه شبکه بانکی موظف 
است به اندازه اعتبار بودجه یا دو برابر آن برای بخش تولید منابع در نظر 

بگیرد.
به گفته وی، در سال ۱۴۰۱ دستورالعمل نهایی تبصره ۱۸ قانون بودجه 
ابلاغ شده که بر اساس آن دســتگاه های اجرایی پس از آنکه طرح های 
اشــتغال خود را در بخش های مختلــف اعم از صنعت، نیــرو، انرژی و 
… تأیید می کنند به شــبکه بانکی آمده و به این تســهیلات نرخ سود 

ترجیحی از ۹ تا ۱۲ درصد تعلق می گیرد.
وی تاکید کرد: ۱۰ درصد کل این مبلغ بــرای طرح های دانش بنیان و 
۵۰ درصد برای تولیدات صادرات محور در نظر گرفته شــده همچنین 
استان ها بسته به شــاخص محرومیت و بیکاری سهمیه های متفاوتی 
دارند و هر چه این شاخص بیشتر باشد سهمیه آنها از تسهیلات تولید و 

اشتغال بیشتر خواهد بود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران اعلام  کرد
تعیین تکلیف تمامی متقاضیان تهرانی نهضت 

ملی مسکن تا پایان هفته
 

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران در جلســه ماهانه نهضت ملی 
مســکن با مدیران عامل شــهرهای جدید پرند، پردیس، هشــتگرد، 
ایوانکی و اندیشه، گفت: تکلیف تمامی متقاضیان تهرانی طرح نهضت 

ملی مسکن این هفته باید مشخص شود.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، »خلیل محبت خواه« مدیرکل راه 
و شهرسازی استان تهران در جلســه با مدیران عامل شهرهای جدید 
پرند، پردیس، اندیشه، هشتگرد و ایوانکی بر تعیین تکلیف ۷۳ هزار نفر 
باقیمانده ثبت نامی در طرح نهضت ملی مسکن استان تهران به صورت 

ویژه تاکید کرد.
وی گفت: تعییــن تکلیف تمامــی متقاضیان ظرف هفتــه جاری در 

شهرهای جدید می بایست هرچه سریع تر عملیاتی شود.
 محبت خواه افزود: در اســتان تهران ۴۳۴ هزار نفر در شهرهای جدید 
ثبت نام نهضت ملی مســکن داشــته اند که در مرحله اول می بایست 

متقاضیان باقیمانده تعیین تکلیف شوند.
همچنین مقرر شد در اولین جلسه شــورای مسکن استان نیز وضعیت 

مساکن مهر ناتمام شهرهای جدید تعیین تکلیف و نهایی شود.
جلسه مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با مدیران عامل شهرهای 
جدید به صورت مســتمر، منظم و ماهانه خواهد بود و آخرین وضعیت 
نهضت ملی مســکن در مباحث تخصیص زمین، متقاضیان، شــروع 
پروژه های جدید و پیشــرفت پروژه هــا، انعقاد قرارداد بــا بانک ها و... 

بررسی خواهد شد.

بازار

برهان محمودی  ایرلاین هــای داخلی 
معتقدنــد ماجــرای فــروش ارزی بلیت 
پروازهای داخلی به اتباع غیر ایرانی به دلیل 
جلوگیری از دادن یارانه سوخت به مسافران 

خارجی است.
 ۱۰ روز پــس از آنکــه از ابتــدای تیر ماه 
ایرلاین هــای ایرانــی تصمیم بــه فروش 
ارزی بلیــت پروازهــای داخلی بــه اتباع 
خارجی را گرفتند، رســتم قاسمی وزیر راه 
و شهرســازی دســتور داد تا فروش بلیت 
پروازهای داخلی به غیر ایرانی ها با نرخ دلار 

ممنوع شود.
با این حال برخــی گزارش ها حاکی از ادامه 
فروش بلیت پروازهــای داخلی به اتباع غیر 
ایرانی به صورت ارزی از ســوی تعدادی از 
آژانس ها یا شــرکت های هواپیمایی بود که 
ســازمان هواپیمایی کشــوری در اطلاعیه 
ضمن تأیید این روند، آن را بار دیگر ممنوع 
اعلام کرد.با این حال ســازمان هواپیمایی 
کشــوری مدعی اســت که علت ادامه روند 
فروش ارزی بلیت پروازهای داخلی به اتباع 
غیر ایرانی، کارشــکنی برخی دفاتر فروش 

بلیت هواپیماست.

بهانه عجیب ایرلاین ها:
 چرا باید یارانه سوخت هواپیما برای 

غیر ایرانی ها خرج شود؟
در حــال حاضر قیمــت هر لیتر ســوخت 
هواپیما برای پروازهــای داخلی به صورت 
یارانه ای و ۶۰۰ تومان است؛ حال آنکه نرخ 
واقعی قیمت سوخت هواپیما بر اساس فوب 
خلیج فــارس )Free On Board( به طور 

متوسط یک دلار است.
ایرلاین ها مدعی انــد که یارانــه ای که به 
سوخت داده می شود، باید برای شهروندان 
ایرانی باشــد نه اتباع کشــورهای دیگر؛ در 
حالی که این سوال پیش می آید که بر فرض 
اخذ دلاری هزینه پــرواز از اتباع غیر ایرانی، 
آیا یارانه ای کــه بابت ســوخت هواپیما از 
قیمت بلیت پروازهای داخلی غیر ایرانی ها 
با روش فروش دلاری، حذف می شــود، به 
جیب بیت المال می رود یــا ایرلاین ها؟ آیا 
اصلًا در محاســبه هزینه های یــک پرواز، 
میزان مصرف ســوخت برای هر مســافر و 
سپس رقمی یارانه ای که برای مسافران غیر 
ایرانی از آنها کسر می شــود، قابل تفکیک 

است یا خیر؟

فعال صنعت هوانوردی: فروش دلاری 
بلیت پروازهای داخلی نداریم بلکه
 به نرخ بیزینس کلاس می فروشیم

یک فعال صنعت حمل و نقل هوایی در گفت 

وگو با خبرنگار مهر درباره دســتور وزیر راه 
برای لغو فــروش دلاری بلیــت پروازهای 
داخلی به غیر ایرانی ها و عــدم اجرای آن از 
ســوی برخی ایرلاین ها اظهار کرد: در حال 
حاضر فروش بلیت به صورت دلاری نداریم 
و برخی ایرلاین ها هزینه بلیت صندلی های 
اکونومی پروازهای داخلی را به نرخ بیزینس 
کلاس به مســافران غیر ایرانی می فروشند.

وی افــزود: همچنیــن بــرای آژانس های 
هواپیمایــی و ایرلاین ها ســهمیه صندلی 
مســافران غیر ایرانی در نظــر گرفته ایم و 
اولویت برای خرید بلیت با مســافران ایرانی 
اســت. ضمن اینکه مســافران غیرایرانی 
پروازهای داخلی باید بلیت را وبسایت های 

رسمی ایرلاین ها خریداری کنند.

این فعال صنعت هوانوردی با تأکید بر اینکه 
قصد ایرلاین ها از فــروش بلیت به نرخ های 
دلاری یــا بیزینــس کلاس، جلوگیری از 
واسطه گری و ســفته بازی در بازار فروش 
بلیت پروازهای داخلی اســت یادآور شــد: 
تعیین ســقف قیمــت برای فــروش بلیت 
هواپیما یا ســرکوب قیمت ها سبب شده تا 
نتوانیم ناوگان را ســر پا نگه داریم در حالی 
که اگر نرخ ها واقعی ســازی یا آزادســازی 
واقعی می شد، بازار عرضه و تقاضای قیمت 
بلیت هواپیمــا به تعادل می رســید و افراد 
می توانســتند زمان پرواز با قیمت مناسب 
را برنامه ریــزی کنند؛ امــا در حال حاضر 
به دلیل کمبــود عرضه و انباشــت تقاضا و 
کاهش ناوگان، همه بلیت ها در حالت سقف 

قیمتی به فروش می رسند.

ایرلاین ها امکان خرید قطعه برای 
ناوگان خود ندارند

وی با بیــان اینکه ســرکوب قیمت بلیت 
هواپیما به دلالی کمــک می کند، گفت: با 
ادامه روش فعلی شــرکت های هواپیمایی 
امکان تأمیــن قطعه ندارنــد و روز به روز 
تعداد ناوگان زمین گیــر افزایش می یابد. 
اگر عرضه کم شــود، با توجــه به تقاضای 
بالایی که در بازار بلیت پروازهای داخلی 
داریم، دلالان وارد عرصه شــده و بلیت ها 
را به قیمت گزاف می فروشند که هم مصرف 
کننده متضرر می شــود هم شــرکت های 

هواپیمایی.
این فعــال صنعت حمــل و نقــل هوایی با 
بیان اینکه مقایســه ما با کشورهای منطقه 
یا کشورهای پیشــرفته در خصوص یکسان 
بودن قیمــت بلیت پروازهــای داخلی آنها 
برای شهروندان آن کشور با سایر کشورها، 
تصریح کرد: صنعــت هوانوردی ایران بیش 
از ۴۰ ســال است که تحریم اســت ولی در 
کشــورهای همســایه یا منطقــه اینگونه 
نیست.این مقام مســئول در صنعت هوایی 
متوســط عمر ناوگان هواپیماهــای ایرانی 
را ۲۶ ســال دانســت و افــزود: ۵۰ درصد 
هواپیماهای کشــور زمین گیر شده اند. در 
حال حاضر ادامه پرواز برای شــرکت های 

هواپیمایی زیان ده است.

معاون اسبق سازمان هواپیمایی: 
استدلال ایرلاین ها برای فروش دلاری 

بلیت پروازهای داخلی باطل است
علیرضا منظری معاون اســبق هوانوردی و 

امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری  
دربــاره فــروش دلاری بلیــت پروازهای 
داخلی بــه اتباع غیر ایرانــی گفت: در حال 
حاضر قیمت هر لیتر سوخت هواپیما برای 
شرکت های هواپیمایی داخلی ۶۰۰ تومان 
اســت حال آنکه در دیگر کشورها متوسط 
قیمت هــر لیتر ســوخت هواپیما یک دلار 

است.
 البته در فرودگاه هایی که پرواز بین المللی 
داریم، بــه ایرلاین های خارجی ســوخت 
هواپیما با قیمت بین المللی عرضه می شود 
ولی ایرلاین های ایرانی کــه پرواز خارجی 
داشته باشند، با همان نرخ یارانه ای سوخت 

گیری می کنند.
وی بــا بیان اینکــه قانون آزادســازی نرخ 
بلیت پروازهــای داخلی به درســتی اجرا 
نشــد، افزود: علت اینکه ایرلاین ها به دنبال 
فروش دلاری بلیت پروازهای داخلی به غیر 
ایرانی ها هستند، عدم اجرای صحیح قانون 

آزادسازی نرخ بلیت پرواز است.
کارشناس صنعت هوانوردی گفت: سازمان 
هواپیمایی کشــوری به ایرلاین ها می گوید 
معادل همیــن یک میلیون تومــان هزینه 
بلیــت تهران-مشــهد را از مســافران غیر 
ایرانی به صــورت دلاری بگیریــد به جای 
آنکه ۱۰۰ تــا ۱۵۰ دلار بــرای پروازهای 
داخلی از مسافران غیر ایرانی اخذ کنید. ولی 
ایرلاین ها می گویند باید بــا توجه به اینکه 
سوخت یارانه ای به شرکت های هواپیمایی 
داده می شــود، باید نرخ ۱۰۰ تا ۱۵۰ دلار از 
مســافران غیر ایرانی بگیریم تا این یارانه به 

خارجی ها نرسد.

فروش دلاری بلیت پروازهای داخلی 
مفسده زاست

وی گفت: این اســتدلال باطل است چون 
دلارهایی که از مســافران غیر ایرانی اخذ 
می شــود، در جیــب شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی یا دولــت نمی رود بلکه 
به ایرلاین می رسد؛ از ســوی دیگر، ورود 
چنیــن پول هایی بــه ایرلاین ها مفســده 
زاســت و شــرکت های هواپیمایی امکان 
کنترل موارد احتمالی فســاد را نخواهند 

داشت.
منظری بیان کرد: اگر قرار باشــد مســافر 
ایرانی برای پرواز تهران-مشــهد ۳۳ تا ۳۴ 
دلار )معادل یک میلیون تومان قیمت فعلی 
این پرواز( پرداخت کند و مسافر غیر ایرانی 
۱۵۰ دلار بدهد، به نظر می رســد وضعیت 
قابل کنترلــی در آینده پیــش نیاید؛ من 
مخالف فروش ارزی بلیت پروازهای داخلی 
به مســافران غیر ایرانی هســتم اما روش 
اصلاح وضعیت کنونــی صنعت هوانوردی، 
اصلاح اقتصاد این صنعت اســت نه فروش 

دلاری بلیت.
معــاون اســبق هوانــوردی و امــور بین 
الملــل ســازمان هواپیمایی کشــوری 
گفــت: اخیراً مدیــر یکــی از آژانس های 
هواپیمایی می گفت یــک ایرانی ۵ بلیت 
بیزینــس کلاس پــرواز اســترالیای یک 
ایرلایــن خارجــی را به قیمت هــر بلیت 
۲۶۰ میلیون تومان و در کل ۱.۳ میلیارد 
تومــان خریداری کــرده اســت؛ این در 
حالی اســت که این بازار می توانســت در 
اختیار شــرکت های هواپیمایی داخلی و 
با قیمت های بســیار کمتر باشــد. اما این 
درآمــد به جیــب ایرلاین هــای خارجی 
می رود؛ ایــن موضوع نشــان می دهد که 
ما تقاضای پرواز داریــم و با کمبود عرضه 

مواجهیم.

نرخ بلیت پروازهای تهران-کیش
 در تابستان به سقف قیمتی رسید!

وی ادامه داد: در حال حاضر بلیت پروازهای 
تهران-کیش علی رغم گرمای طاقت فرسا، 
به ۱.۳ میلیون تومان رســیده اســت. حال 
آنکه در سال های گذشــته در فصل گرما به 
دلیل کاهش تقاضای سفر به کیش و قشم، 
ایــن دو جزیره جشــنواره های تابســتانی 
برگزار می کردند اما چــون دولت در حالت 
سرکوب قیمت ها قرار دارد و آزادسازی نرخ 
بلیت به خوبی انجام نمی شــود، تعدادی از 
ناوگان شرکت هواپیمایی که وظیفه اصلی 
پروازهای کیش را بــر عهده دارد، زمین گیر 

شده اند.

ســازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای بــه مالکان خانه 
های لوکس هشدار داد در صورت عدم پرداخت مالیات 
متعلقه به خانه های گران قیمــت، مالکان این واحدها 

مشمول بازداشت سایر اموال می شوند.
 ســازمان امور مالیاتی کشــور در خصوص واحدهای 

مسکونی گران قیمت اطلاعیه مهمی صادر کرد.

در این اطلاعیه آمده است: پیرو اعلام مالیات واحدهای 
مســکونی گران قیمت در اجرای حکم بند )خ( تبصره 
)۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور، برگ اجرایی 
وصول مالیــات مذکور بــرای مالــکان واحدهای یاد 
شــده که تاکنون نســبت به پرداخت مالیات متعلق 
اقدام نکرده انــد صادر و از طریــق درگاه ملی خدمات 

الکترونیکی ســازمان امور مالیاتی کشــور به نشانی 
my.tax.gov.ir بــه آنها ابــلاغ و از طریق پیامک نیز 
اطلاع رسانی شده است.این ســازمان می افزاید: این 
اشــخاص حداکثر یک ماه فرصت دارند بــا مراجعه به 
درگاه مذکور نســبت به پرداخت مالیات اقدام نمایند. 
در غیر این صورت از طریق عملیــات اجرایی و توقیف 

و بازداشــت اموال اعم از منقول و غیر منقول نسبت به 
وصول مالیــات و ۱۰ درصد آن به عنــوان هزینه اقدام 
خواهــد شــد.همچنین مؤدیان معترض بــه مالیات 
اعلامی از ســوی ســازمان امور مالیاتی می توانند در 
ســامانه مذکور با ثبت »عدم پذیرش« مراتب اعتراض 

خود را اعلام کنند تا به اعتراض آنها رسیدگی شود.

مالیات

مالیات خانه های لوکس را ندهید، اموالتان توقیف می شود

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور مطرح کرد

رمز ارزها، طلا و ارز بیشترین فرار مالیاتی را دارند
مهشــید جعفری معظم  رئیس سازمان 
امور مالیاتی کشــور با بیــان اینکه وصول 
مالیات در ســال ۱۴۰۰، ۵۹ درصد نسبت 
به ســال ۹۹ افزایش داشته اســت، گفت: 
بیشــترین فرار مالیاتی در رمز ارزها، طلا و 

ارز رخ می دهد.
 داوود منظور رئیس ســازمان امور مالیاتی 
کشــور در هشــتادمین جلســه شــورای 
شــهر تهران با اشــاره به همکاری سازمان 
با شــهرداری تهران گفــت: در دوره جدید 
مدیریت شــهری همــکاری مناســبی با 
شهرداری تهران داشته ایم و تعاملاتمان در 

حال توسعه است.
وی با اشــاره به وصول مالیات ها در ســال 
۱۴۰۰ گفت: ۳۴۵ هزار میلیــارد تومان با 
احتســاب عوارض وصول کردیم که ۳۰۶ 
هزار میلیــارد تومان آن مالیــات بر ارزش 
افزوده بود و نسبت به ســال ۹۹ حدود ۵۹ 

درصد افزایش داشته است.
منظور ادامه داد: ســازمان امــور مالیاتی 
مکلف شده ۴۵۴ هزار میلیارد تومان وصول 
کند و برای انجــام این کار بایــد از تمامی 
روش ها اســتفاده کنیم و بر فرار مالیاتی و 
افرادی که مودی مالیات نیستند بهره مند 

شویم.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور با اشاره 
به مودیان جدید مالیاتــی گفت : ۱ میلیون 
و ۴۰۰ هــزار نفر به جمع مؤدیــان مالیاتی 

افزوده شده است.

۵0 درصد مالیات کشور در تهران 
وصول می شود

وی تصریح کرد: میزان ابــراز مالیات ها در 
بخش شرکت ها ۲ برابر، در بخش اشخاص 
حقیقی ۳ برابر شده اســت و این به معنای 
آن اســت که نظام مالیاتی اطلاعات کاملی 

نسبت به مودیان دارد.
منظور گفت: ۵۰ درصد مالیات کشــور در 
تهران وصول می شود و اداره مودیان بزرگ 
ماننــد بانک هــا، شــرکت گاز، توانیر و… 
حــدود ۳۰ درصد مالیات کشــور را وصول 

می کند.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه بیشــترین رشــد در مالیات ابرازی 
در اســتان هایی رخ داده که همیشــه در 
انتهای لیســت قرار داشــته اند، گفت: در 
تهران نیز به ســراغ اداراتــی رفته ایم که 
کمترین توجه به آنها می شــد از ۶ میلیون 
واحد صنفی تنها ۱۷ هــزار میلیارد تومان 
مالیات دریافت شــده بود امــا این نگاه را 
تغییر دادیم و عمده نگاهمان را به ســمت 

اصناف بردیم.

سرانه مالیات هر پزشک به ۲۲ میلیون 
تومان رسیده است

وی با اشــاره به ســختگیری برای دریافت 
مالیات اصناف گفــت: ســرانه مالیات هر 
پزشک به ۲۲ میلیون تومان رسیده است و 
نگاه ما در دوره جدید این اســت که از هیچ 

مالیاتی حتی ارقام کوچک هم چشم پوشی 
نمی کنیم.

منظور گفت: اطلاعــات تمامی دلالان ارز، 
خریداران بالای طلا و ارز شناســایی شدند 
باید بگویم بیشــترین فــرار مالیاتی در رمز 
ارزها، طلا و ارز رخ می دهد و حدود ۶۰ هزار 
واســطه که در این حوزه ها فعال هســتند 
شناسایی شدند و به طور قطع سازمان امور 

مالیاتی در این حوزه وارد عمل خواهد شد.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور با اشاره 
به آمار ۴ ماهه اول ســال گفــت: ۹۵ درصد 
وظایف خود در این ۴ ماه را عملیاتی کردیم 
و ۱۴۳ هزار میلیارد تومان مالیات بر ارزش 

افزوده را وصول کردیم.

حدود ۲0 هزار میلیارد تومان
 از عوارض شهرداری ها وصول شده

وی درباره عوارض سهم شهرداری ها گفت: 

حدود ۲۰ هــزار میلیارد تومــان از عوارض 
شهرداری ها وصول شده اســت و برآورد ما 
این اســت که میزان وصولی ها به ۶۵ تا ۷۰ 

هزار میلیارد تومان برسد.
منظــور دربــاره اجــرای قانــون پایانــه 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان گفت: این 
آرزوی ۲۰ ســاله کشور اســت و اکنون این 

سامانه آماده بهره برداری است.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: 
تمامی فعالان اقتصــادی باید صندوق های 
فروش خود را به دستورالعمل های سازمان 
متصل کننــد و تمامی صورت حســاب ها 
به صــورت الکترونیکــی در بانک اطلاعات 
سازمان امور مالیاتی ثبت شوند و بر اساس 
ایــن اطلاعات ســازمان مالیــات بر ارزش 
افزوده و مالیات عملکرد را وصول می کند و 

این امر منجر به ایجاد عدالت می شود.

تعداد فعالان اقتصادی ۵ میلیون نفر 
اما فقط تعداد ۶ هزار اظهارنامه صادر 

شده است
وی با بیان اینکه ۸ فراخوان در حوزه مالیات 
بر ارزش افزوده صادر شده است، اظهار کرد: 
تعداد فعالان اقتصادی ما بیش از ۵ میلیون 
نفر اســت اما تنها ۶ هزار اظهــار نامه صادر 
شده است و با اجرای درســت قانون تعداد 

مودیان ما ۱۰ برابر خواهد شد.
وی ادامــه داد: با اجــرای درســت قانون 
پایانه های فروشــگاهی تعداد کالاهایی که 

مالیات بر ارزش افــزوده می گیرند افزوده 
می شــود و تعداد مودیان مالیاتی نیز رشد 
خواهد کرد و منابع شــهرداری ها نیز بیشتر 

می شود.
منظــور تصریــح کــرد: تمامــی عوارض 
آلودگی به شــهرداری ها تخصیص میابد و 
سال گذشــته بالغ بر ۴ هزار میلیارد تومان 
عــوارض آلایندگی دریافت شــد و اخیراً ۵ 
هزار میلیارد تومان عوارض آلودگی مرتبط 

با سال های قبل در خوزستان وصول شد.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به 
مالیات بر خانه های لوکس گفت: اطلاعات 
این خانه ها را باید از شــهرداری و وزارت راه 
دریافت کــرد و خواهش ما این اســت که 
شهرداری کمک کند تا بتوانیم اطلاعات باغ 

ویلاها و خانه های لوکس را دریافت کنیم.

۲ و نیم میلیون واحد خانه خالی در 
کشور وجود دارد

وی با اشــاره به خانه های خالی اظهار کرد: 
۲ و نیم میلیون واحد خانه خالی در کشــور 
وجود دارد اما اطلاعات ارائه شده به سازمان 
امور مالیاتی تنهــا ۵۰۰ هــزار واحد خانه 

خالی را نشان می دهد.
منظور تصریح کرد: در اجرای قانون حمایت 
از تولید مسکن نیازمند اطلاعات اراضی بایر 
هســتیم اما نیازمند اطلاعات دقیق در این 
حوزه هستیم و از شهرداری می خواهیم که 

اطلاعات لازم در این حوزه را ارائه دهند.



رییس خانه معدن ایران تاکید کرد
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رییس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد
کاهش قاچاق کالا با حذف ارز ترجیحی

 رئیس کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه اصلاح تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی از اتفاقات مهمی بود کــه در این دولت رقم خورد، گفت: 
یکی از دســتاوردهای حذف و اصلاح ارز ترجیحــی، کاهش قاچاق و 

سوءاستفاده کشورهای خارجی از ارز ارزان قیمت ایران است.
»محمد لاهوتی« در مورد ارز ۴۲۰۰ تومانی، اظهار داشــت: از ســال 
۹۷ این نــرخ ارز ترجیحی برای واردات کالاها اعلام شــد، تشــکل ها، 
کنفدراســیون صادرات و اتاق های بازرگانی، هر یک در جایگاه خود به 
این موضوع انتقاد کردند، زیرا از همان زمان پیش بینی فساد و رانت در 

عرضه این ارز شده بود.
وی افزود: در ماه های نخست تصویب ارز ۴۲۰۰ تومانی، میلیاردها دلار 
از منابع ارزی کشور به صورت اســکناس فروخته شد که در نتیجه آن با 
تشدید تحریم ها، مشکلات دولت وقت افزایش یافت، اما گوش شنوایی 

برای تغییر در این موضوع وجود نداشت.
لاهوتی خاطرنشــان کرد: بعد از مدتی ارز ترجیحی به طور مشــخص، 
فقط به برخی از واردکنندگان پرداخت می شــد و در مقابل، ارز آزاد با 
قیمت ۲۴ هزار تومان در اختیار فعالان اقتصادی قرار می گرفت که این 
موضوع موجب رانت های بزرگی در اقتصاد و تجارت شــد، زیرا تنها در 

اختیار تعداد معدودی واردکننده قرار می گرفت.
رییس کنفدراســیون صادرات ایران با بیان اینکه یکی از اهداف دولت 
سیزدهم برخورد با فساد است، تصریح کرد: این مهم با از بین بردن علت 

فساد به نتیجه خواهد رسید که ایجاد قدم اول محسوب می شود.
وی خاطرنشان کرد: اولین کار دولت سیزدهم با مصوبه مجلس شورای 
اسلامی اجرایی کرد، حذف ارز ترجیحی و شناسایی دهک های مختلف 
برای کمک رسانی یا پرداخت یارانه مســتقیم به مصرف کننده نهایی 

بود.

تلاش دولت باید کاهش فاصله ارز نیمایی با ارز آزاد باشد
لاهوتی گفت: اصلاح تخصیص ارز ترجیحــی از اتفاقات مهمی بود که 
در این دولت رقم خورد، کار بسیار ســختی بود و حاشیه های بسیاری 
ایجاد کرد، اما دولت ایســتادگی کرد و این مشکل یک بار برای همیشه 

حل کرد.
عضو اتاق بازرگانی با اشــاره به شناســایی ۹ دهک برای ارائه هدفمند 
یارانه ها، بیان کرد: ادامه پایش و رصد افرادی که نیازمند هستند، بسیار 
مهم است و همه هدف دولت باید شناسایی دهک ها و نیازمندان واقعی 
باشد تا ســفره مردم را رنگین تر کند و از این شــرایط سخت اقتصادی 
مردم را عبور دهد تا در شــرایط بهتر و گشایش های بعدی بتواند قدرت 

خرید مردم را افزایش دهد.
وی با بیان اینکه این روند می تواند برنامه اصلاح تخصیص ارز ترجیحی 
را به موفقیت برساند، گفت: تلاش دولت باید کاهش فاصله ارز نیمایی 
با ارز آزاد باشد تا دوباره شاهد تکرار شرایط حاکم ارز ترجیحی نباشیم 

که اصلاح این زنجیره نیازمند تلاش و هزینه بیشتر است.

حذف قرعه کشی خودرو از وعده تا اجرا

 شکاف عرضه و تقاضا کاهش یافت؟

با وجود وعده وزیر صمت درباره حذف قرعه کشــی خودرو، این روش 
فروش همچنان ادامه دارد و اســامی برندگان مرحله دوم از قرعه کشی 

در سامانه یکپارچه اعلام می شود.
 قرعه کشی دومین مرحله فروش خودرو در سامانه یکپارچه شنبه یکم 
مرداد برگزار شد و اســامی برندگان این مرحله از قرعه کشی در سامانه 
یکپارچه هم دوم مرداد اعلام شد.قرعه کشی خودرو در حالی همچنان 
به شــیوه جدید برگزار می شــود که یکی از وعده های خودرویی آقای 
فاطمی امین از زمــان ورود به وزارت صمت، حذف قرعه کشــی بوده 
است.اوایل فروردین امسال سیســتم قرعه کشی به روش قبل اجرا شد 
و همین موضوع صدای نمایندگان مجلــس را در آورد تا جایی که آقای 
حسینی کیا ســخنگوی کمیســیون صنایع مجلس گفت: وزیر صمت 
باید هر چه ســریعتر اقدام به حذف سیســتم قرعه کشی خودرو کند و 

بابت این کار باید وزیر صمت پاسخگو باشد.
پس از این اعتراضات، نمایندگان خواستار استیضاح فاطمی امین بابت 
مشــکلاتی که برای صنعت خودرو ایجاد کرده بود، شدند . وزیر صمت 
پس از حضور در مجلــس اعلام کرد برنامه هایی بــرای صنعت خودرو 

دارد.
او گفته بود: از این پــس باید تمام خودرو ها در ســامانه یکپارچه قرعه 

کشی شوند.
آقای امیرحســن کاکایی کارشــناس صنعت خــودرو می گوید: وزیر 
صمت باید بابت تمام وعده هایی که داده پاسخ دهد؛ او باید توضیح دهد 
چرا وعده تحویل ۱ میلیون و ۳۰۰ هزار خودرو عملی نشد؟ چرا کاهش 
۱۵ درصدی قیمت خودرو اتفاق نیفتاد و قیمــت خودرو مدام در حال 

افزایش است؟
او گفت: اعلام شد قرعه کشی حذف می شود، این وعده نیز نه تنها عملی 
نشد بلکه خودرو های بخش خصوصی نیز مســتقیما تحت نظر دولت 
قرار گرفت و ارتباط خودروســاز و بازار در حال قطع شدن است و دولت 

به عنوان واسطه از طریق سامانه متمرکز تبدیل شده است.
به گفته کاکایی،  از طرفــی موانعی که برای توســعه پیش روی تولید 
کننده وجود دارد مدام در حال افزایش اســت و از طرف دیگر واردات به 

عنوان راه حل انتخاب می شود.
 بهرام شهریاری، کارشناس صنعت خودرو نیز معتقد است وزیر صمت 
باید هرچه سریعتر دلیل عدم حذف سیســتم قرعه کشی را اعلام کند 

چرا که این شیوه بازار خودرو را نابسامان تر کرده است.
این کارشــناس صنعت خودرو گفت: شیوه هایی که برای عرضه خودرو 
بکار می رود به دلیل مشــکل ناهماهنگی بین عرضه و تقاضا است، این 
اقدام باعث افزایش فاصلــه قیمتی بین بازار و کارخانه می شــود البته 
کاسبی و سودآور بودن این قرعه کشــی ها عامل دیگری نیز برای عقب 
انداختن حذف قرعه کشــی اســت.او می گوید: این مشکلات برطرف 
نمی شــوند تا زمانی که یک منطقی برای تولید، عرضه و تقاضا باشــد. 
ابداعاتی نیز برای رفع مشــکلات ارائه می شــود. اما مشکل به سادگی 
برطرف نمی شود.بررســی ها نشــان می دهد که طی مدتی که از انجام 
طرح قرعه کشی گذشته )بیش از ۱۶ ماه( هنوز هم تقاضای بالایی برای 
ثبت نام در این طرح وجود دارد و حتی قیمــت خودرو در بازار هم بر اثر 

این مسئله تغییری نکرده و کاهش نیافته است.
بر اساس آمارهای اعلامی از ســوی وزارت صمت، در مرحله دوم قرعه 
کشــی در ســامانه یکپارچه ۶ میلیون و ۵۷ هزار متقاضی برای خرید 
خودرو ثبت نام کردند که نســبت به مرحله اول افزایــش بیش از ۶۸ 
درصدی را نشــان می دهد. در مرحله نخست حدود سه میلیون و ۳۰۰ 

هزار متقاضی ثبت نام کرده بودند.

تولید

 رصد بازار خودروهای خارجــی در پایتخت، همچون 
هفته های گذشــته حاکی از تداوم رکود عمیق و ثبات 
قیمت ها در این بازار اســت. با وجود رکود یاد شده، اما 

قیمت ها از سوی فروشندگان بالا اعلام می شود.
به طور مثال فروشــندگان بابت هر دستگاه خودروی 
تیگوان )شاســی بلند فولکس واگن( صفــر کیلومتر 
مدل ۲۰۱۸ حــدود ۴.۲ میلیارد تومان و هر دســتگاه 
ســانتافه صفــر کیلومتر مــدل ۲۰۱۷ بیش از ســه 
میلیارد تومان مطالبــه می کنند.در ایــن زمینه یک 
فعال بــازار خودروهای خارجی به ایرنــا گفت: اکنون 
قیمت خودروهای داخلی نیز چند هفته ای اســت که 
ثابت مانده و حتــی اعلام بدون قرعه کشــی بودن دو 
مدل خودروی کوئیک و شــاهین نیز تاثیری بر قیمت 
داخلی ها نداشته است.»کورش طواحن« بیان داشت: 
به تبع داخلی ها، قیمت خارجی ها نیز همچون یک ماه 

اخیر بدون تغییر مانده اســت، اما معتقدیم 
قیمت های اعلامی از سوی فروشندگان بالا 
اســت.وی، وضعیت فعلی بازار را فقط به نفع 
خودروهای چینی برشــمرد که در ماه های 
اخیر با رشد قیمتی نیز همراه بوده اند؛ به طور 
مثال هر دســتگاه فیدیلیتی مونتاژی گروه 
بهمن که ۱.۱ میلیارد تومان قیمت داشــت، 

اکنون در محــدوده قیمتی ۱.۴ میلیــارد تومان قرار 
گرفته است.

طواحن، همچنین صحبت های انجام شــده پیرامون 
واردات خودرو و در دست تهیه بودن آیین نامه واردات 
را بی تاثیر بر قیمت ها و بازار توصیف کــرد و افزود: در 
ســال های گذشــته و به خصوص از اواخر پارســال و 
ماه های گذشته اخباری از ســوی مسوولان به گوش 
رســید، اما باید گفت گــوش مردم از ایــن حرف ها پر 

شــده اســت.وی معتقد اســت: تا واردات 
شــکل اجرایی به خود نگیرد و مشخصات و 
مختصات خودروهایی که می توان وارد کرد 
مشخص نشود، نمی توان تاثیری بر قیمت ها 
انتظار داشــت.این کارشــناس بازار خودرو 
همچنین درخصوص مطرح شــدن واردات 
خودروهای زیر ۱۰ هزار دلار، اظهار داشت: 
در این محدوده قیمتــی فقط می تــوان خودروهای 
هندی وارد کرد و خودروی اروپایــی، کره ای یا ژاپنی 
در این بازه قیمتی وجــود ندارد. امــروز حتی قیمت 
خودروهای چینی که در بازار کشورمان حضور دارند، 

دست کم ۱۵ هزار دلار است   
 پیشــتر »منوچهر منطقی«  معاون صنایع حمل و نقل 
وزارت صمت درخصوص آخریــن وضعیت آیین نامه 
واردات خودرو، خاطرنشــان کرد: این آیین نامه اکنون 

در هیات دولت در دســت تصویب بوده و فرایند کار آن 
در حال انجام است.وی تاکید کرد: در این آیین نامه باید 
نظر همه وزارتخانه ها و دســتگاه های مربوطه گرفته 
شود و سپس متناســب با آن طرح، آیین نامه اجرایی 
تنظیم شــود که تلاش می شــود در آن از نظرات همه 

تشکل ها و بخش خصوصی نیز استفاده شود.
منطقی ادامــه داد: امروز می خواهیــم وارد دورانی از 
خودروسازی شــویم که محصولات مناسب با قیمت 
مناســب تولید یا وارد کــرده و اتفاقــات خوبی از نظر 
فناوری در این صنعــت بیفتد.همچنین »محمدرضا 
نجفی منــش« رییس انجمــن صنایع همگــن نیرو 
محرکه و قطعه ســازان خودروی کشــور گفت: یکی 
از برنامه هــای وزارت صمــت، واردات خودروهــای 
اقتصادی به کشــور با هدف داخلی ســازی تدریجی 

آنهاست.

مدیرعامــل شــرکت بازرگانــی دولتــی ایران در 
آســتانه ماه محرم از اختصاص ۸۰ هزار تن برنج و 
شــکر از محل ذخایر راهبردی کالاهای اساسی این 
شــرکت برای برپایی آیین های ایــام محرم و صفر 

خبر داد.
 به نقل از شــرکت بازرگانی دولتی ایران، ســعید راد 
در آســتانه ماه محرم از اختصاص ۸۰ هــزار تن برنج 
و شــکر از محل ذخایر راهبردی کالاهای اساسی این 
شــرکت برای برپایی آئین های ایام محرم و صفر خبر 

داد و گفت: این اقلام به منظور تهیه و توزیع 
نذورات بــا قیمت های مصــوب در اختیار 
هیئت هــای مذهبــی، تکایا و دســته های 

سوگوار قرار می گیرد.
این مقام مسئول با اعلام اینکه این کالاها 
شــامل ۵۰ هزار تن برنــج و ۳۰ هزار تن 
شــکر اســت، افزود: توزیع اقلام مذکور 

که بــرای ماه هــای محــرم و صفر در نظــر گرفته 
شده اســت، به زودی آغاز می شــود و در طول ایام 

ســوگواری تا پایان ماه صفر ادامه خواهد 
داشت.

وی با اشاره به اینکه تخصیص اقلام فوق در 
هر استان برعهده کارگروه تنظیم بازار آن 
استان قرار دارد، اظهار کرد: ادارات کل غله 
و خدمات بازرگانی استان ها، مقدار تعیین 
شــده از این کالا را به هیئت های مذهبی 
که از سوی ســازمان جهاد کشــاورزی و سازمان 
تبلیغات اسلامی اســتان معرفی می شوند، تحویل 

خواهند داد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با تأکید بــر اینکه در 
طرح عرضه کالاهای اساسی برای این ایام گرانقدر، 
قیمت هر کیلوگرم برنج پاکســتانی ۱۹ هزار تومان، 
برنج هندی ۱۷ هزار تومــان، برنج تایلندی ۱۱ هزار 
تومان و شــکر ۱۸ هزار تومان تعیین شــده اســت، 
خاطرنشان کرد: این کالاها از محل انبارهای ادارات 
کل غله و خدمات بازرگانی اســتان ها تأمین شــده 

است.

و خودر

بازرگانی

خریدار  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در مورد توافق ایران و روسیه برای استفاده 
از ارزهای ملی خود برای تجارت دو کشور، 
گفت: این موضــوع می تواند تجارت بین دو 
کشــور را تقویت کند و باید امکان تجارت 
بین ایران و روسیه را آسان تر از قبل کنیم و 
ایجاد کانال مالی مشترک دو کشور می تواند 

همکاری های مالی را افزایش دهد.
 ۲۸ تیر هیات ۲۰ نفــره از فعالان و مدیران 
شــرکت های حــوزه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات به روسیه ســفر کردند. این هیات 
با هدف توسعه اقتصاد دیجیتال و بازارسازی 
برای محصولات فناورانــه ایرانی امروز وارد 
مسکو شــدند و روز پنجشــنبه ۳۰ تیر نیز 
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری 

اطلاعات به این هیات پیوست.
زارع پور در ســفر خــود به مســکو، با وزیر 
توســعه اقتصاد دیجیتــال، مخابــرات و 
ارتباطات روســیه، رئیس آژانــس فدرال 
رگولاتوری ارتباطت و رســانه های جمعی 
دیدار کرد.وی در این ســفر با رســانه های 
روسی مصاحبه کرد که در ادامه خلاصه ای 
از مصاحبــه وزیر ارتباطات بــا خبرگزاری 
راشــاتودی درباره همکاری های مشترک 

ایران و روسیه را می خوانید.

 رهبران ایران و روسیه توافق کردند 
که بیشتر به ســمت تجارت با ارزهای 
ملی حرکــت کنند، این بــرای هر ۲ 

اقتصاد چه معنایی دارد؟
 این واقعــا می تواند تجارت بین دو کشــور 
را تقویــت کند. اولین کاری کــه باید انجام 

دهیم این است که امکان تجارت بین ایران 
و روســیه را آســان تر از قبل کنیم. این نوع 
کارها، مانند ایجاد کانال مالی مشــترک دو 
کشور می تواند تجارت و همکاری های مالی 

را بالا ببرد.

  روابط مسکو و تهران را در این روزها 
و در حــوزه فناوری های پیشــرفته 

چطور توصیف می کنید؟
 این روزها تقاضای واقعی بســیار زیادی از 
طرف بخش خصوصی هر دو کشــور برای 
بهبود همکاری های فناورانــه وجود دارد و 

شــاهد فعالیت های زیادی برای بهبود این 
بخش از همکاری ها هستم، اما برخی موانع 

وجود دارند که باید رفع شوند.
برای مثــال در بخش ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات ما نیاز به اســتانداردهای مشترک 
برای تجهیزات و محصولات داریم که توسط 
مقامات دو کشور قابل حل است. مثال دیگر 
این اســت که فرآیندهای گمرکی بین دو 

کشور باید اصلاح شود.

 چــه زمینه هایی بــرای همکاری 
مشــترک بین دو کشور درحوزه های 

فناوری های پیشرفته قابل پیش بینی 
است؟

 معتقــدم کــه می توانیــم در زمینه های 
مختلف از جمله ســخت افزار، نــرم افزار، 
شبکه، توســعه خدمات دیجیتال مشترک 
بیــن ایران و روســیه و حتــی پلتفرم های 
مشترکی برای ارائه خدمات قابل اعتمادتر 
به کشورهای مان همکاری کنیم. همه این 
موارد، مذاکره شده است تا راه حل مشترکی 
برای حضور محصولات ایرانی در روســیه و 
همچنین محصولات روســی درایران ارائه 

شود.

 ایــران بــا موفقیــت از داده های 
ماهواره ای اســتفاده کرده، آیا ممکن 
است که روابط بین ایران و روسیه را در 

این زمینه توضیح دهید؟
 ایران فعالیــت دراین حــوزه را از حدود دو 
دهه قبل شروع کرده اســت و این روزها ما 
صنعت فضایی بومی - محلی خود را داریم. 
ما می توانیم ماهواره خود را بســاریم و آن را 
با پرتابگر خودمان به مدارهای پایین زمین 
)کمتــراز ۵۰۰ کیلومتر( پرتــاب کنیم. اما 
قطعا تجربیات و دانش روســیه می تواند به 
برنامه صنعت فضایی ایــران کمک کند، ما 
مشتاق هســتیم همکاری موثرتری بین ۲ 

کشور در این حوزه شکل دهیم.

 قطعا شرکت های روســی و ایرانی 
مایل به همکاری نزدیک تر هســتند، 
آیا تحریم هــای غربی بــر آن تاثیر 
می گذارد، آیا این مسئله نیز می تواند 

مانع دیگری باشد؟
خیر قطعا اگر ما بخواهیــم تحریم ها اثری 
نخواهنــد داشــت. اراده سیاســی و نیاز 
بازار واقعی برای تســهیل و بهبود این نوع 
همکاری بین دو کشــور وجــود دارد. فکر 
می کنم اگر هر دو کشور بخواهند می توانیم 
همکاری هــای فناورانه بیــن خودمان را 
بهبود ببخشیم و افزایش دهیم. اگر بتوانیم 
در کوتاه مــدت موانع موجود را که اشــاره 
کردم برطرف کنیــم، قطعــا می توانیم از 
ظرفیت های دو طرف برای حل مشکلات و 
داشتن محصولات و خدمات بومی استفاده 

کنیم.

خریدار  رییس خانه معدن ایران با تاکید 
بر لزوم حمایت جدی از بهره بردارن معدنی 
و تامین امنیت آنان، خواســتار آن شــد تا 
وزارت صمت صفر تــا ۱۰۰  پرداختی های 
بخش معدن به دولت و نحوه هزینه کرد آنها 

را بر عهده بگیرد.
»محمدرضا بهرامن« افــزود: دغدغه های 
ناشــی از حضور معارضان محلی در بخش 
معــدن هــر روز در حال بیشــتر شــدن و 

جدی تر شدن است.
وی بیان داشــت: اگر این موضوع به شکل 
مطلوب کنتــرل نشــود، ایــن معارضان 
به تدریــج به عامــل جلوگیری از توســعه 
بخش معدن تبدیل خواهند شــد و در عمل 
نخواهیم توانســت قانون معادن را به خوبی 

اجرایی کنیم.
رییس خانه معدن ایران خاطرنشــان کرد: 
قانون معادن قانون بســیار خوب و جامعی 
اســت که در تبصره ها و مــواد آن درصدی 
از حقــوق دولتی بــرای هزینه کــردن در 
زیرساخت های همان اســتان ها و مناطق 
محل بهره برداری، همچنیــن برای منابع 
طبیعی و محیط زیست در نظر گرفته شده 

است.

وی ادامه داد: با وجود مســائل یاد شده، اما 
از آنجایی که پرداختی هــا به دولت از محل 
حقوق دولتی و فعالیت های معدنی به موقع 
هزینه نمی شــود، در ادامه به دردسرهایی 
انجامیده و ساکنان مناطق هم جوار معادن 
را نگران می کند و نقطه شروع مخالفت ها و 

تعارضات همین جاست.
بهرامــن تصریح کــرد:  اثر نامطلــوب این 
تعارضات آسیب به تولید است، ضمن اینکه 
در ادامــه راه را برای عده ای کــه می توانند 
مطالبه گری های بیجا داشــته باشند هموار 
می کند که متأســفانه یکی از مــوارد آن را 

به تازگی در استان اردبیل شاهد بودیم.
وی یادآور شد: نباید فراموش کرد وقتی در 
محدوده ای پروانه بهره برداری معدنی اخذ 
کــرده و وارد عملیات فرآوری می شــویم، 
زمین های آن حوزه متعلق به منابع طبیعی 
اســت که بر اســاس ضوابط و مقررات در 

اختیار بهره برداران قرار داده شده است.
رییس خانه معدن ایــران اضافه کرد:  امروز 
با معارضانی در جای جــای مناطق معدنی 
کشــور مواجهیم که مدعی هستند اراضی 
معدنی متعلق به آنهاســت و ایــن موارد و 
اختلافات ســبب کشــمکش بین فعالان 

معدنــی و اهالی کــه مدعی ایــن زمین ها 
هستند شــده اســت که در برخی موارد به 

حوادث ناگوار انجامیده است.
وی با تاکید بر لــزوم حمایت از بهره برداران 
معدنــی، اظهار داشــت: مصــداق چنین 
حــوادث و تعارض هایی را در اســتان های 
آذربایجان شــرقی، کردســتان، خراسان 
جنوبی، کرمان، ســمنان و به تازگی اردبیل 
شــاهد بوده و هســتیم که در برخی موارد 
به برداشــت غیرقانونی مواد معدنی رگه ای 
و با عیار بالا از ســوی معارضان و متجاوزان 
و عرضه به بازارهــای غیرقانونی انجامیده 
اســت.بهرامن افزود: این در حالی است که 

متولی بخــش معدن با حمایــت از فعالان 
معدنی مســوولیتش را انجام داده است، اما 
در ادامه دســتگاه های ذی ربط باید بتوانند 
امنیت لازم را برای سرمایه گذاران و فعالان 
معدنی فراهم کنند.وی خاطرنشان کرد: در 
این میــان، حقوق »معارضــان واقعی« نیز 
نباید از نظر دور داشــته شــود، آنجایی که 
فعالیــت معدنی در حال انجام اســت اما به 
سبب بازگشت دیرهنگام این حق و حقوق 
بــه مناطــق و شهرســتان ها مطالبه گری 

به حقی از سوی افراد ایجاد می شود.
رییس خانه معــدن ایران تاکیــد کرد: اگر 
پرداختی ها از ناحیه حقوق دولتی معادن و 
ســایر پرداختی های انجام شده به دولت به 
موقع انجام شود، بخش بزرگی از مشکلات 
اجتماعی که اکنون شــاهد آن هســتیم، 

کاهش خواهد یافت.
وی تصریح کرد: با توجــه به اینکه در برخی 
موارد برخوردهای قانونــی و بازدارنده لازم 
را با معارضان و متجاوزان شــاهد نیستیم، 
شــاهد افزایش برداشــت های غیرمجاز از 
معادن هســتیم و اگر به موقــع جلوی این 
قبیل مــوارد گرفتــه نشــود، می تواند به 

اتفاقات ناخوشایندی بیانجامد.

بهرامــن ادامــه داد: یکی دیگر از مســائل 
حــادی که ایــن روزها در بخــش معدن با 
آن مواجهیم، اجرای تبصــره پنج ماده ۴۳ 
قانون برنامه ششم توســعه است که در آن 
هزینه کرد »تا یک درصد« فروش معادن در 
مناطق اجازه داده شده است، اما امروز شاهد 
برخی فشارهای سیاسی در مناطق هستیم 
که »پرداخت یک درصد« فروش معادن را 
الزام می کنند و منجر به فشارهای زیادی به 

فعالان معدنی شده است.
وی معتقــد اســت: اگــر صفــر تــا ۱۰۰ 
مسوولیت ها در حوزه پرداختی ها به دولت 
و نحــوه هزینه کرد آنها بــه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت سپرده می شد، به طور قطع 
می توانســتیم عملکرد بهتــر و تعارضات 

کمتری را شاهد باشیم.
رییس خانه معــدن ایران یادآور شــد: در 
سال های گذشــته حداکثر مبالغ تخصیص 
داده شــده از محل حقــوق دولتی معادن و 
سایر  پرداختی ها به مناطق ۳۰ درصد بوده 
و برخی ســال ها به رقم ناچیز ۱۱ درصد نیز 
رســیده اســت؛ این در حالی است که عدم 
پرداخت به موقــع این مبالــغ هزینه های 

زیادی برای دولت به دنبال داشته است.

وهای خارجی همچنان در رکود بازار خودر

اختصاص ۸۰ هزار تن برنج و شکر برای ایام محرم و صفر 
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سخنگوی شرکت ملی گاز ایران عنوان کرد
 پایداری شبکه گاز طبیعی در مناطق 

زلزله زده هرمزگان
سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران اعلام کرد که شــبکه گاز طبیعی در 

مناطق زلزله زده استان  هرمزگان پایدار است.
به نقل از وزارت نفت، محمد عســگری با اشــاره به زمین لرزه هایی با 
قدرت ۵.۷ و ۵.۸ ریشــتر در محدوده بندر خمیر اســتان هرمزگان که 
شــنبه، یکم مردادماه اتفاق افتاد، گفت: خوشبختانه طرح های صنعت 
گاز و ابنیه و تأسیسات گازی در این اســتان آسیب ندیدند و جریان گاز 

در شهرهای زلزله زده پایدار است.

سخنگوی صنعت برق:
قبوض برق حدود یک میلیون مددجو رایگان شد

ســخنگوی صنعت برق گفت: تاکنون نزدیک بــه ۳۰ درصد از حدود 
۳ میلیون مشــترک تحت پوشش کمیته امداد و ســازمان بهزیستی، 

مشمول تعرفه رایگان برق شده اند.
 مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
با اشــاره به بند »ی« از تبصره ۸ قانون بودجــه ۱۴۰۰ در خصوص 
رایگان شــدن تعرفه برق مشــترکان تحت پوشــش کمیته امداد و 
بهزیســتی که در بند »ک« تبصره ۱۵ قانون بودجه امســال تکرار 
شــده، گفت: مددجویانی که مصرف برق آن هــا کمتر از ۵۰ درصد 
الگوی تعیین شــده در منطقه باشــد، مشــمول تعرفه برق صفر یا 

رایگان می شوند.
وی افزود: تاکنون نزدیــک به ۳۰ درصد از حدود ۳ میلیون مشــترک 
تحت پوشــش کمیته امداد و ســازمان بهزیســتی؛    یعنی حدود یک 

میلیون مشترک،   مشمول تعرفه رایگان شده اند.
رجبی مشــهدی تصریح کرد: در مناطق عادی کشــور، الگوی مصرف 
برق، ۳۰۰ کیلووات ساعت در ماه است و اگر مددجویان بتوانند مصرف 
خود را در ماه به کمتر از ۱۵۰ کیلووات ساعت برسانند، مشمول پاداش 
تعرفه رایگان خواهند بود. در مناطق گرمسیر که در هر منطقه این عدد 
بیشتر می شــود نیز، اگر بتوانند ۵۰ درصد مصرف الگو را داشته باشند، 

می توانند از تعرفه رایگان برخوردار شوند.

ســخنگوی صنعت برق تاکید کرد: با تطبیق فهرســت های ارسالی از 
سوی کمیته امداد و بهزیستی با شناسه قبوض، توانسته ایم این قبوض 
را برای مددجویان صادر کنیم و اگر فهرســت ها مجدداً اصلاح شــده و 
فرد جدیدی تحت پوشش قرار گیرد و معرفی شود، قطعاً آن ها را هم در 

نظر می گیریم.

مدیرکل مدیریت بحران وزارت نیرو خبر داد
و   آماده باش تیم های عملیاتی وزارت نیر

در مناطق زلزله زده هرمزگان
مدیرکل مدیریت بحران وزارت نیرو، وضعیت شــبکه های آب و برق در 
اســتان هرمزگان را پایدار اعلام کرد و گفت: تیم های عملیاتی وزارت 
نیرو از لحظــه وقوع حادثــه در مناطق زلزلــه زده در حالت آماده باش 

هستند.
 به نقل از وزارت نیرو، سید اعتضاد مقیمی با اشاره به دو زلزله دیشب به 
قدرت ۵.۸ و ۵.۷ ریشتری در بندر خمیر استان هرمزگان اظهار داشت: 
طبق گزارش دریافتی، در شــبکه برق دو فیدر دچار مشــکلات فنی 
شــدند که بلافاصله عملیات تعمیرات آن ها آغاز و در حال حاضر هر دو 

آن ها برق دار شده اند.
وی افزود: خوشبختانه در شــبکه آب و آب و فاضلاب نیز هیچ مشکلی 

نداریم.
مقیمی با بیــان اینکه در حال حاضر هیچ مشــکلی در زمینه آب و برق 
نداریم، خاطرنشــان کرد: هم اکنون تیم های عملیاتــی وزارت نیرو در 

منطقه در حالت آماده باش هستند.

یکتا خبر داد
احیای ترک خوردگی ۷۵۰ متری تونل دریاچه 

ومیه؛ تزریق ۳۰۰ میلیون متر مکعب آب   ار
به دریاچه تا سال آینده

مدیرعامل شــرکت توســعه صنایــع آب و نیروی ایران گفــت: از ۳۶ 
کیلومتر تونل احیای دریاچه ارومیه حدود ۷۰۰ تا ۷۵۰ متر دچار ترک 

خوردگی شده که امکان بهره برداری از آن وجود ندارد.
 شــیبانی یکتا گفت:  تونــل آب انــدازی دریاچه ارومیــه به طول  
۳۶ کیلومتر از چندین ســال قبل شروع شــد و کارهای حفاری در 
تابستان پارســال به اتمام رســید، اما این به معنای اتمام کار نیست 
بخشــی از کارهای پایانی بــه اتمام نرســیده همچنین حدود ۷۰۰ 
متر از این تونل دچار ترک خوردگی شــده که باید پیش از افتتاح به 
صورت کامل بازســازی شــود و هم اکنون اقدامات عملیاتی ترمیم 

آن آغاز شده است.
به گفته مدیرعامل شــرکت توســعه صنایع آب و نیروی ایران اعلام 
اتمام عملیات این تونل و بهره برداری از آن عجولانه بود چراکه باید 
تمام موضوعات کار های فتی و اجرایی تکمیل و ســپس آب اندازی 

شود. 
حدود ۷۵۰ متر از تونل دچار ترک خوردگی شــده که با پوشش بتنی و 
به صورت شبانه روز درحال احیا هستیم و امیدواریم تا پایان سال ۳۰۰ 
میلیون متر مکعب و تا ســال آینده هم ۱۸۰ میلیون متر مکعب آب از 
طریق این تونل وارد دریاچه کنیم که در مجموع حدود نیم میلیارد آب 

وارد دریاچه ارومیه می شود.
دیروز وزیر نیرو از طریق هلیکوپتر از آخریــن وضعیت دریاچه ارومیه 
بازدید کرده و با توجه به آنکه ۹۰ درصد از این دریاچه خشــک شــده 

برنامه ریزی برای احیای آن در حال انجام است.

و نیر

 مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه نفت )متن( از 
تفاهم نامه مشترک امضا شــده میان ایران و روسیه به 
عنوان مصــداق معامله برد- برد یاد کــرد و گفت: این 
تفاهم نامه فصــل جدیدی از روابط را میان دو کشــور 

باز خواهد کرد.
»ابوذر شــریفی« درباره تفاهم نامه اخیر میان شرکت 
ملی نفت ایران و گازپروم روســیه، افزود: امضای این 
یادداشت تفاهم و اجرایی شــدن آن می تواند تحولات 
مثبتی را در صنعــت نفت و گاز ایــران به ویژه میادین 

گازی فراهم آورد.
وی اضافه کرد: پیگیــری این تفاهم نامــه و به نتیجه 
رســیدن آن باید در اولویت اقدامات شرکت ملی نفت 

و شرکت های تابعه قرار گیرد.

مدیرعامل شــرکت متن با اشــاره به اینکه 
نیاز امــروز صنعــت نفــت و گاز کشــور، 
ســرمایه گذاری و اســتفاده از فناوری های 
پیشــرفته و نیاز امــروز روســیه راه اندازی 
کریــدور شــمال-جنوب بــرای ســوآپ 
فرآورده های نفتی اســت، ابــراز امیدواری 
کرد: ایــن تفاهم نامه بتوانــد گام موثری در 

تحقق اهداف طرفین باشد.
وی یادآور شــد: به مدد این همکاری های مشــترک، 
کشور علاوه بر بهره مندی از عواید انتقال فرآورده های 
نفتــی، گاز و حتی نفت خام از کشــورهای حاشــیه 
دریای خزر به دریای عمان و آب هــای آزاد، می تواند 
از سرمایه گذاری لازم برای توســعه میادین نفت و گاز 

بخصوص میادین مشترک بهره مند شود.
شــریفی تصریح کرد: البته در این راستا لازم 
اســت قراردادهای موجود آسیب شناســی 
شــده و با انجام تغییرات لازم متناســب با 
شــرایط میادین مــورد توســعه، از قابلیت 
فناورانــه و تجــارب شــرکت های معتبــر 

بین المللی روسی استفاده شود.
با امضــای تفاهم نامه مشــارکت ۴۰ میلیــارد دلاری 
میان شرکت ملی نفت ایران و شرکت گازپروم روسیه، 
گام بلندی در مسیر توســعه میادین نفت و گاز ایران و 
تامین مالی پروژه هــای ال ان جی، جمع آوری گازهای 

مشعل و غیره برداشته خواهد شد.
با اجرایی شــدن مفاد این تفاهم نامه و منتهی شــدن 

به قرارداد، پیش بینی می شــود نزدیک به ۲۵ میلیارد 
دلار برای توســعه میادین گازی و تکمیل پروژه های 
ال ان جی و جمع آوری گازهای مشــعل و ۱۵ میلیارد 
دلار برای توســعه ۶ میدان نفتی در نظر گرفته شــود 
که میادین کرنج، آذر، چنگولــه، آب تیمور و منصوری 
از جمله این میادین هســتند.در عین حــال به گفته 
»محســن خجســته مهر« مدیرعامل شــرکت ملی 
نفت ایران، مقرر شــده تا به ســرعت اجرایی شــدن 
مفاد تفاهم نامه ای که به امضا رســیده است، پیگیری 
شــده و در صورت موافقت شــرکت ملی نفت ایران با 
پیشــنهاد فنی و اقتصادی طرف سرمایه گذار )شرکت 
گازپروم(، قراردادهای توسعه ای موردنظر که متضمن 

همکاری های بلندمدت است، امضا شود.

شــرکت های  ســندیکای  هیات مدیــره  رییــس 
تولیدکننده برق گفت: هزینــه یارانه پرداختی به برق 
بسیار بالا است، اگر در سال ۳۴۲ هزار میلیون کیلووات 
برق مصرف شده باشد، به نرخ گاز صادراتی و یا خوراک 
پتروشیمی ها )میانگین ۲۰ سنت دلار( ۱۶.۲ میلیارد 
دلار فقط یارانه سوخت داده می شود، پرواضح است که 
امکان فوری تغییر قیمت فروش برق میســر نیســت، 

ولی نباید این رویه ادامه یابد.
ابراهیم خوش گفتار، با بیان اینکه نصب کنتورهای 

چندتعرفه ای باید خیلی ســریع انجام شود وآنچه 
که تاکنون نصب شده اســت، با برنامه ریزی تعرفه 
های آنها را عملیاتی کنیم، اظهار کرد:  برق کالایی 
اســت که مســتقیم از تولید به مصرف می رسد و 
امکان ذخیره ســازی ندارد، ولی امــکان مدیریت 
مصــرف آن بــا کنتــور چندتعرفه وجــود دارد. 
مشــترکی که ماهانــه ۱۰۰۰ کیلــووات مصرف 
می کند، شــاید از مصرف کننــده ۳۰۰ کیلوواتی 
بهتر مصرف کرده باشــد، چرا که مصرف بالا را در 

ساعات غیر پیک شب تا صبح انجام داده باشد، ولی 
زمان مصرف آن ۳۰۰  کیلووات ساعت، در اوج پیک 
مصرف بوده که به شبکه فشــار وارد کرده. در این 
بــاره، هدایت و آموزش مصرف کننــده امری مهم 

واساسی است.
وی افزود: ایجاد هماهنگی بیــن وزارت نفت و نیرو 
و ســازمان محیط زیست و ســازمان برنامه و بودجه 
برای اجــرای قانــون رفع موانــع تولید و تشــویق 
ســرمایه گذاران بــرای ورود به حــوزه تولید برق. 

مصرف بهینــه گاز و دیگــر فرآورده هــای نفتی در 
حوزه تولید برق می توانــد موجب افزایش بهره وری 

و کاهش هزینه های تولید شد.
رییس هیات مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده 
برق اظهار کرد: توجه ویژه به ســرمایه گذاران در حوزه 
برق متاســفانه تنگ نظری و روش هــای غیرقانونی و 
غیرحرفه ای باعث ایجاد مشــکلات امروز صنعت برق 
شده اســت و باید در حوزه تفکر در صنعت برق طرحی 

نو در انداخت امیدوارم محقق شود.

نفت

برق

روح اله صابرزاده  مدیرکل دفتر مدیریت 
انرژی و برنامه ریزی امور مشــترکان توانیر 
از منفی شــدن ۳ درصدی رشــد مصرف 
برق بخش خانگــی و همچنین آخرین آمار 

مشترکان پرمصرف خبر داد.
 به نقــل از وزارت نیــرو، عبدالامیر یاقوتی، 
رشــد مصرف برق بخش خانگی را در ۴ ماه 
ابتدای سال نسبت به ســال گذشته منفی 
عنوان کرد و گفت: امســال به رغم افزایش 
تعداد مشترکان خانگی، رشد سرانه مصرف 
در این بخش حدود ۳ درصد کاهش داشته 
اســت که اقداماتی نظیر اصلاح تعرفه برق، 
پاداش صرفه جویی مصرف، فرهنگ سازی و 
مدیریت مصرف از عوامل اصلی این کاهش 

به شمار می رود.
یاقوتی در خصوص وضعیت ســرانه مصرف 
برق در کشور تأکید کرد: سرانه مصرف برق 
ما نسبت به متوســط جهانی و کشورهای 
مشابه که بهای برق آن ها واقعی است، بالاتر 
بوده، چرا که نسبت به اســتفاده درست از 

انرژی حساسیت های لازم را نداریم.
وی افزود: میزان پیک سایی پیش بینی شده 
در دوره اوج بار مصرف امسال حدود ۹ هزار 
مگاوات بوده که تا کنون در همین حدود نیز 
محقق شــده اســت. این میزان همکاری با 
جمع مصرف برق استان های تهران و قم در 
پیک بار برابری می کنــد و معادل ۹ نیروگاه 
هزارمگاواتی در پیک ســایی شــبکه تأثیر 

داشته است.
مدیرکل دفتر مدیریت انرژی و برنامه ریزی 
امور مشــترکان توانیر خاطرنشــان کرد: 
تاکنون حدود ۲۵۰ میلیــارد تومان پاداش 
صرفه جویی، صرفاً برای مشــترکان خانگی 
لحاظ شده است که ۱۱ میلیون و ۳۲۵ هزار 

و ۱۱۰ مشــترک معادل ۴۰ درصد قبوض 
صادره مشترکان خانگی را شامل می شود و 
به این ترتیب تمامی مشترکانی که در دوره 
اوج بار امسال الگو را رعایت کردند و مصرف 
برقشان نســبت به دوره مشــابه سال قبل 
کاهش داشته، مشمول پاداش صرفه جویی 

در طرح ۵=۱ شدند.
یاقوتی مصرف برق ۸۰ درصد مشــترکان 
خانگــی در دوره گرم امســال را تا ســقف 
الگوی مصرف ذکر کــرد و افزود: ۱۰ درصد 
مشترکان خانگی تا ۱.۵ برابر الگو، ۶ درصد 
بین ۱.۵ تا ۲ برابر الگــو و ۴ درصد دیگر نیز 

بیش از ۲ برابر الگو مصرف برق داشته اند.
مدیرکل دفتر مدیریت انرژی و برنامه ریزی 

امور مشترکان تصریح کرد: متوسط مصرف 
ماهانه ۸۰ درصــد مشــترکان خانگی در 
مناطق عــادی ۲۷۵ کیلووات ســاعت، ۱۰ 
درصد ۳۷۵ کیلووات ساعت، ۶ درصد ۵۲۰ 
کیلووات ســاعت و ۴ درصد ۹۰۰ کیلووات 

ساعت است.
لازم به ذکر اســت که تعرفه مازاد بر الگوی 
مصرف برق مشــترکان پرمصرف خانگی به 

صورت غیریارانه ای باید پرداخت شود.
یاقوتی درباره پاداش های تشــویقی سایر 
مصارف گفت: مشــترکان کشــاورزی که 
طبق مصوبــه دولــت ۵ ســاعت در روز با 
برنامه های صنعت برق همکاری کنند، صد 
درصد بهای برق آن ها بخشوده می شود، اما 

پاداش همــکاری صنایع متناســب با دوره 
همکاری و تــوان کاهش یافته محاســبه 
می شــود که به طور متوســط ۳ برابر مبلغ 
انرژی جابه جا شــده مشــمول تشــویق 
می شــوند و معمولاً بین ماه های مهر و آبان 

در قبوض برق آن ها اعمال می شود.
وی میزان همــکاری بخش کشــاورزی با 
برنامه هــای پیک ســایی صنعــت برق در 
ســاعات اوج بار را تاکنون به طور متوســط 
۲۰۰۰ مگاوات و بخش صنعت را متوســط 
۴۷۰۰ مگاوات عنوان و تصریح کرد: بخش 
صنعــت در دو بخش شــامل مشــترکان 
صنعتــی بخش انتقــال به میــزان ۲۵۰۰ 
مگاوات و مشــترکان صنعتی بخش توزیع 

به میزان ۲۲۰۰ مگاوات همکاری داشتند.
به گفتــه آقای مدیــرکل دفتــر مدیریت 
انرژی و برنامه ریزی امور مشترکان، ادارات 
نیز علاوه بــر حدود ۷۰۰ مــگاوات کاهش 
مصرف، ۵۰۰ مگاوات مولدهای خودتامین 

خود را در پیک بار به مدار آوردند.
عبدالامیر یاقوتــی در بخــش دیگری از 
گفتگوی خود با اشــاره بــه تعدیل ۳۰۰ 
مــگاوات از مصــارف روشــنایی معابر در 
ســاعات اوج بار شــب، از انعقاد ۵۶۰ هزار 
تفاهم نامــه بــا صنایع و کشــاورزی خبر 
داد که ۳۰ درصد نســبت به پارسال رشد 
داشــته و حدود ۴ هزار تفاهم نامه نیز برای 
بهره گیری از مولدهای خود تأمین ادارات 
بسته شــد که پیش بینی می شود تا ۸۰۰ 
مگاوات بــا برنامه پیک ســایی همکاری 

داشته باشند.
ایــن مدیر صنعت بــرق با تأکید بــر اینکه 
تمامی مصارف، مشــمول محدودیت های 
اوج بار هســتند و باید الگــوی مصرف برق 
را رعایت کننــد، گفت: همــه بخش های 
مصرفی اعــم از پادگان ها، بیمارســتان ها، 
مســاجد، مــدارس، دانشــگاه ها و مراکز 
حســاس موظفند در دوره پرباری شبکه از 
همه فرصت های صرفه جویی استفاده کنند 
و مطابق استاندارد سازمان پدافند غیرعامل 
کشور مولدهای اضطراری شان آماده به کار 
باشــد و ما نیز از این مراکز بازرسی کرده و 
عملکرد آن هــا را مطابق مصوبــات قانونی 

ارزیابی و گزارش خواهیم کرد.
وی ابراز امیدواری کــرد با توجه به اقدامات 
گســترده صنعت برق و همــکاری تمامی 
مشترکان، پیک تابستان ۱۴۰۱ با موفقیت 

سپری شود.

وسیه با اجرای تفاهم نامه نفتی ۴۰ میلیارد دلاری معامله برد- برد ایران و ر

سالانه ۱۶ میلیارد دلار یارانه تولید برق پرداخت می شود!

عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس مطرح کرد

اصلاح رابطه مالی دولت با شرکت ملی نفت برای بهبود حکمرانی در حوزه نفت و گاز 
ســمیرا ربیــع   عضــو کمیســیون 
برنامه وبودجه مجلس اصــلاح رابطه مالی 
دولت با شــرکت ملی نفت، ابتدای اصلاح 
ساختاری بودجه شرکت  ملی نفت در جهت 
بهبود حکمرانی اســت، گفت: تــا پیش از 
این هیچ دولت و مجلســی جرات این کار را 
نداشته است و ترجیح داده می شود بخشی 
از این رابطه در چارچــوب برنامه ها تعریف 
شود .بند س تبصره یک قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ دولت را مکلف کرده اســت تا رابطه 
مالی شــفاف و باتوجه به عملکــرد و هزینه 

کردها با شرکت ملی نفت برقرار کند.
این نظر کارشناســی سال هاست در فضای 
حکمرانی انرژی کشــور به گوش می رسد و 
به عنوان یک تکلیف قانونی ســه سال است 
در قانون بودجــه تکرار می شــود. تا کنون 
دولت ها عزمی برای اجرای آن نداشــته اند، 
اما به نظر می رســد در دولت فعلی این مهم 
باهدف اصلاح ســاختار بودجه به سرانجام 

رسیده است.
ازآنجایــی کــه هرســاله ۱۴.۵ درصــد از 
درآمدهــای نفتی بــه وزارت نفــت اعطا 
می شــود، ســامان دادن رابطه مالی دولت 
و وزارت نفــت اهمیــت زیــادی در اصلاح 

ساختار بودجب کشور دارد. در حال حاضر، 
وزارت نفت آن چنان که شایســته است در 
خصوص نحوی هزینه کــرد مبالغی که در 
اختیارش قرار می گیرد، پاسخگویی ندارد. 
همین امر ضرورت ساماندهی رابطه دولت 
و وزارت نفت را بیش ازپیــش مطرح کرده 

است.
ســید محمدرضــا میرتاج الدینــی، عضو 
کمیســیون برنامه  و بودجه مجلس یازدهم 
در خصوص رابطه مالی دولت و وزارت نفت 
با اشــاره به اینکه وزارت نفــت مانند دیگر 
وزارتخانه هــا هزینه های مختلفی شــامل 
هزینه های جاری و پروژه های عمرانی دارد، 
اظهار کرد: برای این مصارف منابعی تعریف 
می شود که در قانون بودجه پیش بینی شده 

است.
وی افزود: لازم است که این مبالغ با شفافیت 
هزینه شود و مشخص باشد که در کجا صرف 
شده اند. در قانون بودجه امسال تلاش شده 
است تا با اصلاح رابطه مالی دولت با شرکت 
ملی نفت، شــفافیت هزینه کرد وزارت نفت 

بیشتر شود.
ایــن نماینده مجلــس خاطرنشــان کرد: 
پاسخگویی شــرکت ملی نفت در خصوص 

نحوی هزینه کرد مبالغــی که در اختیارش 
قرار می گیرد، در راســتای اصلاح ساختار 
بودجه است و در نهایت به نفع کلیت جامعه 
و اقتصاد کشور اســت. این اقدامات صحیح 
نظارتی باعث کامل تر شدن ساختار بودجه 
کشور می شود و از عدم شفافیت جلوگیری 

می کند.
میرتاج الدینــی افزود: چند ســال اســت 
کــه ســهم ۱۴.۵ درصدی از فــروش نفت 
بــرای وزارت نفت در نظر گرفته می شــود. 
هدف این اســت که وزارتخانــه موردبحث 
بتوانــد در پروژه های عمرانی و توســعه ای 
سرمایه گذاری های لازم را داشته باشد. اما 

لازم است بررســی های همه جانبه توسط 
ســازمان های نظارتی کشــور در خصوص 
نحوی هزینه کرد مبالــغ اعطایی به وزارت 

نفت صورت بگیرد.
وی ادامــه داد: همچنیــن بایــد مجلس، 
دولت، دیوان محاســبات و دیگر نهادهای 
مربوطه این موضوع را بررســی کنند که آیا 
شــیوی دیگری برای حمایت از پروژه های 
زیرســاختی وزارت نفت وجود دارد یا خیر. 
به هرحال، تحت هر شــرایطی نیاز است که 
هزینه کرد وزارت نفت در نهایت شــفافیت 
صورت بگیرد و دولــت و مجلس در جریان 
نحــوی تخصیــص بودجه بــه پروژه های 

مختلف قرار بگیرند.
عضو کمیســیون برنامه  و بودجه مجلس 
با اشــاره به این موضوع که ۱۴.۵ درصد از 
عواید ناشــی از فروش نفت به وزارت نفت 
اعطا می شــود، تصریح کرد: سازمان های 
نظارتی باید بادقت به نحــوی هزینه این 

بودجه نظارت داشته باشند. 
و  باشــد  شــفاف  بایــد  چیــز  همــه 
ســرمایه گذاری ها در چارچوب ضوابط و 
مصوبات داخلی دولت صورت بگیرد. نباید 
این طور باشــد که درآمد بیشتر وزارتخانه 

از محل فروش نفت بــه هزینه های جاری 
بالاتر منجر شود.

میرتاج الدینــی گفت: رابطــه مالی دولت 
و وزارت نفت یکی از مســائل پیچیده است 
و نیاز به ســاماندهی دارد. سال هاســت که 
مجلس به صورت ســنواتی بــه تعریف این 
ارتبــاط می پــردازد و به صــورت مقطعی 
موضوع سامان داده می شــود. مشکلات از 
سالی به سال دیگر منتقل می شود و لاینحل 
باقی گذاشــته شده اســت. اصلاح ساختار 
بودجه در گروی اصــلاح رابطه مالی دولت 
با شرکت های دولتی نظیر شرکت ملی نفت 

ذیل وزارت نفت است.
وی با بیــان اینکه این موضــوع باید در یک 
قانــون دائمی اصلاح شــود. تاکیــد کرد: 
متأسفانه تا پیش ازاین هیچ دولت و مجلسی 
جرئت این کار را نداشته است و ترجیح داده 
می شود بخشــی از این رابطه در چارچوب 
برنامه سالانه یا نهایتاً پنج ساله تعریف شود 
و اصلاح رابطه دولت با شــرکت ملی نفت، 
ابتدای اصلاح ســاختاری بودجه شــرکت  
ملی نفت در جهــت بهبــود حکمرانی در 
حوزه نفــت و گاز و همچنین کارآمدی بهتر 

هزینه کردها در این حوزه است.
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عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
دولت از رانت ۷ هزار میلیارد تومانی در حوزه 

و جلوگیری کرد دار
 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی گفت: دولت 
ســیزدهم با اجرای طرح دارویار از رانت ۷ هزار میلیــارد تومانی که از 

طریق ارز ترجیحی در حوزه دارو رخ می داد، جلوگیری کرد.
 از ۲۳ تیرماه طرح دارویار در سراسر کشور به اجرا درآمد، با اجرای این 
طرح همه مردم تحت پوشــش بیمه قرار می گیرند و از قاچاق معکوس 
دارو جلوگیری می شود. همچنین در این طرح برخی داروهای با قیمت 

آزاد نیز برای کاهش هزینه بیماران بیمه شد.
وزارت بهداشت در این طرح هماهنگی هایی با سازمان برنامه و بودجه، 
بانک مرکزی و ســازمان های بیمه گر انجام داده تا مشــکلات ناشــی 
از بهای داروها کاهش یافتــه، بیماران بدون پرداخــت هزینه  اضافی 
داروهای مورد نیاز را تهیه کنند و سقف پوشش سازمان های بیمه ای در 
حوزه دارو افزایش یابد.سیدمحمدرضا میرتاج الدینی گفت: اصلاحات 
اقتصادی از جملــه در حوزه دارو توســط دولت آغاز شــده و در واقع 
هدفمند شدن پرداخت ارز ترجیحی در کالاهای اساسی باعث شد که ۵ 
هزار میلیارد تومان از سودی که برای مواد اولیه دارو از طریق  ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به جیب رانت خواران برای قاچاق دارو به سایر کشورها می رفت 

و باعث فساد اقتصادی در جامعه می شد، جلوگیری شود.
وی توضیح داد: در واقع یارانه دارو به دســت مردم نمی رسید و باید آنها 
بــا ارز آزاد دارو را تهیه می کردند اما اکنون با هدفمند شــدن پرداخت 
یارانه و اختصــاص ارز ترجیحی کمک بزرگی به بیماران و دسترســی 
آسان به داروهای مورد نیازشان می شود.میرتاج الدینی ادامه داد: ۷۰ 
هزار میلیارد تومان یارانه دارو در بودجه امســال تخصیص یافته که ۱۲ 
هزار میلیارد تومان آن برای بیمه سلامت بوده و ۵۸ هزار میلیارد تومان 
نیز سهم هر بیمار برای تهیه دارو اســت که از طریق یارانه و بیمه ها به 
دست مردم می رسد.به گفته وی، تغییر قیمت های دارو از طریق بیمه 
ها پرداخت می شود و در واقع وقتی بیمار با نسخه به داروخانه مراجعه 
کند، هزینه اضافی پرداخت نمــی کند و بیمه ها ایــن میزان افزایش 
قیمت دارو را پوشــش می دهند ولی اگر فردی بدون نسخه برای تهیه 

دارو مراجعه کند، به قیمت آزاد باید دارو را دریافت کند.

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:
۹ میلیون ایرانی باید دوز یادآور بزنند

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا، با اشاره به اهمیت تزریق دوز یادآور 
واکسن کرونا، گفت: حدود ۹ میلیون نفر در کشور باید دوز یادآور بزنند. 
عباس شــیراوژن، با اشــاره به افزایش آمار کرونا در کشــور، گفت: در 

روزهای اخیر بیش از ۶۰ درصد بر تعداد بستری ها افزوده شده است.

وی افزود: ظاهــراً وارد موج هفتــم بیماری شــده ایم و مهم ترین کار، 
استفاده از ماسک و رعایت شــیوه نامه های بهداشتی است.شیراوژن با 
اشــاره به اهمیت تزریق دوز یادآور، گفت: اگر بیــش از ۶ ماه از تزریق 
قبلی گذشــته باشــد، حتماً باید یک نوبت یادآور تزریق شود، چراکه 
بعد از ۶ ماه ســطح ایمنی بدن کاهش یافته و احتمال بیماری شدید را 
افزایش می دهد.سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا یادآور شد: حدود ۹ 
میلیون نفر باید دوز یادآور واکسن کرونا را تزریق کنند.وی در خصوص 
تمهیدات اتخاذ شده برای پیاده روی اربعین، گفت: هنوز تصمیم نهایی 
گرفته نشــده اما تزریق دوز یادآور از ملاک های سفر است. ضمن اینکه 

در زمان بازگشت زائران از عراق از آنها تست گرفته می شود.
شــیراوژن افزود: زائران اربعین باید نوبت دوز یادآور واکســن کرونا را 

تزریق کنند تا سطح ایمنی بدن آنها در هنگام سفر تقویت شده باشد.

 بیش از نیمی از موسسات آموزش عالی 
اضافی هستند

رئیس اتحادیه مؤسســات و دانشــگاه های غیر انتفاعی در واکنش به 
اطلاعیه دفتر آمــوزش عالی غیردولتی وزارت علوم مبنی بر تأســیس 
مؤسســه آموزش عالی گفت: ۷۰ درصد موسســات غیردولتی موجود 
اضافی هســتند. اخیراً دفتر آموزش عالی غیردولتــی وزارت علوم در 
اطلاعیه ای عنوان کرده اســت که متقاضیان تأسیس مؤسسه آموزش 

عالی جهت ارائه ثبت درخواست اقدام کنند.

علی آهون منــش رئیــس اتحادیه مؤسســات و دانشــگاه های غیر 
انتفاعی در واکنش به تأسیس مؤسســه آموزش عالی جدید گفت: من 
در جریان این اطلاعیه وزارت علوم نیســتم چون با اتحادیه مشــورتی 
صورت نگرفته است ولی نظر ما این اســت که بیش از ۵۰درصد همین 

موسساتی هم که اکنون وجود دارند، زیادی هستند.
وی افزود: تا جایی که اطلاع داشــتیم ارائه مجوز تأســیس مؤسســه 
آموزش عالی جدید متوقف بوده و اگــر وزارت علوم اطلاعیه ای در این 

خصوص منتشر کرده، اتحادیه اطلاعی در این خصوص نداشته است.
رئیس اتحادیه مؤسسات و دانشــگاه های غیر انتفاعی افزود: اتحادیه به 
شدت مخالف تأسیس مؤسسه جدید اســت چرا که بیش از ۵۰ درصد 

مؤسسات آموزش عالی موجود اضافی هستند.
وی درباره ادغام مؤسســات غیر انتفاعی نیز گفت: ادغام مؤسسات غیر 

دولتی به جایی نرسید و مؤسسات با یکدیگر ادغام نشدند.
وی با اشــاره به علت مخالفت اتحادیه با ایجاد مؤسسات جدید آموزش 
عالی غیردولتی گفت: در حال حاضر دانشجویی وجود ندارد که مؤسسه 
جدیدی ایجاد شــود.آهون منش افــزود: تقریباً ۸۰ الی ۹۰ دانشــگاه 
دولتی با توجه به نداشــتن دانشجو باید یا تعطیل شــده یا با مؤسسات 
مادر ادغام شــوند که این موضوع در حال انجام اســت به عنوان مثال 
در اســتان اصفهان دانشگاه شــهر رضا، دانشــگاه گلپایگان، دانشگاه 
صنعتی اصفهان و دانشــگاه اصفهان باهم ادغام شده اند.وی ادامه داد: 
برخی از واحدهای دانشــگاه پیام نور در حال تعطیل شــدن هستند، 
همه واحدهای علمی کاربردی دولتی بسته شده اند، فنی و حرفه ای ها 
دانشــجو ندارند، و حدود ۸۰۰ هزار صندلی خالی وجود دارد، برای چه 
باید فردی بیایید بگوید من ظرفیت جدید می خواهم و برای چه وزارت 

علوم اجازه می دهد چنین موضوعی رخ دهد.

شهر

خریدار  پنجاه و دومین کنکور سراسری 
در حالی ماه گذشــته برگزار شــد که طی 
چهار ســال اخیر تلاش های زیــادی برای 
حذف این غول سرنوشت ســاز انجام شد و 
حتی مســئولان، تقویم زمانی برای حذف 
همیشــگی آن تعیین کرده و بــا صراحت 
اعــلام می کردند تا پایان ســال ۹۸ تکلیف 
کنکور مشــخص شــده و با تعییــن مدل 
جایگزین آن، نســخه ای همیشــگی برای 
این موضوع پیچیده می شــود. اگر چه این 
وعده ها به دلایلی از جمله مخالفت های زیاد 
و عدم تعیین جایگزین، عملی نشــد اما در 
نهایت امســال مصوبه ای به تصویب شورای 
انقلاب فرهنگی رســید که بر اســاس آن 
چهره کنکور پــس از نیم قرن عوض خواهد 

شد.
داســتان کنکور در ایران از وقتی شروع شد 
که همه می خواستند دکتر شــوند! رقابت 
برای ورود به دانشــکده پزشــکی دانشگاه 
تهــران پایه گــذار امتحانی سراســری در 
ایران شــد. در واقع تا دهه ۴۰ شمســی هر 
دانشگاهی در ایران، شیوه ای متفاوت برای 
گزینش دانشجو داشت؛ امتحان یا مصاحبه 
علمی. دانشــگاه ها انگشت شــمار بودند و 
البته تعداد متقاضیان تحصیل هم محدود 
بود. دانشــگاه تهران، دانشــگاه امیرکبیر 
)پلُی تکنیک ســابق(، دانشــگاه شــهید 
بهشــتی )ملی سابق(، دانشــگاه فردوسی 
مشهد، دانشــگاه شــهید چمران )جُندی 
شاپور ســابق( و دانشگاه شــیراز )پهلوی 
سابق( از جمله دانشگاه های کشور بودند با 
ظرفیت هایی که تکمیل نمی شد. تا این که 
به  تدریج تقاضای ورود به دانشــگاه افزایش 
یافت و شــرایط تغییر کــرد. آزمونی به نام 
کنکور آمد و ماندگار شــد و پزشکی اولین 
رشــته ای بود کــه در دانشــگاه های ایران 

پرطرفدار شد.
اگرچه امروز نیز بر اســاس اعلام مسئولان، 
پذیــرش بیــش از ۸۵ درصد رشــته های 
دانشــگاهی بدون آزمون صورت می گیرد 
و دانشــگاه های دولتــی نیــز ۲۰ درصد 
از ظرفیــت پذیرش خــود را با این شــیوه 
تکمیــل می کنند و امســال نیز بســیاری 
از دانشــگاه های برتر بــرای پذیرش بدون 
آزمون به سازمان ســنجش اعلام کرده اند 
بــه طوریکه دکتر حســن مروتــی معاون 
امور آزمون های ســازمان سنجش آموزش 
کشور طی گفت وگویی با ایســنا با تاکید بر 
اینکه ظرفیت پذیرش در رشــته های بدون 
آزمون دانشــگاه ها حدودا ۸۵ درصد است، 
اظهار کــرد: پذیرش در رشــته های بدون 
آزمون دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 
صرفــا مخصوص مراکز غیردولتی نیســت 
دانشــگاه های دولتی هم ظرفیت هایی در 
این زمینه اعلام کردند به طوری که امسال 
حتی دانشگاه تهران برای رشته های روزانه 
نیز یک سری رشته ها را برای پذیرش بدون 

آزمون معرفی کرده است.
وی تاکیــد کــرد: ظرفیــت پذیــرش در 
رشــته های روزانه بدون آزمون دانشگاه ها 
امســال افزایش یافته اســت و هــر اندازه 
متقاضــی برای این موارد بیشــتر باشــد، 
این ظرفیــت ها افزایــش مــی یابد.با این 
توضیحات گویا تا سیاســت حــذف کامل 
کنکور و رسیدن به روش جایگزین مطلوب 
برای شیوه فعلی پذیرش دانشجو راه زیادی 
در پیش اســت به طوری که مســاله حذف 
کنکور طی دو ســال اخیر جــای خود را به 

تغییر شیوه برگزاری این آزمون داده است.

نخستین مصوبه تغییر کنکور
کوچکتر شدن غول کنکور اما به طور رسمی 
از تیر ماه سال گذشــته کلید خورد،  درست 
زمانــی که دکتر ســعید رضــا عاملی دبیر  
شــورای عالی انقلاب فرهنگی در خصوص 
تغییــرات کنکور ۱۴۰۲، پنــج مصوبه این 
شورا را تشــریح و عنوان کرد که مصوبه اول 
مبنی بر این بود که در آزمون سراسری سهم 
آموزش و پرورش به لحاظ سابقه تحصیلی 
۶۰ درصد و سهم کنکور سراسری ۴۰ درصد 
خواهد بود.مصوبه دوم ایــن بود که کنکور 
سراســری مختص دروس تخصصی باشد و 
دروس عمومی به بخش ســوابق تحصیلی 
منتقل می شود و ســوابق تحصیلی مبنای 
ارزیابی نهایی خواهد بود و مصوبه سوم این 
بود که آزمون ســنجش )کنکور( دو بار در 
سال برگزار شود که فشار و اضطراب از روی 
دانش آموزان برداشته شود و دانش آموزان 
وقتی در این آزمون شرکت می کنند، نگران 
نباشــند که تا ســال دیگر فرصت دیگری 

نخواهند داشت.
 به این ترتیب اعلام شــد که کنکــور دو بار 
در سال برگزار خواهد شد. بر اساس مصوبه 
چهارم شــورا، مقرر شــد نتایج آزمونی که 
دانش آموزان در آن شــرکت می کنند تا دو 
ســال اعتبار داشته باشــد و دانش آموزان 

بتوانند از نتایج آن تا دو سال استفاده کنند.
مصوبه پنجم نیز دربــاره پذیرش بود که بر 

اســاس آن دانشگاه های کشــور می توانند 
یک حد نصاب بــرای معــدل بگذارند و بر 
اساس آن مشــخص کنند که تا چه معدلی 
را  پذیرش می کنند و اگــر معدل داوطلب 
از میزان مشخص پایین تر باشد این اختیار 
به دانشگاه ها داده می شــود که داوطلب را 

پذیرش نکنند.
اوایل ســال جاری نیز بحث اعمال تغییرات 
در کنکور به عنوان مهم ترین آزمون ورودی 
به دانشــگاه ها در شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی به عنــوان مهم ترین مرکز تصمیم 
گیر و سیاســتگذار آموزشــی کشور جدی 
شد، همزمان با آن، موافقت و مخالفت های 
زیادی به خصوص از ســوی مجلسی ها به 
عنوان بازوی دیگر تصمیم گیر و قانون گذار 
عرصه کنکور مطرح شد و برخی نمایندگان 
مجلس اعمال هر گونه تغییر در این آزمون 
را منوط به قانون گذاری در مجلس کردند و 
تصویب هر نوع مصوبه از سوی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در این زمینه را مغایر قانون 
مجلس دانســتند که علی رغم موافقت ها و 
مخالفت هــای زیاد در خصــوص تغییرات 
کنکــور، اواخر خــرداد ماه ســال جاری، 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی مصوبه 
تغییرات کنکور از ســال ۱۴۰۲ را تصویب 
کرد. در این مصوبه قطعی بودن اثر ســوابق 
تحصیلی، حــذف دروس عمومی و حذف 
زیرگــروه ها، به عنوان ســه تغییــر عمده 

کنکور از سال آینده عنوان شد.
 اواخر خرداد ماه ســال جاری، شورای عالی 
انقلاب فرهنگی مصوبــه تغییرات کنکور از 
ســال ۱۴۰۲ را تصویب کرد. در این مصوبه 
قطعی بــودن اثر ســوابق تحصیلی،حذف 
دروس عمومی و حــذف زیرگــروه ها، به 
عنوان سه تغییر عمده کنکور از سال آینده 

عنوان شد.
این مصوبه در حالی از ســوی شورای عالی 
انقــلاب فرهنگی تصویب شــد کــه برای 
اجرایی شدن نیاز به امضای رییس این شورا 
یعنی رییس جمهور داشت که بیش از یک 
ماه از تصویــب آن، خبــری از ابلاغ مصوبه 
به سازمان سنجش نشــد،  این سازمان نیز 
اعلام کرد در صورتی تن به اجرایی شــدن 
مصوبه خواهد داد که تــا ۱۵ تیر ماه اجرای 
آن به سازمان ســنجش ابلاغ شود و در این 
زمینه با صــدور دو اطلاعیه مجزا اعلام کرد 
مصوبه جدید در صورت ابــلاغ هم قابلیت 
اجرایی شــدن ندارد و تغییرات احتمالی از 

سال ۱۴۰۳ اعمال خواهد شد.
در اطلاعیه ســازمان سنجش آموزش کشور 
ذکر شــده اســت: با توجه به ضرورت ابلاغ 
شیوه نامه آزمون سراسری ســال ۱۴۰۲ به 
اطلاع داوطلبان می رســاند آزمون سراسری 
ســال ۱۴۰۲ بر مبنــای قانون ســنجش و 
پذیــرش دانشــجو در دانشــگاه ها و مراکز 
آموزش عالی کشــور مصوب ســال ۱۳۹۲ 
مجلس شــورای اســلامی و اصلاحیه آن در 
ســال ۱۳۹۵ همانند آزمون سراسری سال 
۱۴۰۱ برگــزار می شــود.در ایــن اطلاعیه 
تصریح شــده اســت: تغییرات جزئی مورد 
نیاز و مصوب شــورای ســنجش و پذیرش 
برای آزمون سراسری ســال ۱۴۰۲ متعاقباً 
اطلاع رسانی خواهد شــد و در صورت ابلاغ 
هرگونه قانون یا مصوبه جدید، تغییرات برای 
آزمون سراسری ســال ۱۴۰۳ و به بعد اعمال 
خواهد شــد.یک روز پس از انتشار اطلاعیه 
فوق عبدالرســول پورعباس رییس سازمان 
ســنجش در اظهارنظری دیگــر تاکید کرد؛ 
با توجه بــه اینکه مصوبه جدیــدی در مورد 
آزمون سراســری ابلاغ نشد آزمون سراسری 
سال ۱۴۰۲ بر اســاس قانون مصوب مجلس 
شورای اسلامی در ســال ۱۳۹۲ و اصلاح آن 

در سال ۱۳۹۵ برگزار می شود.
 معــاون وزیر علــوم، تحقیقــات و فناوری 
افزود: تغییــرات جزئی مربــوط به ضرایب 
و ســایر موارد مطابق هر ســال در صورت 
تصویــب در شــورای ســنجش و پذیرش 
اعلام خواهد شــد. رئیس سازمان سنجش 

آموزش کشــور تأکید کرد: کلیات برگزاری 
آزمون سراسری در ســال ۱۴۰۲ تغییری 
نخواهد داشت و به عنوان مثال تاثیر سوابق 
تحصیلی به صورت حداکثر  ۴۰ درصد تاثیر 
مثبت خواهد بود و مابقی نمره کل بر مبنای 

نمره آزمون محاسبه خواهد شد. 
بنابر اعلام روابط عمومی سازمان سنجش؛ 
وی در پایان خاطرنشــان  کرد: محاســبه 
ســوابق تحصیلی داوطلبان بر مبنای نمره 
دروس ســال دوازدهم در نظــام ۳-۳-۶ یا 
دروس دیپلم و پیش دانشــگاهی در نظام 
قبلی کــه آزمون آنها به صورت سراســری 
و کشــوری برگزار شــده اســت به صورت 
حداکثر  ۴۰ درصد تاثیــر مثبت، به میزان 

سوابق تحصیلی موجود، خواهد بود.
ایــن اطلاعیه ها همزمان واکنش شــورای 
عالی انقــلاب فرهنگی را به همراه داشــت 
به طوریکه سید جلال موســوی مدیر کل 
سیاســتگذاری حوزه آمــوزش و پژوهش 
شورای عالی انقلاب فرهنگی امروز در گفت 
و گو با ایسنا تاکید کرد که مصوبه این شورا 
در خصوص تغییرات کنکور از سال ۱۴۰۲ 
تصویب شده و به زودی ابلاغ می شود. بازه 
زمانی ما برای ابلاغ مصوبه تغییرات کنکور 
تا ســال تحصیلی می باشــد و اینکه گفته 
می شود ما تا اواسط تیر ماه فرصت داشتیم 
این مصوبــه را ابلاغ کنیم صحیح نیســت؛ 
چرا که طبــق قانون تا مهر ماه و آغاز ســال 
تحصیلی جدید زمان برای ابلاغ وجود دارد 
و هر زمانــی که ما این ابــلاغ را انجام دهیم 
سازمان ســنجش آموزش کشور موظف به 

اجرای آن است.
وی خاطر نشان کرد: بازه زمانی ما برای ابلاغ 
مصوبه تغییرات کنکور تا سال تحصیلی می 
باشد اینکه گفته می شــود ما تا اواسط تیر 
ماه فرصت داشتیم این مصوبه را ابلاغ کنیم 
صحیح نیست چرا که طبق قانون تا مهر ماه 
زمان برای ابلاغ وجــود دارد و هر زمانی که 
ما این ابلاغ را انجام دهیم سازمان سنجش 
آموزش کشــور موظف به اجرای آن است و 

در این زمینه مشکلی نداریم.
مدیر کل سیاســتگذاری حــوزه آموزش و 
پژوهش شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
یادآور شــد: مصوبه جدید شــورا با لحاظ 
کــردن ملاحظــات نماینــدگان مجلس 
تصویب شــده و گــزارش آن را بــه رییس 
جمهور ارائه دادیــم. در واقع مــا اختلاف 
محتوایی با مجلســی هــا در ایــن زمینه 
نداشتیم اما یک ســری ملاحظاتی در این 
زمینه مطرح شد که ســعی کردیم تا جایی 
که امکان این ملاحظــات را در نظر بگیریم 
و برخی ملاحظات چــون غیر محتوایی بود 

امکان ورود نداشت.
وی تاکید کــرد: ما پیگیر هســتیم مصوبه 
تغییرات کنکــور به زودی ابلاغ شــود چرا 
که داوطلبان برای برنامه ریزی کنکور سال 
آینده نیازمند درجریان مصوبه قرار گرفتن، 
هستند تا بر اســاس آن برنامه ریزی کنند. 
برای ایــن مصوبه نیز چون ســال تحصیلی 
از مهر شروع می شــود بنابراین تا شهریور 
فرصت ابلاغ وجود دارد امــا تلاش داریم به 

زودی آن را ابلاغ کنیم.
مدیر کل سیاســتگذاری حــوزه آموزش و 
پژوهش شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
در پایان تاکید کرد: مصوبه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی در مــورد تغییرات کنکور 
حکم قانون را دارد و قطعا لازم الاجرا خواهد 
بود.در ادامه دکتر منصــور کبگانیان دبیر 
ســتاد راهبری اجرای نقشــه جامع علمی 
کشــور نیز در بــه اطلاعیه های ســازمان 
سنجش واکنش نشــان داد و گفت: با توجه 
به اظهار نظرها و تعابیــر غیر دقیق روزهای 
اخیــر دربــاره مصوبه ســنجش و پذیرش 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، توسط برخی 
افراد که هیچ گونه مســئولیتی در این شورا 
ندارند، لازم است مطالبی را اعلام نمایم. در 
واقع مصوبه اصلی در رابطه با کنکور ۱۴۰۲ 
تحت عنوان سیاســت ها و ضوابط سنجش 

و پذیرش متقاضیــان ورود به آموزش عالی 
در جلســه ۸۴۳ مورخ ۱۵ تیر سال ۱۴۰۰ 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب 
رســیده و ابلاغ شــد و هرگونــه تخطی از 
اجرای ایــن مصوبه موجب پیگــرد قانونی 

خواهد بود.
وی افــزود: لازم بــه توضیح اســت که این 
مصوبه تغییرات زیادی نســبت به ابلاغیه 
قبلی نــدارد. یکی از این تغییــرات مربوط 
به ســال های ۱۴۰۳ و بعد از آن می باشــد 
که تعمیــم تدریجی ســوابق تحصیلی به 
پایه های یازدهم و دهــم را مدنظر قرار داده 
اســت. به همین علت تاثیر سابقه تحصیلی 
پایه دوازدهم برای ســال ۱۴۰۲ به صورت 
تاثیر قطعی )و نه تاثیــر مثبت( از ۶۰ به ۴۰ 
درصد تقلیل یافته اســت تا از سال ۱۴۰۳ 
به بعد به تدریج میزان تاثیــر قطعی به ۶۰ 

درصد افزایش یابد.
یکی از تغییرات مربوط به سال های ۱۴۰۳ 
و بعد از آن می باشــد که تعمیــم تدریجی 
سوابق تحصیلی به پایه های یازدهم و دهم را 
مدنظر قرار داده اســت. به همین علت تاثیر 
ســابقه تحصیلی پایه دوازدهم برای ســال 
۱۴۰۲ به صــورت تاثیر قطعــی )و نه تاثیر 
مثبت( از ۶۰ به ۴۰ درصد تقلیل یافته است 
تا از سال ۱۴۰۳ به بعد به تدریج میزان تاثیر 

قطعی به ۶۰ درصد افزایش یابد.
دبیر ســتاد راهبری اجرای نقشــه جامع 
علمی کشــور گفت: بدیهی است که تعیین 
سرنوشــت ۱۲ ســال تــلاش و تحصیل و 
ســنجش های تشــریحی داوطلبان در ۴ 
ساعت بصورت تستی و نه تشریحی، علاوه 
بر تحمیل هزینه های فــراوان کلاس های 
کنکور، موجــب اضطراب هــا و اختلالات 
فراوان روانی بود که طی نظرســنجی های 

معتبر برای شورای عالی مسجل بوده است.
به گفته وی، البته تا قبل از شــروع ســال 
تحصیلی کلیــه جزئیــات و آئین نامه های 
اجرائی مربوط به این دو مصوبه نیز توســط 
مســئولین اجرائی ذیربط، یعنــی وزارت 
آموزش و پــرورش، وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری، و شــورای ســنجش و پذیرش، 
اعلام خواهد شد. متاسفانه به نظر می رسد 
که منافع عظیم برخی سوداگران و مافیای 
کنکور باعث شده که مرتبا با ایجاد تشویش 
اذهان دانش آموزان و برخی مســئولین، با 
هرگونه اصلاح روش های قدیمی و رفتن به 
سمت شــیوه های علمی و تعمیق یادگیری 
و ســنجش تشــریحی و عادلانه، مقاومت 
و کارشــکنی نمایند. در ایــن رابطه مجددا 
به این موسســات و متنفذین مرتبط با این 
موسســات توصیه می کنیم که روش های 
کاری خود را با این اصلاحات تطبیق دهند 
و لذا هرگونه شبهه افکنی و تشویش اذهان 
دانش آموزان عزیــز و خانواده های محترم 

موجب پیگرد قانونی خواهد بود.

سرنوشت نهایی مصوبه تغییر کنکور
در نهایت پس از کش وقــوس های فراوان 
روز شــنبه ۲۵ تیر ماه ســال جــاری ماده 
واحده تکمیل و اصلاح موادی از سیاست ها 
و ضوابط ســاماندهی ســنجش و پذیرش 
متقاضیــان ورود به آمــوزش عالی )پس از 
پایان متوسطه( که از ســوی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تصویب شــده بود، توسط 

رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد.
بر اســاس ایــن ماده ســهم نمره ســابقه 
تحصیلــی بــرای ســنجش و  پذیــرش 
متقاضیــان ورود بــه آمــوزش عالــی در 
رشــته های پرمتقاضی در ســال تحصیلی 
۱۴۰۲- ۱۴۰۳ فقــط پایــه دوازدهــم به 
میــزان ۴۰ درصد بــا تاثیر قطعــی، برای 
ســال تحصیلــی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ فقط پایه 
دوازدهم به میزان ۵۰ درصد با تاثیر قطعی، 
برای ســال تحصیلی ۱۴۰۴ - ۱۴۰۵ فقط 
پایه یازدهم و دوازدهم به میزان۶۰ درصد با 
تاثیر قطعی و برای ســال تحصیلی ۱۴۰۵ - 
۱۴۰۶ و بعــد از آن پایه های دهم، یازدهم و 

دوازدهم به میزان ۶۰ درصد با تاثیر قطعی 
در نمره کل نهایی خواهد بود.

همچنین وزارت آمــوزش و پرورش موظف 
اســت نســبت به ایجاد ســوابق تحصیلی 
دانش آمــوزان اقدام نماید، بــه گونه ای که 
برای ســنجش و  پذیرش متقاضیان ورود 
به آموزش عالی از ســال تحصیلی ۱۴۰۲- 
۱۴۰۳ و به بعد همه فارغ التحصیلان دارای 

سوابق تحصیلی باشند.
ضوابط اجرایی و سایر شرایط مربوط به این 
مصوبه مانند مفاد ایجاد ســوابق تحصیلی 
و تعــداد تکرار آن و تاثیــر آن و نحوه اعمال 
میزان تاثیر سوابق تحصیلی برای پایه های 
مختلف تحصیلی در نظام آموزشی ۳-۳-۶ 
و دیپلم و پیش دانشگاهی در نظام آموزشی 
قبلی و متقاضیان از شــاخه فنی و حرفه ای 
و کار دانــش و گروه های آزمایشــی هنر و 
زبان، پس از تصویب در شــورای سنجش و 
پذیرش دانشــجو با رعایت تبصره یک ماده 
۲ این مصوبــه و در راســتای تحقق عدالت 
آموزشــی به اطلاع ســتاد راهبری اجرای 

نقشه جامع علمی کشور می رسد.
به طور کلی حذف دروس عمومی از آزمون، 
تاثیر قطعی ۴۰ درصدی ســوابق تحصیلی 
و برگزاری کنکور به صورت دو بار در ســال 
سه تغییر و تفاوت کنکور ســال ۱۴۰۲ در 
مقایسه با آزمون امســال خواهد بود. بر این 
اساس، می توان دو بار در ســال این آزمون 
را برای داوطلبــان برگزار کــرد و نتایجی 
که داوطلبان دریافت می کنند تا دو ســال 

می تواند اعتبار داشته باشد.
یکی دیگر از اصلی ترین تفاوت های آزمون 
سراسری ســال آینده این است که دروس 
عمومی می تواند در بخش تشریحی و سوابق 
تحصیلی اثرگذار باشد و در این بخش اعمال 
خواهد شــد؛ بنابراین در کنکور سال آینده 
دروس عمومی ســهمی نــدارد. همچنین 
داوطلبان کنکور سال آینده صرفا از دروس 

تخصصی آزمون خواهند داد.
همچنیــن در مهرماه ســال آینــده برای 
کنکوری ها ۴۰ درصد از نمره کنکورشــان 
بــر اســاس ســوابق تحصیلی بــه صورت 
قطعی ملاک عمل خواهــد بود و ۶۰ درصد 
از نمره آزمون اختصاصی ملاک عمل نمره 

داوطلبان می شود.
پس از ابلاغ مصوبه فوق ســازمان سنجش 
آموزش کشــور با صدور اطلاعیه ای ضمن 
عذرخواهی از داوطلبــان اعلام کرد: کنکور 
سال آینده بر اســاس مصوبه جدید شورای 
عالی انقلاب فرهنگی برگزار می شــود.در 
اطلاعیه این ســازمان آمده اســت: با توجه 
به ماده واحــده تکمیل و اصــلاح موادی از 
سیاست ها و ضوابط ســاماندهی سنجش و 
پذیرش متقاضیان ورود بــه آموزش عالی 
)پس از پایان متوســطه( مصوب جلسه ۱۷ 
خرداد ماه سال جاری شورای عالی انقلاب 
فرهنگی که در تاریخ ۲۵ تیرماه سال جاری 
ابلاغ شده اســت و نظر به اینکه در ماده ۱۰ 
مصوبه مذکور اعلام شــده است که از تاریخ 
تصویــب لازم الاجــر اســت؛ ضمن عرض 
پوزش از کلیــه داوطلبان عزیــز و والدین 
محترم آنان، به استحضار می رساند آزمون 
سراسری ســال ۱۴۰۲ بر اســاس مصوبه 
فوق الذکر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 

برگزار می شود.
در ادامه این اطلاعیه آمده اســت: جزئیات 
فنــی و اجرایی این آزمون پــس از تصویب 
در شــورای ســنجش و پذیرش دانشــجو 

اطلاع رسانی خواهد شد.
با ابلاغ مصوبه فوق از ســوی شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی و اعمــال قطعی تغییرات 
بنیــادی از کنکور ســال ۱۴۰۲ تکلیف دو 
بال اصلی اجرای ایــن مصوبه یعنی آموزش 
و پرورش و سازمان سنجش آموزش کشور 
مشــخص شــد. یکی از مهمترین کارهای 
آمــوزش و پرورش در راســتای اجرای این 
مصوبه برگزاری آزمون نهایی و اســتاندارد 
با نظــام تصحیح الکترونیک اســت. به این 
ترتیب آزمون نهایی دانش آمــوزان باید با 
استاندارد لازم برگزار شود، در همین زمینه 
آموزش و پرورش موظف اســت آیین نامه 
اجرایی این مصوبــه را تهیه و تصویب کرده 
و به منظــور اطــلاع داوطلبــان از فرایند 
برگزاری آزمون ابــلاغ کند تا آنها در جریان 
نحوه برگزاری آزمون قرار بگیرند.ســازمان 
سنجش آموزش کشور نیز دو وظیفه اصلی 
را برای اجرای مصوبه اخیر شــورا بر عهده 
دارد؛ یکی از این وظایــف برگزاری کنکور 
به صورت دو بار در ســال است و دوم این که 
نتایج این آزمون باید تا دو سال اعتبار داشته 
باشد و برای این که سازمان سنجش بتواند 
دوبار در ســال آزمون برگزار کنــد و نتایج 
آن هم تا دو سال اعتبار داشــته باشد، باید 
آزمون ها از یکســری اســتانداردهای لازم 
برخوردار باشــند و این طور نباشد که یک 
آزمون ســخت و یک آزمــون راحت برگزار 
شــود و نمــرات داوطلبــان در دو آزمون 

متفاوت باشد.



 نشست هم انديشی  فرماندار شهرستان شهرکرد با اصحاب رسانه

استان

 شهرکرد  -  پریسا مصیبی دهکردی  فرماندار در 
نشست هم انديشــي با اصحاب رسانه شهرستان شهرکرد 
گفت: ۵۸ طرح اقتصادي، فرهنگي، اجتماعي و عمراني اين 
شهرســتان با تصويب ۹۹۵ ميليارد تومان اعتبار در رديف 
مصوبات سفر رييس جمهور و اعضاي هيات دولت به استان 

قرار گرفت.
عبدالعلي ارژنگ در نشســت محل خانه مطبوعات استان 
افزود: تکميــل مرکز فرهنگــي در جوار گلزار شــهداي 
شهرکرد با تصويب ۱۲ ميليارد تومان، تکميل پارک بانوان 
با پنج ميليارد تومان، تکميل مرکز آموزشي، تکميل پست 
برق، تکميل محور ارتباطي شهرکرد به شلمزار به بازفت با 
اختصاص ۱۵۰ ميليارد تومان و تکميل باند دوم شهرکرد 
به ســامان به تيــران از جمله طرح هاي مصوب در ســفر 
استاني رييس جمهور براي شهرســتان شهرکرد به شمار 

مي رود.
وي ادامه داد: اجراي جاده دسترســي به شهداي گمنام، 
مسکن محرومين، تکميل پايگاه هاي امداد و نجات، تکميل 
و خريد تجهيزات امدادي، تعمير و تجهيز زندان شهرکرد 
و برخي طرح هاي ورزشــي و آموزشــي از ديگر طرح هاي 
مصوب براي شهرستان شــهرکرد عنوان کرد و گفت: وزير 
کشــور نماينده تام الاختيار رييس جمهور در شهرستان 
شــهرکرد بود که در جريان بازديد از شهرک منظريه مقرر 
شد تا ۲۰۰ ميليارد تومان در اختيار شــهرداري قرار داده 
شود تا زيرساخت هاي شــهري نظير جوي و جدول و ساير 

خدمات شهري در اين شهرک ايجاد شود.
ارژنگ ادامه داد: وزير کشور همچنين از روستاي مرغملک 
بخش لاران نيز ديدار کرد و مقرر شــد تــا از ظرفيت هاي 
قانوني براي حل مشــکل مردم روستا براي ساخت و ساز با 
توجه به موقوفه بودن روستا اســتفاده شود و براي مشکل 

آب شرب روستا نيز طرح انتقال آب اجرا شود.
وي در ادامه به چگونگي اجراي طرح نهضت ملي مسکن در 
اين شهرستان اشاره کرد و گفت: در قالب اين طرح ۴۲ هزار 
و ۳۸۹ نفر ثبت نام کردند که از اين تعــداد ۱۴ هزار و ۲۷۷ 
نفر تاييد نهايي شــدند که در حال حاضر سه هزار و ۱۳۴ 
واحد مسکن در شهرک منظريه در حال احداث بوده که از 

پيشرفت ۴۰ درصدي برخوردار شده است.
فرماندار شهرکرد در ادامه اجراي تقاطع هاي غيرهمسطح 
را از مهمترين مطالبات مردم شــهر شهرکرد عنوان کرد و 
گفت: يکي از مهمترين اين تقاطع ها، طرح روگذر و زيرگذر 
در ميدان معلم شهرکرد اســت که طرح آن تهيه و مصوب 
شده و مقرر شد تا قرارگاه خاتم الانبيا اين طرح را اجرا کند 

اما تاکنون معطل مانده است.
ارژنگ تکميل کمربندي جنوب شهر را از ديگر طرح هاي 
مهم شــهرکرد عنوان کرد و افــزود: بــراي تملک زمين 
با مالکان شــهر کيــان مذاکراتي انجام شــده اما چنانچه 
مذاکرات به نتيجه نرســد از ظرفيت هــاي قانوني تملک 
استفاده مي شــود هرچند انتظار مي رود شهرداري در اين 

خصوص تحرک بيشتري داشته باشد.

وي در خصوص انتخاب شــهردار شــهرکرد نيز گفت: اگر 
چه در انتخاب شــهردار در هيات تطبيق اعتراض کرديم 
و فرمانداري اعلام کرد که شــهردار منتخب شوراي شهر 
شــرايط احراز را ندارد اما موضوع با امضاي نائب رييس به 
وزارت کشور ارسال شد با اين وجود همچنان منتظر حکم 

قانون در اين خصوص هستيم.
ارژنگ در بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينکه اجراي 
مجتمع فناوران شماره ۲ شــهرکرد زمانبر و طولاني شده 
اســت، خاطرنشــان کرد: با تغيير کاربري اراضي موافقت 

اوليه شده است اما همچنان ايراداتي وجود دارد.
فرماندار شهرکرد، تامين آب پايدار براي بخش هاي شرب، 

کشــاورزي و صنعت را از ديگر برنامه هاي اين شهرستان 
عنوان کرد و گفت: بهره برداري از طرح بن بروجن اين نياز 

را برطرف مي کند.
ارژنگ خاطرنشــان کرد: همچنين احياي دشت شهرکرد 

نيز در دستور کار آب منطقه اي قرار گرفته است.
وي با اشــاره به برخي نارضايتي هــا در خصوص پخت نان 
در شهرستان شــهرکرد، تصريح کرد: ۳۳۰ واحد نانوايي 
در شهرستان فعال اســت که به طور مستمر بر آن نظارت 
مي شــود و تاکنون ۱۹ واحد نانوايي پلمب شــده و انتظار 
مي رود اتحاديه نانوايان نظارت بيشــتري در اين خصوص 

داشته باشد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریم مومنی مدير مرکــز مديريت 
ارتباط با مشــتريان آبفای اســتان اصفهان  گفت : 
آبرسانی ســيار در شــهر اصفهان در تيرماه، نسبت 
به مدت زمان مشــابه ســال گذشــته، بــه صورت 

چشمگيری کاهش يافت.
وی با اعلام اين خبر گفــت: در روزهای ۱۲ تا ۱۴ تير 
ماه ســال جاری که دمای هوا در کلانشــهر اصفهان 
تا ۴۳ درجه سانتيگراد رسيد، به دليل افزايش زمان 
استفاده از کولرهای آبی و افزايش مصرف آب، ميزان 
ذخيره مخازن تأمين آب شــهر اصفهان به شــدت 
کاهش يافــت و در نتيجــه در برخی از نقاط شــهر 

اصفهان، آبرسانی سيار در دستور کار قرار گرفت.
عباس عباســی خاک افزود: مجموع آبرسانی سيار 
صورت گرفته در روزهــای ۱۲ تا ۱۴ تير ماه ســال 
جاری به ميزان ۲۲۲ هزار ليتر توســط ۳۷ دستگاه 
تانکر انجام شــد. همچنين تير ماه در مجموع ۲6۵ 
هزار ليتر آب توسط ۴۲ تانکر آبرسانی در سطح شهر 
توزيع شده اســت، اين در حالی اســت که در مدت 
مشابه سال ۱۴۰۰، حدود ۳۰ ميليون ليتر آبرسانی 
سيار انجام شــده اســت که اين حجم از آبرسانی در 
تيرماه امسال نســبت به مدت زمان مشابه در سال 

گذشته بيش از ۹۹ درصد کاهش يافته است.
وی ادامه داد: شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
با به کارگيری ســامانه های تله متری و تله کنترل و 
مديريت فشار آب تلاش می کند تا عدالت در توزيع 

آب برقرار شود.
عباسی خاک افزود: آبفای اســتان سال گذشته 6۲ 
ميليون ليتر آب را به وســيله بيــش از ۵ هزار و ۸۰۰ 
تانکر آبرسانی در سطح شــهر اصفهان توزيع کرد در 
حالی که امسال تاکنون ۴۲ تانکر آبرسانی شده و اين 
حاکی از بهبود شرايط در سال جاری نسبت به سال 

گذشته است.
وی گفت: با توجه به شــرايط کمبــود آب و کاهش 
فشــار شــبکه به منظور رفع مشکل فشــار آب در 
طبقات بالا به همشــهريان توصيه می شود از پمپ 
مجاز آب اســتفاده کنند، بدين صــورت که پس از 
کنتور آب بايد مخزن وجود داشــته باشد تا آب ابتدا 
وارد مخزن شده و ســپس از مخزن با پمپ به سمت 

بالا پمپاژ آب صورت گيرد.
مدير مرکز مديريت ارتباط با مشتريان آبفای استان 
اصفهان ادامــه داد: تامين آب اصفهــان به صورت 
پايدار و ۱۰۰درصــد از تصفيه خانه بابا شــيخعلی 
انجام می شــود، اما از نيمه خرداد تا شــهريور ماه، با 
توجه به افزايش دمــا و مصرف، بــرای تامين آب با 
کيفيت، به ناچار از منابع محلی اســتفاده می شــود 
و برخی چــاه های بــا کيفيت، بــا هماهنگی مرکز 
بهداشــت، آزمايشــگاه های کيفی، ميکروبی و در 
نهايت تاييد شبکه بهداشت استان، وارد مدار توزيع 
می گردد و به اين علت اســت که ممکن اســت اين 

اختلاط آب موجب تغيير در مزه آب شود.
لازم به ذکر است هم استانی ها در صورت قطعی آب 
و يا افت فشار می توانند در هر ســاعت از شبانه روز، 
با مرکز ارتباط بــا مشتريان)ســامانه۱۲۲( تماس 

بگيرند.

مديرعامل و رئيس هيئت   اهواز - محمد مجدم
مديره شرکت ملی حفاری ايران از افزايش ۲۵ درصدی 
شمار چاه های تکميل شده در مناطق نفتخيز خشکی 
و دريايی کشور با کاربست ناوگان حفاری اين شرکت از 
ابتدای سال جاری تاکنون در قياس با مدت مشابه سال 

گذشته خبر داد.
دکتر حميد رضا گلپايگانی در بيان عملکرد يکصد روزه 
امسال شرکت توضيح داد: از مجموع ۳۰ حلقه چاه حفر 
شده در اين مدت ، ۲ حلقه توسعه ای، ۳ حلقه اکتشافی 
و ۲۵ حلقه تعميری است که ۲۴ حلقه در گستره شرکت 
ملی مناطق نفتخيز جنوب از جمله در طرح توسعه ۲۸ 
مخزن، ۳ حلقه در شــرکت نفت فلات قاره و ۳ حلقه در 
قالب پروژه های مربوط به مديريت اکتشاف شرکت ملی 
نفت ايران تکميل گرديد. وی متراژ حفاری در اين مدت 
را ۳۰ هزار و ۳۷ متر عنوان و اظهار کرد: مجموع خدمات 
يکپارچه ارائه شده به شرکت های متقاضی و پروژه های 
کليد در دست شــرکت در اين دوره دو هزار و ۷۷۸ مورد 
بوده که از اين تعداد دو هزار و ۵۴۰ مورد مربوط به خدمات 
فنی حفاری و ۲۳۸ مورد در بخش خدمات ويژه محقق 
شــد، ضمن اينکه در بخش عمليات ويژه نيز ســه هزار 
و ۷۰۰ متر حفــاری افقی و جهت دار بــر روی ۱۲ حفره 
انجام گرديد. گلپايگانی با اشاره به نامگذاری سال ۱۴۰۱ 
از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال   توليد، دانش 
بنيان و اشتغال آفرين  افزود: نقشــه راه شرکت در سال 
جاری بر مبنای تحقق اين موضوع پيگيری و با بهره گيری 
از ظرفيت های موجود شــرکت و توانمندی های داخل 
کشور ، برنامه های پيش بينی شــده با جديت و تلاش 
مضاعف دنبال می شود. مديرعامل شرکت ملی حفاری 
ايران گفت: در حالی که ابتدای سال تعداد دکل های فعال 
شرکت 6۱ دستگاه بود، اين تعداد هم اينک به 6۲ دکل 
افزايش يافته و با بازســازی و نوســازی و روز امد نمودن 

دکل ها و متعلقات آن و همچنين برنامه های توسعه ای 
شرکت ملی نفت ايران نظير توسعه ميدان نفتی آزادگان 
با استفاده از ظرفيت های داخلی و در اجرای اين طرح به 
طور يقين، همه ناوگان حفاری و خدمات يکپارچه جانبی 
اين شرکت به کار گيری خواهد شد. وی با تاکيد براينکه 
مجموعه کارکنان شرکت لازم است با استفاده از تجارب، 
دانش فنی و تخصصی و با تدبير و توکل همسو با پويايی 
سازمان از هيچ کوششــی دريغ نورزيم و به اهداف کوتاه 
 مدت، ميان  مدت و کلان شــرکت به نحو مطلوب جامه 
عمل بپوشــانيم، اظهار کرد: در سال جاری به کارگيری 
تمامی ناوگان حفاری، بازسازی، نوسازی و ارتقای کيفی 
دستگاه ها و تجهيزات حفاری، تقويت ساخت داخل به  
منظور توليد دانش  بنيان و کيفيت گرايی در دستور کار 
است که اجرای اين نکات زمينه اشتغال را فراهم می آورد. 
گلپايگانی افزود: به موازات فعاليت های عملياتی، موضوع 
آموزش های تخصصی و عمومی با هدف بالابردن سطح 
آگاهی کارکنان، از ابتدای امسال پيگيری و با بهره گيری 
از فضای مجازی، حضور اساتيد در موقعيت های عملياتی 
و همچنين تشکيل دوره های آموزشی در اداره آموزش 
و تجهيز نيروی انسانی شــرکت با جديت پيگيری و در 
اين مدت ۴۹ هزار و 6۰۰ نفر ســاعت دوره های آموزش 
تخصصی و عمومی برای ۳ هــزار و ۲۰۰ نفر از کارکنان 

شرکت در سطوح مختلف شغلی برگزار شد.

اصفهان خوزستان

 رشد 25 درصدی شمار چاه های تکمیلی در سال جاری    کاهش چشمگیر آبرسانی سیار در شهر اصفهان نسبت به سال گذشته

معاون سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداری 
اصفهان خبر داد؛

وب های  فرهنگسازی در خصوص آسیب های مشر
الکلی با پوسترهای  100 درصد الکی  

اصفهان-مریم مومنی معاون اجتماعی و مشــارکت های مردمی 
سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان گفت: مجموعه 
پوسترهای  ۱۰۰ درصد الکی  با موضوع مقابله با مشروبات الکلی رونمايی 

شد.
 ســعيد امامی با اعلام اين خبر گفت: اداره اجتماعی و مرکز پيشــگيری 
از آسيب های اجتماعی سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری 
اصفهان مجموعه پوســترها و سير نمايشــگاهی ۱۰۰ درصد الکی را با 
محوريت مقابله با مشروبات الکلی طراحی و اجرا کرده تا فرصت فرهنگ 
ســازی در اين زمينه را در اختيار بخش های مختلف داخــل و خارج از 

شهرداری اصفهان قرار دهد.
او تصريح کرد: نهادهای مختلف در داخل شــهرداری اصفهان همچون 
مناطق و مراکز و همچنين خارج از شــهرداری ماننــد نيروی انتظامی و 
اداره کل آموزش و پرورش می توانند درخواست خود را مبنی بر دريافت 
پوسترها به صورت فايل يا چاپ شده به اداره اجتماعی و مرکز پيشگيری 

از آسيب های اجتماعی اعلام کرده و اين آثار را دريافت کنند.
امامی با بيان اينکه اين مجموعه پوســترها در جلســه کارگروه امنيت 
اجتماعی اســتانداری اصفهان رونمايی شــده اســت، اظهار کرد: اين 
مجموعه شامل ۲۷ تابلو با موضوع کلی آگاهی رســانی پيرامون تبعات 
مصرف مشروبات الکلی طراحی شــده و در آن ۵ اثر به مضرات الکل برای 
سلامت اجتماعی، ۱۲ اثر به مضرات الکل برای ســلامت روانی، ۸ اثر به 
مضرات الکل برای سلامت جسمانی و ۲  اثر به مضرات الکل برای سلامت 

معنوی پرداخته است.

وی خانوادگی در چهارباغ  برگزاری پیاده ر
البرز-مظفری  فرماندار شهرســتان چهارباغ گفــت: اين همايش 
ورزشــی با حضور جوانان و خانواده های شهرســتان برای ايجاد شور و 

نشاط برگزار شد.
 جعفــری گفت: قرار اســت پس از ايــن از ظرفيت تمامــی پارک ها و 
بوستان های ی شهرستان برای برگزاری ورزش های همگانی استفاده 

شود که در همين راستا هيئتهای ورزشی بسيج شده اند. 
او می گويد: اقليم و شــرايط آب و هوايی شهرســتان برای ورزش های 
همگانی و پياده روی مناســب اســت و با چنين برنامه هايی سعی در 

تشويق مردم برای حفظ سلامتی هستيم.

 مدیر عامل شرکت گاز البرز

بهینه سازی هزار و 300  واحد موتورخانه در البرز
البرز-مظفری  مدير عامل شــرکت گاز البرز از جلب مشــارکت 
و اجرای بيش از هــزار و ۳۰۰ واحد موتورخانه در طرح بهينه ســازی 

موتورخانه ها در سطح استان خبر داد.
غفاريان گفت: در تعاريف علمی از بهينه سازی به عنوان انتخاب پاسخ 
مناسب از ميان چندين پاسخ در دسترس ياد می شود، بر همين اساس 
بهينه ســازی مصرف گاز را می توان يکی از پاســخ های مناسب برای 
حداقل رساندن هدر رفت انرژی که در نتيجه آن موجب کاهش مصرف 

گاز می شود، بيان کرد.
مدير عامل شرکت گاز استان البرز گفت: به عبارت ساده تر بهينه سازی 
مصرف گاز صرفا کاهش مصرف گاز نبــوده، بلکه کاهش هدر رفت گاز 

است که در نتيجه آن کاهش مصرف حاصل می شود.
او می گويــد: از ۱۳۹۹ و بــا ابلاغ طــرح  مديريت، کاهــش مصرف و 
جلوگيری از هدر رفت گاز طبيعی در ســاختمان ها ، شرکت گاز استان 
البرز به عنوان يکی از شرکت های گاز اســتانی پيشرو در پروژه  افزايش 
کارايی سيســتم های گرمايشــی/موتورخانه ها  فعاليت خود را در اين 

حوزه شروع کرده است. 
 غفاريان گفت: بر اساس طرح ارائه شــده اين پروژه در قالب سه فاز که 
فاز نخست آن تکميل سيســتم های گرمايشی/موتورخانه های موجود 
شامل اقداماتی از قبيل تنظيم مشــعل، عايق کاری و نصب ضد رسوب 
مغناطيسی و الکترومغناطيسی است از ابتدای دی ماه سال ۱۳۹۹ در 

شرکت گاز استان البرز شروع شد.
مدير عامل شــرکت گاز البرز گفت: با تجزيه و تحليل دقيق بازار هدف 
اين پروژه در ســطح اســتان البرز و با اولويت بندی مناسب و استفاده 
بســيار خوب از ظرفيت شــرکت های مجری طرح در مسير تبليغات و 
معرفی طرح به مشــترکين مســکونی، تجاری، اداری و آموزشی، امور 
بهينه سازی مصرف گاز شرکت گاز اســتان البرز موفق شده است که با 
جلب مشارکت بيش از هزار و ۵۰۰ مشــترک در طرح و اجرا و تکميل 
بيش از هزار و ۳۰۰ واحد موتورخانه در ســطح استان البرز، يکی از پنج 

شرکت گاز استانی موفق در اجرای طرح در سطح کلان کشور باشد. 
به گفته او بر اساس برآورد انجام يافته، مصرف گاز مشترکان مشارکت 
کننده در طرح، که فعاليت بهينه ســازی موتورخانه های آن ها تکميل 
شده اســت، به طور ميانگين ۲۰ درصد مصرف گازطبيعی آن ها نسبت 
به دوره های مشابه سال قبل کاهش پيدا کرده و با احتساب مشوق های 
مالی در نظر گرفته شده توسط شــرکت ملی گاز ايران، به طور ميانگين 

۳۰ درصد مبلغ قبض پرداختی آن ها کاهش يافته است.
غفاريان گفت: بر اســاس روش اجرايــی تدوين شــده در طرح، همه 
مشترکين مسکونی، تجاری، اداری و آموزشــی می توانند با مراجعه به 
سايت www.goc.nigc.ir در اين طرح شــرکت کرده و از مزايای 
رايگان طرح تا ســقف مبلغ بهينه ســازی پيش بينی شــده برخوردار 

شوند. 

 ديدار مدير عامل شرکت آغاجاری با خادمین 
ستاد بازسازی عتبات عالیات 

اهواز -  محمد مجدم  ديدار مهنــدس تقی زاده با جمعی از همکاران 
شرکت که بعنوان خادمين ستاد بازسازی عتبات عاليات فعاليت داشتند 

برگزار شد.
مهندس جواد تقی زاده در اين نشســت که با هدف قدردانی از تلاشــها و 
زحمات اين همکاران در بازسازی حرم های مقدس حضرت اميرالمومنين 
علی )ع( و حضرت زينب )س( برگزار شــد افزود : يکی از افتخارات شرکت 
آغاجاری مشارکت در بازســازی حرم های اهل بيت عليهم السلام است 
و همکارانی که در اين مسير تلاش کردند،مصداق بارز ايثارگری و نوکری 
اهل بيت )ع( می باشــد. مهندس تقی زاده بيان کرد : خدمت به محبان و 
خادمان اهلبيت عليهم السلام از بزرگترين افتخارات است که می بايست 
اين ظرفيت معنوی را پاس داشت. حاج قاسم حيدری رئيس ستاد بازسازی 
عتبات عاليات شهرستان اميديه نيز در اين نشست با قدردانی از برگزاری 
اين محفل معنوی بيان کرد : شــرکت آغاجاری با اعزام بيش از ۲۰ نيروی 
متخصص و فنی نقش برجسته ای در ساخت مضيف حرم حضرت زينب 
)س( در سوريه و همچنين تعمير و بازســازی سيستم تهويه و تبريد حرم 
حضرت علی )ع( در نجف اشرف داشته اســت. وی افزود: با پيشنهاد ستاد 
بازسازی عتبات عاليات استان به شهرســتان اميديه کار طراحی، ساخت 
ساختمان مضيف و طراحی سيســتم برق رسانی و بخشی از خدمات فنی 

اين ساختمان توسط نيروی های شهرستان اميديه انجام گرديد.

فرمانــده ســپاه   کرمانشاه-حســنا فخارزاده
نبی اکرم )ص( اســتان کرمانشــاه از برگزاری همايش 
بزرگداشــت  حماســه مرصاد  در روز پنجم مــرداد در 

کرمانشاه خبر داد.
سردار بهمن ريحانی گفت : اين همايش با حضور سردار 
علی فدوی جانشين فرمانده کل سپاه، مسئولين استان، 
خانواده های شهدا و اقشار مختلف مردم در محل يادمان 

مرصاد برگزار خواهد شد.
به گفته فرمانده ســپاه نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه 
انقلاب اســلامی از ابتدای پيروزی خود بــا چالش ها و 
هجمه های فراوانــی در حوزه های مختلف سياســی، 
فرهنگی، اجتماعــی، اقتصادی و ... مواجــه بوده، بدون 
تعارف نقش مردم در مديريت اين بحران ها پررنگ است 

و اين نقش را نبايد ناديده گرفت.
فرمانده سپاه نبی اکرم )ص( استان کرمانشاه با بيان اينکه 
بستر اصلی پيروزی در عرصه های مختلف مردم بوده اند، 
گفت: مردم همين الان با وجودی که مشکلات اقتصادی 
و معيشتی زيادی داشته و گله مند هستند، در عرصه های 
پشــتيبانی از نظام حضور پررنگ دارنــد و در حمايت از 

انقلاب اسلامی ثابت قدم هستند.
ريحانی با بيان اينکه مديران و مســئولين وظيفه دارند 

مردم را درصحنه نگه دارند، گفت: مديران و مسئولان بايد 
با کار جهادی در راستای حل مشکلات مردم تلاش کرده 

و آن ها را نسبت به انقلاب و نظام دلگرم نگه دارند.
وی ادامــه داد: اگرچه امروز قــدرت نظامی برتر منطقه 
هســتيم و موشــک های نقطه زن ما با خطای يکی دو 
متری هدف زنی می کنند، اما يادمان باشــد اگر پشتوانه 
مردمی نداشته باشيم نمی توانيم در برابر هيچ دشمنی 

ايستادگی کنيم.
وی اشاره ای هم به عمليات مرصاد داشت و گفت: عمليات 
مرصاد بدون تعارف يک طوفان سهمگين بود که در سايه 
رهبری امام خمينی )ره( و حضور با صلابت رزمندگان و 
مردم منطقه به پيروزی رسيد و اگر مردم در صحنه نبودند 
معلوم نبود امروز سرنوشت کشور چگونه رقم خورده بود. 
ريحانی با بيان اينکه روز های مهم و تاريخ ســازی مثل 
سالروز عمليات مرصاد نبايد به فراموشی سپرده شوند، 
افزود: در اين روز ها با دســت خالی در برابر دشمنان تا به 
دندان مسلح ايستادگی کرديم واجازه نداديم يک وجب 

از خاک ايران اسلامی به تاراج برود.
ريحانی با اشــاره به از خودگذشــتگی رزمنــدگان در 
دوران دفاع مقدس، گفت: متاســفانه تاکنون نتوانسته 
ايــم رخداد هــای دوران دفاع مقــدس و فداکاری های 

رزمندگان را بــا زبان هنر بــه جامعه به ويــژه جوانان 
بشناســانيم و در اين زمينه خيلی کار بايد انجام بدهيم 
و از گنجينه دوران دفــاع مقدس به عنــوان يک عقبه 
تاريخی مهم اســتفاده کنيم. وی اشاره ای هم به جهانی 
شدن سرود  سلام فرمانده  داشت و اضافه کرد: بايد از اين 
دست کار های هنری خلق کرده و با زبان هنر دلاوری های 
رزمندگان دوران دفاع مقدس را به نسل جوان و آيندگان 

بشناسانيم.

ريحانی اشاره ای هم به داستان پتروس فداکار در کتاب 
درسی کلاس چهارم دانش آموزان ســال های گذشته 
داشــت و گفت: اکثر بچه های دهه شــصتی  پترس  را 
بعنوان فــردی فداکار می شناســند، در حاليکه زندگی 
بســياری از رزمندگان دوران دفاع مقدس مملو از ايثار و 
ازخودگذشتگی هايی است که ناشــناخته مانده و بايد 
زندگی اين افراد را بــه کودکان و نوجوانــان و جوانان و 

آيندگان اين مرز و بوم بشناسانيم .

 کرمانشاه

وز پنجم مرداد   برگزاری همايش بزرگداشت  حماسه مرصاد  در ر

خرم آباد -طولابی  مديرکل غله و خدمات بازرگانی لرســتان گفت: يکهزار 
و ۳۹۰ نانوايی يارانه بگير اين اســتان تاکنون به سامانه نظارت يکپارچه متصل 
شده اند و در صورت همکاری دســتگاه های مربوطه مابقی نانوايی ها تا ۲ هفته 
آينده به اين ســامانه مجهز می شــوند.  حجت الله بيرانوند   افزود: ۲ هزار و ۳۵ 
نانوايی در لرســتان فعاليت دارند که يکهزار و ۹6۸ مورد از اين تعداد يارانه ای و 
مابقی آزادپز يا فانتزی هستند و اين طرح شامل آنها نمی شود. وی اظهار داشت: 

طرح آزادسازی يارانه آرد نانوايی ها با طرح کنونی متفاوت است و تا سال آينده 
اجرايی می شود اما طرح نظارت يکپارچه مقدمه اجرای آن است. بيرانوند گفت: 
در طرح نظارت يکپارچه، يک کارتخوان جديد در نانوايی نصب و از فعاليت چند 
دستگاه پوز همزمان جلوگيری می شــود تا ميزان دقيق فروش و درآمد حاصل 
از آن مشخص باشد. وی نظارت بر ساعت کار و تعطيلی های خودسرانه نانوايی 
ها را از ديگر مزايای طرح نظارت يکپارچه برشــمرد و ادامه داد: در اين طرح می 

توان نانوايی ها را روزانه نظارت کرد و با مقايسه ميزان فروش و سهميه آرد آنها، 
به هرگونه قاچاق احتمالی آرد نيز واقف شــد. وی تصريح کرد: برخی نانوايی ها 
مغايرت اطلاعات ثبتی دارند و تغيير مالکيت داده و تعدادی نيز تعطيل شده اند، 
در برخی موارد نيز کارتخوان به نام فرد ديگری اســت که بايد حتما به نام مالک 
نانوايی ثبت و فعال شــود که اين موارد گاهی توسط نانواها پيگيری نمی شود و 

زمانبر است.

هزار و ۳۹۰ نانوايی لرستان به سامانه نظارت يکپارچه متصل شدند
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 بانک سامان میزبان فعالان صنعت کاغذ
 و فرآورده های سلولزی

پنجمین نمایشــگاه بین المللی کاغذ، کارتن، فرآورده های سلولزی و 
ماشین آلات و صنایع وابسته، در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 

تهران برگزار می شود.
به گزارش ســامان رسانه، بانک سامان با گســتره متنوعی از خدمات و 
محصولات در حوزه صنعت کاغذ، مقوا، کارتن و فرآورده های سلولزی 
و با هدف همراهی و حمایــت از فعالان این صنعــت در حوزه خدمات 
ریالــی، ارزی و اعتباری با کادری متشــکل از مدیران ارشــد، میانی و 
کارشناسان متخصص در پنجمین نمایشــگاه این صنعت حضور فعال 

خواهد داشت.
این گزارش حاکی اســت بانک سامان که به  واســطه خدمات گسترده 
و کامل خود در سال های گذشــته به انتخاب اول شرکت های فعال در  
حوزه کاغذ، مقوا و صنایع ســلولزی کشور تبدیل شــده، به عنوان تنها 
بانک در این رویداد نمایشگاهی حاضر می شود و در نظر دارد تا در طول 
برگزاری نمایشــگاه با جلســات و ملاقات حضوری، آخرین خدمات و 

امکانات خود را در اختیار این حوزه اقتصادی کشور قرار دهد.
گفتنی اســت نمایشــگاه بین المللی کاغذ، مقوا، کارتن، فرآورده های 
سلولزی و ماشــین آلات و صنایع وابســته از ۲ تا ۵ مردادماه در محل 
دائمی نمایشــگاه بین المللی تهــران برگزار می شــود. علاقه مندان 
می توانند برای دریافت مشاوره های فنی لازم در زمینه خدمات مالی و 

بانکی در غرفه بانک سامان، سالن ۴۰ حضور یابند.

در مجمع عمومی عادی سالیانه بانك صنعت و معدن مطرح شد
مدیر عامل بانك صنعت و معدن: بخش تولید 

پیشران رشد اقتصادی کشور است
علی خورســندیان: بخش تولید، پیشران رشد 
اقتصادی کشــور اســت و بر این اساس تامین 
مالــی بخش صنعــت و معــدن در درجه اول 
اهمیت برای بانک های تخصصی و توســعه ای 

مرتبط با این حوزه قرار دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســاني بانک صنعت 
و معدن، علی خورســندیان در مجمع عمومی 
عادی سالیانه بانک صنعت و معدن ضمن قدردانی از همراهی و تعامل 
اعضاء مجمع و تشــکر از زحمات مدیران و کارکنان این بانک، گزارشی 

از عملکرد یک سال گذشته این بانک ارائه داد.
مدیر عامــل بانک صنعت و معدن با اســتناد بــه ماموریت ها و وظایف 
تکلیف شــده قانونی به این بانک، از پرداخت بیش از ۴۸۰ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات ارزی و ریالی در ســال ۱۴۰۰ خبر داد و گفت: در سال 
گذشته ۱۰۴ طرح صنعتی با تسهیلات این بانک وارد چرخه تولید شد 
و اعلام می کنم در بازه یکســاله مذکور، حدود ۴۴۰ فقره تسهیلات به 

شرکت های دانش بنیان پرداخت شده است.
وی از وصول بالغ بــر ۴۵۳ هزار میلیــارد ریال از مطالبــات این بانک 
در ســال گذشــته خبر داد و افزود: در بازه زمانی یاد شده سپرده های 
ســرمایه گذاری بلندمدت از رشــد ۱۷۱درصدی برخــوردار بوده و 
گشــایش اعتبارات اســنادی ریالی این بانک به میــزان ۱۸۹ درصد 

افزایش داشته است.
خورســندیان طراحی نظام گــزارش گیری پویا، جامــع و دقیق برای 
مدیریت ریسک، تدوین سیاســت های گروه) شرکت مادر و واحدهای 
تابعه( با رعایت ضوابط و مقررات و مسئولیت در قبال شرکت های تابعه 
در خصوص وجود چارچوب حاکمیتی روشــن و متناســب با ساختار، 
کسب و کار و ریســک ها و اقدام لازم برای کســب مجوزهای قانونی و 
تکمیل اعضای کمیته هــای نظارتی را از دیگر اقدامــات این بانک در 

راستای انجام وظایف تکلیف شده عنوان کرد.
طبق توضیحات مدیر عامل بانک صنعت و معدن، برگزاری ۱۰ مرحله 
مزایده جهت فروش ســهام شــرکت های تابعه این بانک و فروش ۲۷ 
مورد از اموال تملیکی به ارزش تقریبی ۴۹۹ میلیارد ریال در راســتای 

اجرای تکالیف مواد ۱۶ و ۱۷ قانون رفع موانع تولید، انجام شده است.
وی در ادامه گزارش خود، به دســتاوردهای بانــک صنعت و معدن در 
سال ۱۴۰۰ اشــاره کرد و عملیاتی کردن ســامانه های استعلام اسناد 
تجاری و اوراق مولــد )گام( را از جمله دســتاوردهای این بانک نام برد 
و تصریح کرد: اقداماتی همچون اتصال ســامانه استعلام اسناد تجاری 
به ســامانه بانکداری متمرکز، راه اندازی ســامانه بــرات الکترونیک و 
طراحی ســکو با قابلیت اتصال به ســرویس های حاکمیتی و ابزارهای 
پرداخت ســامانه بانکداری متمرکز نیز در حال اجراســت، امکان ارائه 
نسخه الکترونیکی قرارداد تسهیلات اعطایی فراهم شده و سامانه های 
نظارتی شامل سامانه ردیابی وجوه، سامانه برخط مالی، سامانه برخط 

کارت و سامانه برخط مدرن راه اندازی شده است.
پیاده ســازی کامل چرخه مدیریت بهره وری از دیگــر مواردی بود که 
خورســندیان در گزارش خود به آن اشــاره کرد؛ بر این اســاس، بانک 
صنعت و معدن با بهره گیری از خدمات مشــاور و همکاری و راهنمایی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، برای ۲ ســال متوالی، به عنوان اولین و 
تنها بانک دولتی، موفق به اخذ تاییدیه این وزارتخانه در اجرای چرخه 
مدیریت بهره وری شده اســت و کســب رتبه اول به عنوان بانک برتر 
جشنواره شهید رجایی از ســوی این وزارتخانه دستاورد دیگری برای 

این بانک در سال گذشته بوده است.
در ادامه این جلســه، وزیر امور اقتصادی و دارایی بر جایگاه بانک های 
توســعه ای در نظام اقتصادی کشــور تاکید کرد و در نظر گرفتن وجه 

تمایزات متناسب با رسالت این بانک ها را ضروری دانست.
همچنین در این جلسه، از اصلاح ســاختار مالی بانک ها خبر داده شد 
که افزایش سرمایه، اجرای سیاست های جدید در تقسیم سود و وصول 

مطالبات بانک ها از دولت، جزء این اصلاحات خواهد بود.

 پرداخت بیش از سه هزار فقره وام 
قرض الحسنه بانک ملی ایران برای رفع احتیاجات 

وری طی سه ماه ضر
بانک ملی ایران بــه  منظور رفع احتیاجات ضروری مشــتریان از محل 
منابع قرض الحسنه خود بیش ازسه هزار و ۴۸۹ فقره وام قرض الحسنه 

در سه ماه ابتدای امسال به متقاضیان پرداخت کرده است.
به گــزارش روابط عمومــی بانک ملی ایــران، این بانــک در ماه های 
فروردین، اردیبهشــت و خرداد ماه امســال وام قرض الحســنه رفع 

احتیاجات ضروری به ارزش ۷۲۳ میلیارد ریال پرداخت کرده است.
در سال گذشته نیز بانک ملی ایران تعداد ۲۲ هزار و ۴۰۶ فقره وام قرض 
الحسنه رفع احتیاجات ضروری به ارزش حدود دو هزار میلیارد ریال به 

مشتریان اعطا کرده است.
این بانک نیز در مدت مذکور مبلغ ۱۶۸میلیارد ریال وام قرض الحسنه 
در جهت مســکن محرومان با معرفی کمیته امداد امام خمینی )ره( و 

بهزیستی پرداخت کرده است.
پرداخت تســهیلات به بیماران معســر با معرفی کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( و هلال احمــر از دیگر اقدامات بانک ملــی ایران در مدت 
مذکور است که ۷۵ میلیارد ریال تسهیلات نیز در این بخش تخصیص 

داده شده است.
لازم به ذکر است، تســهیلات قرض الحســنه رفع احتیاجات ضروری 
بانک ملی ایران عموما برای تامین هزینه درمان و بیماری، کمک هزینه 

تحصیلی و... با کمترین کارمزد به متقاضیان پرداخت می شود.

معاونت سازمان و برنامه ریزی پست بانك ایران ابلاغ کرد 
وهی برای کارکنان  ممنوعیت افتتاح حساب گر

اشخاص حقوقی
معاونت ســازمان و برنامه ریزی پســت بانک ایران با ابلاغ بخشنامه  به 
شعب بانک در سراسر کشــور، افتتاح حســاب گروهی برای کارکنان 

اشخاص حقوقی به درخواست شخص حقوقی را ممنوع کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، بر طبق بخشنامه 
۹۹۲۷۱/۰۱ مــورخ ۱۴۰۱/۴/۲۲ بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران، افتتاح هرگونه حســاب ســپرده بانکی به صورت گروهی برای 
کارکنان اشخاص حقوقی، به تقاضای شــخص حقوقی ممنوع است و 
متقاضیان افتتاح حساب ســپرده می توانند از روش های غیر حضوری 
و در چارچوب دســتورالعمل ارائه غیر حضوری خدمــات پایه به ارباب 
رجوع و ضوابط اجرایی افتتاح حســاب ســپرده در بانک ها و موسسات 

اعتباری غیر بانکی اقدام کنند.
بر اســاس این گزارش، برخی از موسســات اعتباری بنا به درخواست 
مشــتریان حقوقی، حســاب ســپرده بانکی به صورت گروهی به نفع 
اشــخاص حقیقی که دارای روابط اســتخدامی و قراردادی با متقاضی 
هستند، بدون تشریفات قانونی افتتاح حساب سپرده می کنند که این 
اقدام، امکان انجام رویه های شناسایی معمول را از موسسات اعتباری 
ســلب و اجرای قوانین و مقررات مبــارزه با پولشــویی و تامین مالی 

تروریسم را خدشه دار می کند.

ح کوثر بانک توسعه تعاون با هدف توسعه  طر
فرهنگ قرض الحسنه

رفع نیازهای ضــروری مشــتریان حقیقی و اعضای تعاونی تا ســقف 
۵۰۰ میلیون ریال و کمک به اشــتغال زایی تا ســقف ۱ میلیارد ریال از 

رویکردهای اصلی طرح کوثر است.
ســپرده و تســهیلات قرض الحســنه بخش مهمی از نظام بانکداری 
اسلامی را تشکیل می دهند و مشــتریان زیادی انتظار ارائه محصولات 
متنوع در حوزه قرض الحسنه دارند. از این رو طرح قرض الحسنه کوثر با 
هدف توسعه فرهنگ قرض الحسنه و پوشش دهی انتظارات و نیازهای 

مشتریان از سوی بانک توسعه تعاون ارائه شده است.
افتتاح حســاب قرض الحسنه کوثر، اعتبارســنجی متقاضی وام )عدم 
بدهکاری به بانک و یا عدم دارا بودن چک برگشتی و داشتن حداقل یک 

ضامن معتبر از شرایط عمومی طرح کوثر محسوب می شود.
همچنین شــرایط تخصیص اعتبار در طرح کوثر به گونــه ای در نظر 
گرفته شده اســت که متقاضی می تواند کارمزد تسهیلات را بین صفر 
تا چهار درصد انتخــاب نمایدچنانچه متقاضی خواهــان نرخ کارمزد 
صفر درصد برای تسهیلات قرض الحسنه کوثر باشــد، می تواند بعد از 
گذشت سه ماه ۴۰ درصد مبلغ افتتاح حساب خود را وام قرض الحسنه 
دریافت نموده و طی ۱۰ مــاه بازپرداخت نمایــد. همچنین متقاضی 
می تواند بعد از گذشــت پنج ماه ۵۸ درصد مبلغ افتتاح حساب خود را 

وام قرض الحسنه دریافت نموده و طی ۱۲ ماه بازپرداخت نمایند.
چنانچه مشتری خواســتار نرخ کارمزد دو درصد برای تسهیلات قرض 
الحسنه کوثر باشــد، می توانند بعد از گذشت ســه ماه ۵۵ درصد مبلغ 
افتتاح حســاب خود را وام قرض الحســنه دریافت نموده و طی ۹ ماه 

بازپرداخت نمایند.
متقاضی برای بهــره مندی از تســهیلات قرض الحســنه کوثر با نرخ 
کارمزد ســه درصد می تواند بعد از گذشــت چهار ماه ۶۲ درصد مبلغ 
افتتاح حســاب خود را وام قرض الحســنه دریافت نموده و طی ۱۲ ماه 
بازپرداخــت نمایند.همچنین بــرای بهره مندی از تســهیلات قرض 
الحســنه کوثر با نرخ کارمزد چهــار درصد چهار حالــت وجود دارد: 
متقاضی بعد از گذشــت شــش ماه ۱۱۰ درصد مبلغ افتتاح حســاب 
خود را وام قرض الحســنه دریافت نمــوده و طی ۱۰ مــاه بازپرداخت 
نماید، بعد از گذشــت پنج مــاه ۷۰ درصد مبلغ افتتاح حســاب خود 
را وام قرض الحســنه دریافت نموده و طی ۱۵ مــاه بازپرداخت نماید، 
بعد از گذشــت شــش ماه ۷۰ درصد مبلغ افتتاح حســاب خود را وام 
قرض الحســنه دریافــت نمــوده و طی ۱۸ مــاه بازپرداخــت نماید، 
بعد از گذشــت شــش ماه ۵۳ درصد مبلغ افتتاح حســاب خود را وام 

قرض الحسنه دریافت نموده و طی ۲۴ ماه بازپرداخت نماید.
وجود امکان انتقال میانگین برای بســتگان درجه یک )همسر، فرزند، 
پدر، مادر، برادر و خواهر( صاحب حســاب حقیقی از ویژگی های طرح 
کوثر است. این طرح برای ســازمان ها و ادارات به منظور انتقال حساب 
پس انداز کارکنان خود به صورت تفکیکی به حساب قرض الحسنه بانک 
)در قالب طرح کوثر( و یا افتتاح حســاب طرح کوثر برای ایشان قابلیت 

استفاده دارد.

 رئیس دایره برنامه ریزی و آمار اعتباری بانك توسعه صادرات ایران
 مطرح کرد

 رشد 71 درصدی اعطای تسهیلات به SMEها 
در سال 1400 

رئیس دایره برنامه ریــزی و آمار اعتباری بانک توســعه صادرات ایران 
گفت: ایــن بانک در ســال ۱۴۰۰ نزدیک بــه ۲۹ هزار میلیــارد ریال 
تسهیلات به شــرکت های کوچک و متوســط اعطا کرده که نسبت به 

سال پیش از آن ۷۱ درصد رشد را نشان می دهد.

به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، پریســا حمدی 
با اشاره به اهمیت حمایت از شــرکت های کوچک و متوسط در مسیر 
توســعه پایدار، افزود: تامین ســرمایه درگردش و مشارکت در احداث 
واحدهای تولیدی صادراتی از اهم برنامه های بانک توســعه صادرات 

ایران در سال های اخیر بوده است.
وی، تامین طرح ها و همچنین سرمایه در گردش شرکت های صادرات 
محور را از هدف گذاری های مهم بانک توســعه صادرات ایران در سال 
های اخیر عنوان کرد و اظهار داشت: طی سال ۱۴۰۰ توانسته ایم بیش 
از ۱۸۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات به مشتریان اعطا کنیم که این رقم 

نسبت به سال ۱۳۹۹ رشدی ۴۱ درصدی را نشان می دهد.
رئیس دایره برنامه ریزی و آمار اعتباری بانک توســعه صادرات ایران، 
اذعان داشت: این بانک توســعه ای، خدمات و تسهیلات خود را با هدف 
ایجاد رونق اقتصادی، اجتماعی و جهش تولیــد در مناطق مختلف در 
سطح منطقه ای و ملی به تولیدکنندگان صادرات محور خود اعطا کرده 
است.حمدی با اشــاره به اینکه عملکرد صادراتی، مبنای اصلی اعطای 
تسهیلات ارزی به مشــتریان است، گفت: بر این اســاس بانک توسعه 
صادرات ایران به طرح های دارای توجیه و عملکرد صادراتی، خدمات و 
تسهیلات عرضه می کند.به گفته این کارشناس، بانک توسعه صادرات 
ایران در ســال ۱۴۰۰ موفق به اعطای تسهیلات به مشتریان بانکداری 
شــرکتی، جذب مشــتریان جدید اعتباری قطع ارتباط شده واجرای 

مدل جدید رتبه بندی مشتریان نیز شده است.
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گزارش خریدار از نبش خیابان سیزدهم

سایه سنگین سیاست های بانک مرکزی بر بازار 
سهام فرسایشی

خریدار  بازار سهام با وجود گزارش های سودآور 
شرکت ها و صنایع بورسی از جمله پالایشی ها اما 
با تداوم افزایش نرخ بهره بانکــی به دنبال خروج 

پول خود از بازار است.
 بورس تهران دیــروز با تداوم افزایــش نرخ بهره 
بانکی از ســوی بانک مرکزی، شــاهد سنگینی 
وزن فروشــندگان ســهام در برابــر خریدارانی 
بود که اگرچه بر ارزندگی ســهام توافق دارند اما 
سیاســت های پولی بانک مرکــزی و انتظار برای 
افزایش نرخ سود بانکی را مهلک ترین ابزار برای از 
پا انداختن بازار سهامی می دانند که با وعده های 
بســیار انتخاباتی دوباره ســهامداران را امیدوار 

کرده بود.
در مقابل اما با تداوم افزایش نــرخ تورم، چاره ای 
برای بانک مرکــزی باقی نمانده تا بــرای پنهان 
کردن چهره زشت و پلید تورم در پس نماگرهای 

پولی، نرخ سود بانکی را برای مدتی افزایش دهد.

گروه پالایشــی ها نیز پس از بازگشــت از مجامع 
سالیانه و با وجود سودآوری های قابل تأمل، تحت 
تأثیر روند کلی معاملات با افزایش عرضه از سوی 
حقیقی هایــی مواجه بود که عطــای بورس را به 
لقای چشم انداز سودآور آن بخشیده بود هرچند 
که معامله گران بلند مدتی در بازار بودند که سهم 

پالایشی ها را همچنان جمع آوری می کردند.
 در پایان معامــلات روز یکشــنبه دوم مرداد ماه 
۱۴۰۱ شــاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهران با کاهش ۹.۵۸۷و احــدی به یک میلیون 
و ۴۶۳ هزار واحد رســید. شاخص کل هم وزن اما 
با کاهش ۴.۲۶۹ واحدی عــدد ۴۰۰ هزار و ۲۱۸ 

واحد را به نمایش گذاشت.
شــاخص بازار اول امــا در حالی بــا ۷.۸۶ واحد 
کاهش روی رقم یک میلیــون و ۱۰۱ هزار واحد 
درجا زد که شــاخص بازار دوم بــا ۱۹ هزار و ۴۴ 
واحد کاهش، به عدد ۲میلیون و ۸۵۶ هزار واحد 

رضایــت داد.در بورس تهــران ۳ میلیارد و ۴۸۲ 
میلیون ســهم و اوراق مالی قابل معامله در ۳۰۵ 
هزار و ۶۰۲ نوبت داد و ستد شد که ارزشی بالغ بر 

۵ هزار و ۴۶۴ میلیارد تومان را در برداشت.
در فرابورس نیز شــاخص کل این بــازار با ۲۳۳ 
واحد کاهش به رقم ۱۹ هزار و ۱۸۱ واحد دســت 
یافت. در این بــازار، طی روز جــاری ۲ میلیارد و 
۳۲ میلیون ســهم و اوراق مالی قابــل معامله به 
ارزش بیش از یک هــزار و ۶۷۳ میلیــارد تومان 
معامله شــد.اصلی ترین نمادهــای تأثیر گذار بر 
افُت شاخص کل بورس تهران به ترتیب نمادهای 
کگل با ۲۰۰۸و احــد، میدکو بــا ۱۴۷۷ واحد و 
ومعادن با ۱۱۸۹ واحد کاهش بودند در مقابل اما 
نمادهای معاملاتی شــپنا با ۱۰۷۶ واحد، شبندر 
بــا ۹۶۸ واحد و شــتران با ۷۰۰ واحــد افزایش، 
بالاترین تأثیر مثبت بر روی شــاخص کل بورس 

تهران را به خود اختصاص دادند.

شعبهبانک


